
رشد اقتصادی در 2 سال اخیر
 بیش از 2 برابر شد

تیر ماه 1402 ، شماره 8

قیمت 100,000 تومان

 رشد   ۱۰ درصدی شاخص تولید 
شرکت های صنعتی بورسی

 سرمایه گذاری خارجی  
در ایران 84.3 درصد   رشد کرد

آبرسانی به 3 هزار روستا 
در دولت سیزدهم

افزایش 2.9 برابری نرخ رشد 
تولیدات صنعتی در سال ۱4۰۱

رئيس جمهوردر مراسم روز ملی صنعت و معدن:

ی  رت منطقه ا ر زمینه تجا ت د نع و مشکلا ا  مو
د ن رفع شو صنعت و معد



وزی است که دشمنان از دین شما مایوس شدند.  غدیر ر
چه چیزی مگر بر دین اضافه شد که دشمن را مایوس کرد؟

 قضیه   رهبری جامعه   اسلامی؛ قضیه   نظام حکومت و امامت در جامعه   اسلامی. 
مقام معظم رهبری -  ۱۳۹۵/۰۶/۳۰



1

ماهنامه تخصصی عصر سرعت
تيرماه ۱4۰2 - شماره 8

رشد اقتصادی در 2 سال اخیر
 بیش از 2 برابر شد

تیر ماه 1402 ، شماره 8

قیمت 100,000 تومان

 رشد   ۱۰ درصدی شاخص تولید 
شرکت های صنعتی بورسی

 سرمایه گذاری خارجی  
در ایران 84.3 درصد   رشد کرد

آبرسانی به 3 هزار روستا 
در دولت سیزدهم

افزایش 2.9 برابری نرخ رشد 
تولیدات صنعتی در سال ۱4۰۱

رئيس جمهوردر مراسم روز ملی صنعت و معدن:

ی  رت منطقه ا ر زمینه تجا ت د نع و مشکلا ا  مو
د ن رفع شو صنعت و معد

ابتکار در توليد برق صنایع بزرگ

27

 افزایش ظرفیت تولید برق ذوب آهن اصفهان 
و کاهش میزان برق خریداری شده از شبکه سراسری

درآمدزایی آینده نگر هوشمندانه

32

تمرکز تجلی بر عناصر نادر خاکی

حمایت از صنایع

20

 تامین برق صنایع 
در فصل تابستان رکورد زد

ابتکار در مصرف بهينه آب صنایع بزرگ

24

بهره برداری از پروژه بازچرخانی پساب صنعتی 
در فولاد خوزستان

نقشه راه

28

استراتژی ها و بودجه ایمیدرو

روز ملی اصناف

11

 بازار نقش اساسی 
در زنجیره تولید و رشد اقتصاد دارد

حل مشکل آب

21

تاکنون به 3 هزار  روستا 
در دولت سیزدهم آبرسانی شده است

توسعه صنعت فولاد کشور

26

 کارخانه گلوله سازی فولاد سنگان
 بازویی توانمند در رشد تولید

ابتکار در بومی سازی نيازهای صنعت پتروشيمی

29

شرکت پتروشیمی شازند؛ پیشگام 
نهضت بومی سازی کاتالیست در کشور 

تجليل از پيشکسوتان

31

آیین گرامیداشت نخستین مدیرعامل
 شرکت ملی مس

بهره برداری بدون همکاری با»شل« و »توتال«

39

 فاز ۱۱ پارس جنوبی ۲۰ماهه به تولید رسید

گزارش عملکرد

12

کارنامه قبولی فولاد مبارکه
 در پایان خرداد

نقشه راه سامانه ای اصناف

13

 لزوم تشکیل سند ملی بازار 

گزارش عملکرد

22

خبرهای خوش از دل اجلاس فصلی مدیران 
هلدینگ خلیج فارس بیرون آمد

گزارش مجمع

36

اعلام رضایت و تقدیر سهامداران
 از عملکرد چادرملو

بورس

 اولین شرکت سهامی عام پروژه 
به زودی پذیره نویسی می شود

10

گزارش مجمع

40

آینده گل گهر با طرح های توسعه ای 
تضمین شده است

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: 
علی رجبی ابهری

سردبیر: 
فرشید سلگی

مدیر بازرگانی:
منیر السادات حسینی

گرافیک و صفحه آرایی:
محمد عسگری



2

تیرماه 1402ماهنامه تخصصی

رئیس جمهور کشورمان صبح امروز )شنبه( 
در مراســم روز ملی صنعت و معدن، ضمن 
تبریک عید قربان و گرامیداشت این روز گفت: 
در این روز باید هم به مزایای مطلق و هم به 
مزایای نسبی در این بخش پرداخته و به معایب 
و آسیب ها نیز توجه و حرف صنعتگران مان 
شنیده شود. همچنین موانع و مشکلات ما 
در زمینه تجارت منطقه ای صنعت و معدن 

رفع شود.

به مشکلات و مســائل پيش روی صنعت  �
کشور توجه کافی داشته باشيم

وی افزود: من برای رشــد تولید صنعت و 
معدن کشور از همه صنعتگران تشکر می کنم. 

در شش ماهه دوم سال ۱۴۰۱ این رشد محقق شد و امسال 
هم کشور به سمت رشد تولید و اقتصاد حرکت می کند. امروز 
صنعتگران ما به این رسیدند که رشد صنعت را باید با علم و 
فناوری و دانش همراه کنند؛ چراکه اثر آن بر صادرات ما در 

این بخش و توسعه آن نمایان خواهد شد.
وی ادامه داد: آن چه صنعتگران از در دلســوزی و درباره 
موانع و مشکلات کشور در این بخش مطرح می کنند باید 
به خوبی شنیده شود. اساس کار آن است که ما احساس مان 
رفع مشکلات و موانع باشد و در این دولت تصمیم جدی برای 

حل مشکلات و موانع وجود دارد.
رئیس جمهور با بیان این که »ما باید به مشکلات و مسائل 
پیش روی صنعت کشور توجه کافی داشته باشیم«، یادآور 
شد: در بخش صنعت مهم است که شاهد حضور دانشگاه در 
کنار این بخش باشیم؛ چراکه تعریف این دو در کنارهم منجر 
به بهره وری بیشتر و رشد تولید و در نهایت رشد اقتصادی 

برای کشور می شود.
وی تاکید کرد: تامین مالی بــرای یک صنعتگران امری 
ضروری است. صنعتگر باید احساس کند دستش باز است 
و قدرت مانور دارد تــا مواد اولیه و ماشــین آلات را تامین 
کند. همچنین مشوق های مالیاتی در این زمینه تاثیر دارد. 
مالیات برای تنظیم گری است و اگر در بخش صنعت مشکلی 
برای مان ایجاد شود باید با همین مالیاتی که اخذ می شود 
مشکلات را حل کرد. کار باید به نحوی پیش رود که صنعتگر 
احساس پشتیبانی کند و در عین حال که مالیات پرداخت 

می کند، بداند که این امر بر میزان تولید او تأثیر نمی گذارد.
وی گفت: این امر یعنی به هیچ عنوان فشار یا تحمیلی بر 
تولید صنعتگر ایجاد نشود یا تولید او کاهش نیابد و متوقف 

نشود.
دولت ظرفیت حل مشکلات را در خودش داشته باشد

رییس جمهور با بیان این که »مســئله انرژی در کشــور 
اهمیت زیادی دارد«، تصریح کرد: ما در کشور با ناترازی هایی 
مواجهیم. البته بنــا نداریم در ســخنان مان جز در جایی 
که تناســب دارد حرفی را بزنیم. ما دولت تشکیل دادیم تا 
مشکلات به ما منتقل شود نه اینکه مشکلات را به بخش های 
دیگر منتقل کنیم. دولت باید آنقدر ظرفیت داشته باشد که 

مشکلات را خودش در درون خودش حل کند.

وی با انتقاد از تریبون دارانی که مدام از موانع و مشکلات 
می گویند و دولت را مسئول رفع مشکلات معرفی می کنند، 
خاطرنشان کرد: اگر قرار باشــد این مشکلات به صنعتگر، 
بازاری و فعال اقتصادی منتقل شود که نمی شود. برای همین 
به وزرا گفته ام این مسائل را هرچه می خواهید در دولت بحث 

کنید، اما در بیرون باید تمام رفتار ما امیدبخش باشد.
وی با بیان این که »هر کشوری مثل کشور ما که در تحریم و 
تهدید است مشکلاتی دارد«، اظهار کرد: اما اگر قرار باشد این 
مشکلات هرروز به بدنه جامعه منتقل شود نه صلاح است و 
نه مفید. این مشکلات را باید چه کسی حل کند؟ مسئولان و 

دولتمردان باید این کار را انجام دهند.
رییسی گفت: ما در برق و آب و نظام پولی ناترازی داریم 
و باید آن را تراز کنیم و این کار شروع شده است. در ناترازی 
انرژی باید سهم و حق صنایع را از مصارف خانگی و روزمره 
جدا کنیم. این کاری که درباره تولید انرژی به دســت خود 
صنایع آغاز شده است و ۱۰ هزار مگاوات در این زمینه در نظر 
گرفته شده تا خرج صنعت از مصارف دیگر جدا شود. اما در 
این زمینه نیازمند یک کار میان مدت هستیم و باید مدیریتی 
بین وزارت نیرو و صمت صورت گیرد. ما در مواردی مشکلاتی 
داریم که قابل حل است و از موهبت های زیادی برخورداریم 
که با مدیریت درست انرژی می توان کمبود ها را حل کنیم و 

این امر نیازمند تلاش جهادی است.
وی تصریح کرد: هیچ واحد تولیدی به هیچ عنوان نباید 
متوقف شــود یا تولیدش را کم کند و از اشــتغال بکاهد یا 
نیمه تعطیل شود بلکه باید مشکل شان را حل کنیم. هیچ 
مشکلی در کشور نیست که راهکار و راه حلی در درون کشور 

نداشته باشد.

ما نسخه دیگران را اجرا نمی کنيم �
وی با بیان این که »ما راهکار حل مشــکلات کشور را در 
دســت بیگانگان دنبال نمی کنیم«، اظهار کرد: ما از تجربه 
دیگران استفاده می کنیم، اما راهکار رفع مشکلات را اگر در 
دست بیگانگان دنبال کنیم باید بمانیم تا چه زمانی آنان به 
ما لبخند بزنند یا مراقب باشیم مبادا اخمی بکنند. من بار ها 
گفته ام تجربه پیشینان و دیگران برای ما قابل استفاده است، 
اما نه اینکه برای مان نسخه بنویسند. ما نسخه دیگران را اجرا 

نمی کنیم بلکه آن را بومی سازی می کنیم و با 
شرایط اقلیم خودمان می سنجیم نه این که 

بدون مطالعه آن را اجرا کنیم.
رئیس جمهور هم چنین با بیان این که »باید 
بخش های تولید انرژی و مصرف انرژی امور 
را مدیریت کنند«، اظهــار کرد: مدیریت در 
زمان، اســتفاده و موازی نبــودن تعطیلات 
بخش صنعت با ادارات کشور و استفاده بهینه 
از انرژی از جمله مثال هایــی برای مدیریت 
ناترازی هاســت. تولید امروز نقطه قدرت و 
قوت کشور است و نباید از آن بکاهیم. قدرت 
فقط در موشک نیســت، تولید صنعتی هم 

قدرت ماست.

دنيا به ما به عنوان یک کشور قدرتمند نگاه می کند �
وی یادآور شد: امروز نگاه کشور به این است که تولید رشد 
کند. ما وقتی در دنیا با روســای کشور ها صحبت می کنیم 
می بینیم که نگاه شــان به ما به عنوان یک کشور قدرتمند 
است. نه فقط در صنعت نظامی یا هسته ای بلکه در صنایع 
مختلف ما را دارای قدرت می دانند و همین شــرکت های 

دانش بنیان و پارک علم و فناوری همه از نقاط قوت ماست.
وی ادامه داد: تحول در صنعت یک ضرورت اجتناب ناپذیر 
است و باید در این زمینه از نقاط ضعف کاسته شود و نقاط 
قوت را تقویت کرد. وقتی از ماشین سازی تبریز که در آستانه 
تعطیل بود بازدید کردم و دیدم که امســال ۲ هزار ماشین 
صنعتی را برای ســاخت هدف گذاری کردند آن را افتخار 

کشور دیدم.
باید امسال را سال از رکود خارج شدن معادن دانست

رئیسی همچنین با اشاره به وضعیت معادن کشور، افزود: 
با همتی که وجود دارد باید امسال را ســال از رکود خارج 
شدن معادن دانست. ۲۷۰۰ معدن از ۳ هزار معدن از حالت 
بلاتکلیفی خارج شد و مابقی هم در حال انجام ارزیابی و حل 
مسائل خود اســت. در کرمان منابع بسیاری وجود دارد که 
باید احیا شود، برخی کشــور ها آمدند و قرارداد بستند که 
این معادن را فعال کنند، اما ۱۰ تا ۱۵ سال گذشته و برخی 
قرارداد ها عملی نشده که نباید اینطور باشد. این امکان که 
معادن فعال شود کاملا وجود دارد و روستا ها را با همین درآمد 

آباد کرد و جوانان آن منطقه را به کار گرفت.

کشور های مختلف همه به ظرفيت های جمهوری اسلامی  �
چشم دوخته اند

وی یادآور شد: تجارتی که در این دوران به دست بازرگانان 
انجام شد رکورد چهل ســال اخیر را زد و ۵۳ میلیارد دلار 
تجارت را داشتیم و این هنوز کف انتظار ما از تجارت است. 
من به کشور های مختلف که می روم همه به ظرفیت های 
جمهوری اسلامی چشــم دوخته اند. همســایگان ما در 
کالا های بسیاری بهترین محصول را تولیدات ایرانی می دانند. 
ارتباطاتی که با منطقه و پیمان های اقتصادی برقرار کرده ایم 
نقطه قوت ماست و از آن می توان استفاده کرد. همه دنیا فقط 

چهار کشور نیست.
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وزیر صمت در مراسم روز ملی صنعت و معدن تاکيد کرد

ر  نحصا ی رفع ا رت صمت برا زا مه   و  برنا
بتی ر رقا زا د با یجا رها و ا زا ر با د

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بازار 
کشور باید بازار رقابتی کامل باشد و دولت 
نباید مستقیماً در این بازار رقابتی دخالت 
داشــته باشــد، اما ضرورت دارد در ابتدا 

انحصار را رفع کرد.
عبــاس علی آبــادی امروز در مراســم 
روز ملــی صنعــت و معدن کــه در مرکز 
همایش های بین المللی جمهوری اسلامی 
ایران )سالن اجلاس  ســران( برگزار شد، 
اظهار داشت: بســیار خرسندم از اینکه در 
۴ دهه ای که از پیروزی انقلاب اســلامی 
ایران می گذرد، دستاوردهای شکوهمندی 
حاصل کرده ایــم، اگرچه ناکامی هایی هم 

داشته ایم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشت: مقام معظم 
رهبری طی ۱۰ سال گذشته همه ســال ها را با عناوین 
اقتصادی نام گذاری کردند و سال ۱۴۰۲ هم با عنوان سال 
رشد اقتصادی و کاهش تورم نام گذاری کردند و فرمودند 
مسؤولان دولتی و نمایندگان مردم باید مردم را به ایفای 
نقش مولد در اقتصاد ترغیب کنند و فرمودند برای بخش 
خصوصی اعتماد را ایجاد کنید تا سرمایه گذاری کنند و 

بخش خصوصی می تواند.
وی با بیان اینکه وزارت صمت خود را متعهد به تحقق 
منویات مقام معظــم رهبری می داند و معتقد اســت، 
خطاب به حضار همایش گفت: این مهم با کمک شــما 
دست یافتنی است،  باید از شــعار بیهوده پرهیز کرد لذا 
باید در ابتدا نظرات خــودم را در مورد برخی موضوعات 
بیان کنم اگرچه ممکن است در مدت کوتاه باقیمانده از 
دولت سیزدهم شانس کمی برای دستیابی به این اهداف 

وجود داشته باشد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: من معتقدم 
که بازار کشور باید بازار رقابتی کامل باشد، اگرچه تحقق 
آن در همه عرصه ها سخت اســت، معتقدم دولت نباید 
مستقیماً در بازار رقابتی دخالت داشته باشد ولی باید اول 

رفع انحصار کرد.
وی بیان داشت: وزارت صمت به محیط زیست و توسعه 
پایدار متعهد است و این یک شــعار نیست. متناسب با 
اسناد بالادستی تصدی گری دولتی را آفت دانسته ولذا 

تمرکز وزارت صمت بر سیاست گذاری خواهد بود.
علی آبادی افزود: معتقدیم که سیاست های حکمرانی 
باید به نحوی باشد که حین ایجاد ثبات تحولات را ممکن 
ســازد؛ وزارت صمت در مبارزه با فســاد و رانت تردید 
نداشته و تأکید دارد با اصلاح سیاست ها از جمله وام های 
بی حســاب، تعرفه های نادرســت، واگذاری های غلط، 
ویژه خواری ها، یارانه های پیدا و پنهان، ناعادلانه مقابله 

خواهد کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: اگرچه در 
دوران تحریم بیان این جمله ســخت اســت اما ارز باید 
مطابق با سیاســت های شــورای پول و اعتبار به سمت 

تک نرخی شدن پیش رود و برای آن برنامه داریم.

وی افزود: امروز اشتغال از اصلی ترین دغدغه های مقام 
معظم رهبری است لذا در راستای رسیدن به اهداف این 
بخش با خام فروشی مقابله خواهیم کرد و به منظور ایجاد 
اقتــدار و افزایش بنیه مالی بنگاه هــای کوچک، راهکار 
ما پیوند زدن شــرکت های کوچک به یکدیگر در قالب 

شرکت های مادر است.
علی آبادی اظهار داشــت: حل مشکل زیرساخت ها از 
جمله آب، برق و گاز را مشکل خود دانسته و راه حل هایی 
را برای آن دنبال خواهیم کرد. در ایامی از سال با مشکل 

برق مواجه هستیم که علت آن عدم بهره وری است.
علی آبادی اظهار داشــت: کیفیت کالا و خدمات یک 

اصل است و از آن کوتاه نمی آییم.
وی بــا تأکید بــر بکارگیری افــراد خبره بــه دور از 
سیاست زدگی گفت:  محرومیت زدایی و مسؤولیت های 
اجتماعی را از روش مشــوق برای بنگاه ها در دستور کار 

قرار خواهیم داد.
علی آبادی اظهار داشت: برای تعیین سرمایه در گردش 
واحدها به دنبال سازوکار و نظام مالی مستقل هستیم و 

معتقد به توسعه صنایع نرم و دانش بنیان هستیم.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت اظهار داشــت: بخش 
صنعت، معدن و تجــارت ۳۰ درصــد از تولید ناخالص 
داخلی و ۳۷ درصد اشــتغال را در اختیار دارد و ۷۰ هزار 
واحد صنعتی، ۱۰ هزار معــدن، بیش از ۳ میلیون واحد 
صنفی، 9۰ هزار انبار و ۴۰ هزار بازرگان بیشترین عوامل 

مولد اقتصاد را در خود جای داده اند.
وی اظهار داشــت:  در برنامه هفتم توســعه بر توسعه 
زنجیره های ارزش ملی و منطقه ای و تکمیل زنجیره مواد 

تأکید شده است.
علی آبادی اظهار داشــت: تــلاش داریــم از رویکرد 
قیمت گذاری بر تنظیم بازار بر تمرکز بر اقتصاد منطقه ای 

یا ژئواکونومیک صنعتی چرخش داشته باشیم.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت اظهار داشــت: برای 
توسعه درون گرا باید ظرفیت ها بر اساس زنجیره ارزش و 
استفاده از ظرفیت های ملی و ارتقاء شاخص های ارزش 

در صادرات هدفگذاری شود.
وی بیان داشت: در محور برون گرایی نیز باید ساختارها 

فراهم شود تا بر اساس زیرساخت های ایجاد 
شده که جریان ارزش پایدار را خواهد داشت 
در برابر نوسانات ارزی مصون خواهد بود و 
موجب خلق مزیت پایدار و همکاری بین 

ایران و کشورهای مورد نظر خواهد شد.
علی آبادی افــزود: ایــن روش موجب 
می شود تا به جای نفت در برابر غذا کالاهای 
صنعتی و تولیــدی در برابر کالاهای مورد 
نیاز را داشته باشــیم و بتوانیم به تدریج از 

تحریم ها نجات یابیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: بدون 
شک این مهم جز با همکاری دولت و مردم 
و بخش خصوصی امکانپذیر نیست و باید 
بتوانیم مسیرهای رشد و توسعه را از جمله 

مسیر جاده ابریشم را احیا کنیم.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت تصریح کــرد: یکی از 
محورهای توســعه زنجیره های ارزش ملی و منطقه ای 
در طول برنامه هفتم، تکمیل زنجیــره های مواد فلزی 
و غیر فلزی است. در حال حاضر متاسفانه خام فروشی 
آفت اقتصاد کشور شده است به عنوان مثال کانی های با 
ارزش مانند آلومینیوم، مس، فولاد و مواد پتروشیمی با 
استفاده از ویژه خواری های انرژی و نیروی کار ارزان  به 
جای تبدیل شدن به کالاها و تجهیزات پیشرفته با ارزش 
افزوده و سپس صادرات آنها به صورت خام انجام می شود 
و از طرفی مواد حاصل از آن  با قمیــت های گزاف وارد 

کشور می شود. 
وی در ادامه خطاب به رئیس جمهور گفت: جناب آقای 
رئیس جمهور اگرچه وضع مطلوب از نظر شاخص های 
کلیدی اعلام شده امید آفرین است اما تا نقطه مطلوب 
نظام فاصله بسیاری اســت لذا من و همکارانم در وزارت 
صمت در این دوره خود را آماده می کنیم تا با یک تغییر 

رویکرد تن دهیم. 
علی آبادی با بیان اینکه مقام معظم رهبری چشم انداز 
صنعت و معدن و تجارت کشور را در یک گزاره خلاصه 
با عنوان »درون زایی و برون گرایی«،  خلاصه می کنند، 
اظهار داشــت: براین اســاس در این مورد با چرخش از 
رویکرد قیمت گذاری و تنظیم بــازار به رویکرد افزایش 
تولید و رقابت در زنجیره ارزش منطقه ای مبتنی بر مزیت 
های نسبی کشور رفته و توان خود کشور را در ایجاد یک 
اقتصاد منطقه ای  با استفاده از ظرفیت های دیپلماسی 
اقتصادی بکار خواهیم گرفت و این در حقیقت تحول در 

منطق حکمرانی است. 
وی اضافه کــرد: در این الگو ظرفیــت های صنعتی 
کشــور براســاس زنجیره ارزش از طریق ایجاد پنجره 
مشــترک میان ظرفیت های ملی و نیز ارتقای شاخص 
های در صادرات صنعتی و مثبت شــدن تراز تجاری با 
کشورهای منتخب ساماندهی می شــود و لذا از طریق 
توسعه دیپلماسی اقتصادی یک سیستم اقتصادی نوین 
می تواند شــکل بگیرد که بر نظامات ظالمانه یک سویه 

غلبه می کند که آسیب پذیری آن بسیار کمتر است. 
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عملکرد سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو(، به عنوان بال توسعه ای وزارت صنعت معدن و 
تجارت در بخش معدن و صنایع معدنی تنها مختص به راهبری 
در ســرمایه گذاری در بخش فلزات اساسی محدود نشده که 

حوزه های زیرساختی و توسعه دانش را دربر می گیرد.
این سازمان طی مدت ۲۰ ســال فعالیت خود تلاش کرده 
با بهره گیری از تــوان بخش خصوصــی و نقدینگی جامعه، 
توســعه معدن و صنایع معدنی رقم زند به طوری که میزان 
ســرمایه گذاری در ایــن بخش تا پایان ســال گذشــته به 
۲۳.9میلیارد دلار رسید که این رقم ســرمایه در ۲۰۲ طرح 
جریان یافته و رشد اشتغال، ارز آوری، کمک به استقلال صنعتی 
کشور و درآمدزایی برای مناطق معدنی را به ارمغان آورده است.

همچنین راهبری پروژه های زیرســاختی از جمله خطوط 
انتقال آب از ســواحل جنوبی به صنایع معدنی اســتان های 
جنوبی و مرکزی از جمله هرمزگان، کرمان و یزد )خط یک(، و 
خطوط بعدی برای انتقال آب به مرکز و نوار شرقی کشور از جمله 
برنامه های این سازمان در این حوزه است. علاوه بر این با توجه 
به چالش های تامین برق صنایع و معادن، از دو سال گذشته 
برنامه احداث حداقل ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی 
)بین وزارتخانه های صمت و نیرو( آغاز شده که ایمیدرو راهبر 
آن شده است. تاکنون نیروگاه نخست در سمنان وارد مدار تولید 
شده و نیروگاه دوم در شرکت فولاد مبارکه )اولین واحد گازی 
در مبارکه( نیز آماده پیوســتن به مدار تولید برق است. طبق 
برنامه ریزی صورت گرفته مقرر شــده تا پایان امسال ۱۰۰۰ 
مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی از تفاهمنامه فوق، تکمیل و 

راه اندازی شوند.
حرکت بر مدار دانش و فنــاوری روز از دیگــر برنامه های 
راهبردی جدید سازمان است. تاکنون با کمک مراکز دانشگاهی، 
سند ورود به نسل چهارم انقلاب صنعتی تدوین شده و در ادامه، 

محورها و اســتراتژی های آن نیز مشخص شده اند. این سند، 
تحول دیجیتال و هوشمندسازی معادن و صنایع معدنی را به 

همراه خواهد داشت.
در این میان، توجه به عناصر و مواد معدنی با ارزش افزوده بالا و 
استراتژیک که آینده صنایع را رقم خواهند زد در قالب »نقشه راه 
عناصر و مواد معدنی استراتژیک و حیاتی«در برنامه های اصلی 
ایمیدرو جای گرفته است. عناصری از جمله لیتیوم، کبالت، 

وانادیوم، نیکل، منگنز و ... در این فهرست قرار دارند.
این ســازمان تاکنون تولید مواد معدنی با ارزشی همچون 
بوهمیت ـ که پایه تولید انواع کاتالیســت ـ است را در مرکز 
تحقیقات غــرب )آذرشــهر(، کلیــد زده و آن را در اختیار 
شــرکت های دانش بنیان داخلی قرار داده است. علاوه بر این 
پروژه انتقال دانش تولید پایه و کاتالیست HDS )نفتا( اکسترود 
نیز با همکاری جهاد دانشگاهی )در مرکز فوق( به ثمر رسیده 
و تولید آن انجام شده است. در ادامه این مسیر، برنامه پیش رو 
بومی سازی کامل خط تولید هیدارت های ویژه و راه اندازی آن 

در سال جاری است.
ارایه این تصویر از مجموعه برنامه و اقدامات ایمیدرو، تنها 
به همراهی بخش خصوصی، تشــکل ها، مراکز دانشگاهی و 
کمک های وزارت صمت و دولت بوده است. این سازمان تلاش 
می کند که تسهیل گر شرایطی برای استفاده از دانش روز در 
بخش معدن و صنایع معدنی کشور باشد. اکنون فرصتی است 
برای بیان قدردانی از همراهی های تمامی ذینفعان این بخش از 
اقتصاد کشور که جایگاه ارزنده ای در تولید، صادرات و ارزآوری 

و استفاده از دانش روز دارند.
روز صنعت و معدن را به تمامــی اهالی این بخش مدیران، 
کارشناســان و ... که همچون اجزایی به هم پیوســته از یک 
مجموعه تلاش می کنند، تبریک عرض می کنم و از پروردگار 
متعادل روزهای درخشانی را در یک فضای همگرایی خواستارم.

 امير خرمی شاد، معاون وزیر صمت و رئيس هيات عامل ایميدرو 
به مناسبت روز صنعت و معدن تشریح کرد

سته عه به هم پیو ر یک مجمو ن د سعه معد تو

ایمیدرو طی مدت 
۲۰ سال فعالیت 

خود تلاش کرده با 
بهره گیری از توان 

بخش خصوصی 
و نقدینگی جامعه، 

توسعه معدن و صنایع 
معدنی رقم زند
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یادداشت عطاالله معروفخانی، مدیرعامل فولاد هرمزگان به مناسبت روز صنعت و معدن

متی و د مقا قتصا و رکن ا ، د سعه لید و تو  رشد تو
دهم تیرماه، بر اساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
روز صنعت و معدن نامیده شــده است؛ صنعتی که امروزه 
بیش از همیشه ثابت کرده اســت توجه حداکثری به آن 
می تواند نقطه عطفی در افزایش تولید ناخالص داخلی، رشد 
سرمایه گذاری ها و درآمد سرانه، توسعه فعالیت های صنعتی، 
معدنی، تولیدی و اشتغال آفرینی پایدار و در نهایت نقطه 
اتکایی بی بدیل برای توسعه اقتصادی و توانمندی کشور در 

برابر تهدیدها و تحریم ها باشد.
برای رهایی از اتــکا به اقتصاد نفتی، راهی جز توســعه 
همه جانبه در حوزه معدن و صنایع معدنی نداریم، چنان که 
در سال های اخیر نیز مشاهده کرده ایم به ویژه صنعت فولاد 
کشور پیشران تولید و توسعه بوده و به عنوان یک صنعت مولد 
نقش بسزایی در اشتغال زایی و رونق اقتصادی داشته است. 
در این راستا رهبری معظم انقلاب بارها تأکید فرموده اند 
مصون سازی اقتصاد از آسیب تحریم ها فقط از طریق تقویت 
و رونق تولید میسر است. امروز در این مسیر، برخلاف گذشته 
که نفت هیچ رقیبی در اقتصاد نداشــت، معدن و صنایع 

معدنی می تواند جایگزین خوبی برای نفت باشد.
امروز که بیشتر از همیشه در یک جنگ اقتصادی تمام عیار 
به سر می بریم و در شرایطی هستیم که بازار نفت به دلایل 
مختلف ازجمله مباحث سیاسی و نظامی جهانی با نوسانات 
شــدید و غیرقابل پیش بینی مواجه می شود و به هیچ وجه 
قابل اتکا نیست، بهترین جایگزین آن تمرکز حداکثری بر 
توسعه معدن و صنایع معدنی و توجه حداکثری به فعالان 

این حوزه است.
بخش صنعت و معــدن یکــی از مهم ترین بخش های 
اقتصادی و بزرگ ترین بخش مولد کشور به شمار می رود. 
این حوزه می تواند بیش ازپیــش در تولید ناخالص داخلی 
کشور ایفای نقش کند. این بخش به دلیل اهمیت و نقشی 
که در اقتصاد دارد، اصلی ترین حوزه به منظور تحقق اهداف 
در نظر گرفته شده برای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 

محسوب می شود.
ظرفیت های موجود و دانش فنی و تخصص کارکنان بخش 
معدن و صنایع معدنی در کشور، امروزه شرایطی را فراهم 
کرده است که به جرئت می توان از معدن و صنایع معدنی 
به عنوان پیشران توسعه صنعت و مولد اقتصاد کشور یاد کرد.

با توجه به اینکه کشور ایران جزو برترین دارندگان مواد 
معدنی دنیاست و با عنایت به سهم بخش صنعت از تولید 
ناخالص داخلی، بدون شک تنها راه توسعه کشور از بخش 

صنعت و معدن می گذرد.
ازآنجاکــه وابســتگی بــه درآمدهای نفتــی موجب 
آسیب پذیری کشور است، جذب ســرمایه های داخلی و 
خارجی در بخش معدن و صنایع معدنی می تواند به نقطه ای 
قابل اتکا و سرمنشأ رونق صنعتی و اقتصادی هرچه بیشتر 
بدل گردد. در این راستا اگرچه نســبت به دهه های قبل 
گام های خوبی برای رهایی از اقتصاد متکی به نفت برداشته 
شده است، متأسفانه همچنان ساختار اقتصادی ایران به نفت 
و درآمدهای نفتی وابسته است؛ ازاین رو رشد و توسعه بخش 
صنعت با تکیه بر اقتصاد دانش بنیان و اتکا به منابع داخلی 
می تواند یکی از بهترین گزینه هایی باشد که اقتصاد کشور را 
از وضعیت تک محصولی و آسیب پذیری در برابر تهدیدهای 
خارجی رها می سازد و این راهبرد به درستی همان اصلی 

است که در سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی به خوبی در 
نظر گرفته شده است.

بخش معدن و صنایع معدنــی در دوران بحران اقتصاد 
جهانی نیز نشــان داده است که آســیب پذیری کمی در 
فرایندهای اقتصادی داشته و بیشترین کمک را به اقتصاد 

کشورها و ازجمله کشورمان کرده است.
بهترین گواه بر این مدعا این است که بنا بر آخرین گزارش 
انجمن جهانی فولاد، علی رغم کاهش ۵.۱ درصدی مجموع 
تولید جهانی فــولاد طی ماه می ۲۰۲۳ میــلادی )از ۱۱ 
اردیبهشــت تا ۱۰ خردادماه ۱۴۰۲( تولید ایران طی این 
ماه و همچنین در پنج ماه ابتدای سال میلادی با رشد 8.8 

درصدی مواجه بوده است.
با نگاهی به دستاوردهای دو سال اخیر فولاد هرمزگان، 
به خوبی می توان دریافت که چنانچه این صنعت با کمبود 
مواد اولیه و محدودیت های انرژی مواجه نباشد، به خوبی 
می تواند در تحقق اهداف سند چشم انداز و تولید ۵۵ میلیون 

تن فولاد نقش آفرینی کند.
فولاد هرمزگان در ســال ۱۴۰۱ در حماسه ای کم نظیر، 
شــعار »تولید؛ دانش بنیــان؛ اشــتغال آفرین« را با تولید 
یک میلیون و ۵۴۵ هزار تن فولاد عملیاتی کرد. دستاوردی 
ارزشمند که محقق شدن بیش از ۱۰۲ درصد برنامه سالانه و 

فراتر از ظرفیت اسمی شرکت را نشان می دهد.
این موفقیت در حالی به دســت آمد که طی سال های 
گذشته، صنایع کشور، به ویژه صنعت فولاد در تابستان با 
محدودیت تأمین برق و در زمستان با محدودیت تأمین گاز 
مواجه بودند و همین امر باعث شد میزان قابل توجهی تولید 
را از دست بدهند. بااین حال در سال ۱۴۰۱ جهادگران فولاد 
هرمزگان توانستند با ثبت بیش از ۳۰ رکورد در فولادسازی 
همه موانع تولید را پشت سر گذارند و نشان دهند که جذب 
ســرمایه های داخلی و خارجی در توسعه معدن و صنایع 

معدنی افق روشنی ایجاد می کند.
برنامه ریزی فولاد هرمزگان در سال ۱۴۰۲ این بوده که 
در لبیک به شعار سال مبنی بر »مهار تورم و رشد تولید«، 
بخش دوم یعنی رشد تولید را محقق کند. خوشبختانه با 
تلاش همکاران و تداوم راهبردهای سال گذشته توانستیم 
یک رکورد تاریخی برجای بگذاریم و سال ۱۴۰۲ را نیز با دو 
رکوردشکنی ماهیانه آغاز کردیم. در فروردین ماه با تولید 
۱۵6 هزار و ۲۳۷ تن و در اردیبهشت ماه با تولید ۱۵6 هزار و 
۵66 تن تختال، فولاد هرمزگان را از ظرفیت اسمی و برنامه ها 

جلو انداختیم.
در خردادماه که برای نخستین بار محدودیت های تأمین 
برق زودتر از نیمه آن آغاز شــدند، باز هم شــاهد عملکرد 
خیره کننده از فولاد هرمــزگان بودیم؛ به طوری که در این 
ماه ۱۳6 هزار و ۳۳۳ تن تختال تولید کردیم که این میزان 
تولید، فراتر از ظرفیت اسمی ماهیانه به میزان ۱۲۵ هزار تن 
است. به این ترتیب، در بهار امسال، فولاد هرمزگان با تولید 
۴۴9 هزار و ۱۳6 تن تختال، ضمن دست یابی رشد ۱۴.8 
درصدی، بالاترین عملکرد تولیدی تاریخ فعالیت خود در سه 
ماه نخست سال را برجای گذاشت. همچنین بهار امسال در 
واحد احیا مستقیم توانستیم با تولید ۴6۷ هزار و 6۵۴ تن 
آهن اسفنجی، به رشد ۴.۲ درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل دســت یابیم، بنابراین می توان گفت عملًا فولاد 

هرمزگان یکی از پرچم داران رشد تولید و تحقق شعار سال 
بوده است.

از مهم ترین آثار رشــد تولید در کشــور باید به میزان 
اشتغال زایی و عوارضی که بخش صنعت و معدن پرداخت 
می کند اشاره کرد. در زیرمجموعه معدن و صنایع معدنی 
کشــور هزاران کارخانه و کارگاه محصولات نیمه نهایی را 
به محصولات نهایی تبدیل می کنند و با خود رونق تولید، 
ارزش افزوده اقتصادی، اشتغال و شور و نشاط برای جامعه 

به ارمغان می آورند.
در حوزه توسعه صنعت فولاد باید اذعان داشت که افزایش 
تولید فولاد کشــور ازاین پس در سواحل خلیج فارس و در 
استان هرمزگان بیش ازپیش برنامه ریزی شده است و سهم 
فولاد هرمزگان در این حوزه افزایش تولید فولاد خام تا ۳ 
میلیون تن و احداث خط نورد گرم برای تولید انواع ورق های 
گرم با ارزش افزوده بیشتر است. خوشبختانه با حمایت های 
هیئت مدیره شرکت و فولاد مبارکه به عنوان شرکت مادر، 
این توســعه در بســیاری از بخش ها طبق برنامه در حال 
پیشرفت است. علاوه بر مزایای مذکور توجه بیشتر به بخش 
صنعت و معدن می تواند به توسعه پایدار منجر شود. امروزه 
رشد صنعت به ویژه صنعت فولاد به همراه خود شرکت های 
سازنده داخلی و دانش بنیان را نیز توسعه داده است. استفاده 
از نوآوری ها و فناوری روز و ظرفیت های داخلی در این بخش، 
بستر مناسبی برای تشویق و دلگرمی روزافزون نخبگان، 
شرکت های دانش بنیان و دانشگاه های کشور فراهم آورده 
است. بسیاری از سازندگان داخلی و جوانان کشورمان امروز 
وقتی از حمایت های لازم برخوردار می شوند و فضای کار را 
مناسب می بینند، مشــتاقانه ماندن در کشور و خدمت به 

میهن را بر مهاجرت و جلای وطن ترجیح می دهند.
امسال نیز همانند سال گذشته به گونه ای برنامه ریزی شده 
است که همگام با اهداف هلدینگ فولاد مبارکه که در هر 
شرایطی حامی فولاد هرمزگان بوده است، تولید یک میلیون 
و ۵۵۰ هزار تن تختال را محقق کنیم. همچنین طرح های 
توسعه متعددی در دست اقدام داریم که امیدواریم در سال 
جاری به پیشرفت قابل توجهی در این پروژه ها دست یابیم. 
به اتفاق سایر همکاران در بخش های مختلف شرکت بر این 
باوریم که فولاد هرمزگان شرکتی پویا و پیشرو است. اکنون 
شعار »ما می توانیم« در همه بخش های سازمان نهادینه و 
به فرهنگ سازمانی مبدل شده است. بدون شک در سایه 
الطاف الهی و با همت بلند همکاران، قادر خواهیم بود بر تمام 

مشکلات و محدودیت ها غلبه کنیم.
بزرگداشت روز صنعت و معدن فقط گرامیداشت یک روز 
نیست، بلکه تأکیدی است بر اهمیت صنعتی که می تواند 
در سایه جذب سرمایه گذاری های داخلی و خارجی شرایط 
حضور مقتدرانه تر در عرصــه رقابت اقتصاد جهانی را مهیا 
سازد، برای کشور عزت و ســربلندی به همراه آورد و برای 
آیندگان و فرزندان این آب وخاک آینده بهتری ترسیم کند.

این روز بزرگ را به همه تلاشگران این عرصه که با عشق به 
میهن، جانانه در میدان عمل تلاش می کنند تبریک می گویم 
و برای همه همکاران خود در فــولاد هرمزگان نیز آرزوی 

سربلندی و سلامتی دارم.
عطاءالله معروفخانی
مدیرعامل فولاد هرمزگان
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 پيام محمدیاسر طيب نيا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
به مناسبت بزرگداشت روز صنعت و معدن

تولید و حمایت از آن، تنها راه برون رفت از مشکلات 
اقتصادی، غلبه بر تحریم های ظالمانه و حضور 
هرچه مقتدرانه تر در عرصه رقابت های جهانی

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، با صدور پیامی، 
روز صنعت و معدن را به فعالان این حوزه تبریک گفت. متن این پیام 

به این شرح است:
صنعت و معدن از ارکان مهم پیشرفت و توســعه اقتصادی کشور 
محسوب می شــود و به همین دلیل دهم تیرماه هرسال به عنوان روز 
»صنعت و معدن« نام گذاری شده اســت. رشد صنعت فولاد ازجمله 
مهم ترین شاخص های توسعه یافتگی هر کشور به شمار می آید و میزان 
تولید ســالانه فولاد در ایران نیز که پیش از پیروزی انقلاب اسلامی 
کمتر از یک میلیون تن بود، در حال حاضر به ۳۰ میلیون تن در سال 
رسیده و کشورمان جزو ۱۰ کشور برتر جهان در حوزه تولید فولاد قرار 
گرفته اســت. بدون تردید صنعت و معدن و به طور مشخص، معدن و 
صنایع معدنی به عنوان پیشران اصلی توسعه اقتصادی کشور، رونق 
تولید و اشتغال آفرینی را به همراه خواهد داشــت و از برکات این دو 
اتفاق مهم، ارتقای سطح رفاه و رفع مسائل معیشتی مردم است. بنا به 
تأکیدات مقام معظم رهبری، تولید و حمایت از آن، تنها راه برون رفت 
از مشــکلات اقتصادی، غلبه بر تحریم هــای ظالمانه و حضور هرچه 

مقتدرانه تر در عرصه رقابت های جهانی است.
گروه فولاد مبارکه با دارا بودن ســهم بیش از ۳۳ درصدی از تولید 
فولاد کشور، مصمم است تا در ذیل عنایات پروردگار متعال و حضرت 
ولی عصر )عجل الله تعالی فرجه الشریف(، در ســالی که از سوی رهبر 
معظم انقلاب اسلامی، سال »مهار تورم و رشد تولید« نام گذاری شده، 
به عنوان صنعت پیشران اقتصاد غیرنفتی کشور بتواند با افزایش کمّی 
و کیفی تولید، دولت محترم را در مهار تورم و بهبود وضعیت اقتصادی 

کشور یاری رساند.
این جانب روز »صنعت و معدن« را که فرصت مناسبی برای تبیین 
نقش صنعت در رشد و توسعه اقتصادی کشور است به تمامی فعالان و 
تلاش گران این عرصه تبریک عرض می کنم و برای آنان آرزوی توفیق 

روزافزون دارم.
محمدیاسر طيب نيا 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه

پیام تبریک علی رستمی مدیر عامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران به مناسبت روز صنعت و معدن

به نام خدا
صنعت و معدن از مهم ترین ارکان اشــتغال زایی و توسعه کشور و 

همچنین پیشران تحول اقتصادی به شمار می رود.
هم از اینرو، انتخاب یک روز به نام صنعت و معدن در تقویم رسمی 
کشور نشان از دغدغه جدی و توجه عمیق تصمیم گیران کشور به این 
عرصه مهم دارد. تا جاییکه مقام معظم رهبری می فرمایند: »ما بهترین 
و متنوع ترین معادن را داریم؛ اما معدن ها یا دست نخورده باقی مانده یا 

به شکل خام صادر شده، این روند باید اصلاح شود.«
بنابراین ما مدیران این حوزه برای احترام و پاسخ به این نگاه مهم و 
موثر و حمایتی رهبری معظم انقلاب و مسوولان ارشد کشور وظیفه 
انقلابی و جهادی داریم تا با تمام توان در جهت رشــد و توسعه کشور 

گام برداریم.
شکی نیست که در این راه دشوار، حمایت و توجه مسوولان، دلگرمی 
و پشتوانه مهمی برای همه دست اندرکاران صنعت و معدن محسوب 

می شود.
ضمن تبریک این روز بسیار مهم به همه فعالان عرصه بزرگ صنعت 
و معدن کشور عزیزمان برای همه این عزیزان آرزوی توفیق روزافزون 

دارم.
علی رستمی
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران
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رئیس جمهور در آییــن بهره برداری از 
فاز اول تصفیه خانه و آبرسانی به شهرهای 
بم و بروات گفت: همه ما در حال امتحان 
هســتیم و یکی از عرصه های مهم برای 
بندگی خداوند، گره گشایی کردن از کار 

خلق خدا و رفع مشکلات مردم است
رئیس جمهور در آییــن بهره برداری از 
فاز اول تصفیه خانه و آبرسانی به شهرهای 
بم و بروات گفت: همه ما در حال امتحان 
هســتیم و یکی از عرصه های مهم برای 
بندگی خداوند، گره گشایی کردن از کار 

خلق خدا و رفع مشکلات مردم است
 سیدابراهیم رئیســی آب رسانی به بم 
و بروات را نتیجه کار جهادی مســئولان 

دانســت و گفت: آب رســانی به بم و بروات برای ما هم 
گواراست که در گرمای طاقت فرســای این مناطق به 

ثمر نشسته است.
وی افــزود: درس این ایام درس بندگــی برای همه 
انسان هاست و در این بندگی با امتحانات مختلفی مواجه 
هستیم. رئیسی خطاب به مسئولان گفت: توجه کردن 
به مشــکلات مردم به ویژه مردمی کــه در عرصه های 
مختلف از جان و مالشان، خوب امتحان پس دادند مورد 
تاکید است. نمونه بارز این خدمت و گره گشایی سردار 

سلیمانی است.
وی ابراز داشت: همچنان که رزمندگان ما در جبهه 
جهادی عمل کردند، باید عقــب ماندگی ها را با روحیه 
جهادی جبران کرد. مشــکلاتی که در آب و فاضلاب 

داریم سال ها قبل می توانســت رفع شود، اما امروز باید 
کار جهادی کرد تا این عقب ماندگی جبران شود.

رئیس جمهــور تصریح کرد: نمی تــوان گفت پروژه 
همچنان معطل بماند، طرح های نیمه تمام در دستور 
کار دولت است و این مسئله در گرو کار جهادی است. 
بهره برداری طرح آبرســانی به بم و بــروات نتیجه کار 

جهادی مسئولان بود.
وی ادامه داد: تنش آبی در ۳ هزار روستا حل شده و 
مابقی نیز در دستور کار است. امروز جبهه  تولید قدرت 
برای همه مدیران و فعالان عرصه تولید، رفع مشکلات 

آب و برق از وظایف جدی است.
رئیســی گفت: پیشــرفت در گــرو این اســت که 
زیرساخت ها را حل کنیم. اگر توسعه زیرساخت داشتیم، 

توسعه و پیشرفت در صنایع و کشاورزی و 
گردشگری و ترانزیت هم به دنبال خواهد 

بود.
وی افزود: آب رسانی به بم و بروات برای 
ما هم گواراست و فازهای بعدی این طرح 

آب رسانی هم در ادامه خواهد بود.
رئیس جمهور به ســهم و ایفای نقش 
شرکت های فعال در منطقه اشاره داشت 
و بیان کرد: کارهای ارزشــمندی توسط 
شرکت ها در حال انجام است، اما به میزانی 
که در کرمان معدن داریم، فرآوری صورت 
نمی گیــرد و این حتما بایــد مورد توجه 
باشد که به فرموده  رهبری با خام فروشی 

مخالفیم.
وی ادامه داد: باید تولیــد و ارزش افزوده ایجاد کنیم 
که زمینه آن در استان کرمان وجود دارد.  شرکت های 
مس و گل گهر و دیگر شــرکت ها وارد حل مشــکلات 

مردم شوند.
رئیســی تصریح کرد: شــرکت های بزرگ صنعتی و 
معدنی اســتان باید پیشران رفع مشــکلات از جمله 

اقتصادی باشند.
وی ابراز داشــت: کاری با همکاری شرکت های فعال 
در منطقه انجام شــده قابل تقدیر است و این همراهی 
و همگرایی برای رفع مشــکلات فاضــلاب و برق باید 

ادامه یابد.
رئیس جمهور گفــت: کار جهادی در آب رســانی و 

برق رسانی در استان کرمان باید ادامه پیدا کند.

ن  ستا نی ا ی بزرگ صنعتی و معد  شرکت ها
شند ی با د قتصا ز جمله ا ت ا ن رفع مشکلا ید پیشرا با

آئین بهره برداری از شــبکه جمع آوری و تصفیه خانه 
فاضلاب سیرجان که با سرمایه گذاری گل گهر اجرایی 
شده اســت، در ســفر رییس جمهور به استان کرمان، 
توسط رئیســی به صورت ویدیوکنفرانسی و با حضور 
وزیر نیرو، مسوولان استان کرمان، شهرستان سیرجان 

و مدیران منطقه گل گهر برگزار شد.
مدیرعامل شــرکت گل گهر در ابتــدای این آئین و 
در حضور رئیس جمهــور گفت: پــروژه جمع آوري و 
تصفیه خانه فاضلاب سیرجان با سرمایه گذاری گل گهر 
و مشارکت شــرکت های جهاد نصر، ســرمایه گذاری 
و توســعه گل گهر، نظــم آوران، توســعه عمــران و 
مدیریت منطقه، شهرداری و توســط شرکت کاریز و 
با حجم سرمایه گذاری ۱۲۵۰ میلیارد تومان به مرحله 

بهره برداری رسیده است.
ایمان عتیقی افزود: طول شبکه جمع آوری فاضلاب 
۳88 کیلومتر، ظرفیت تصفیه خانه در شــبانه  روز ۲6 
هزار متر مکعب و میزان پساب نهایی پروژه در مراحل 
پایانی ۳۰۰ لیتر بر ثانیه است. ضمن اینکه روش تصفیه 
در این طرح از روش ها و تکنولوژی به روز دنیاســت که 

از جمله مزایای آن می توان به جلوگیــری از آلودگی 
آب های زیرزمینی، ارتقا بهداشــت عمومی و کمک به 

صنعت اشاره کرد.

از مردم ســيرجان به واســطه تحمــل زحمات،  �
عذرخواهی و تشکر می کنم

عتیقی ضمن تشکر از همکاری و حمایت مسوولان 
اســتان کرمان و شهرستان ســیرجان در اجرای این 
پروژه، اظهار داشت: از مردم شریف سیرجان به خاطر 

تحمل زحمت ها، عذرخواهی و از همراهی دلسوزانه  این 
عزیزان، صمیمانه تشکر می کنم.

فداکار استاندار کرمان نیز به عنوان یکی از سخنرانان 
این مراســم گفت: پروژه های بزرگی همچون فاضلاب 
شــهری ســیرجان، گهرپارک و احداث خط راه آهن 
ســیرجان به کرمان که شــرکت گل گهر در راستای 
مســئولیت های اجتماعی انجام داده، بسیار ارزشمند 
است و لازم است سایر شرکت های استان، این اقدامات 

ارزنده را الگوی خود قرار دهند.
رییس جمهور نیز در ادامه این مراســم با اشــاره به 
افتتاح پروژه فاضلاب سیرجان با سرمایه گذاری شرکت 
گل گهر، گفت: کاری که شــرکت های پیشران و فعال 
در اســتان کرمان در راســتای خدمت به مردم انجام 
می دهند، ارزنده و ماندگار است و لازم است از اقدامات 
و سرمایه گذاری این شرکت ها، به ویژه در حوزه انرژی و 

فاضلاب شهری تقدیر کنم.
در ادامه این مراســم با دســتور آیت الله رئیسی و به 
صورت ارتباط ویدیوکنفرانسی پروژه فاضلاب سیرجان 

افتتاح و مورد بازدید قرار گرفت.

با حضور رئيس جمهور در کرمان و توسط گل گهر؛ 

شبکه جمع آوری و تصفیه خانه فاضلاب سیرجان به بهره برداری رسید
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اولین شرکت سهامی عام پروژه مورد بررسی قرار گرفته 
و نزد سازمان بورس ثبت شده است، این شرکت  به زودی 

در بورس پذیره نویسی خواهد شد.
با توجه به برنامه دولت و سازمان بورس مبنی بر افزایش 
سهم بازار سرمایه از تامین مالی برای اقتصاد، امسال قرار 
است شرکت های سهامی عام پروژه در بورس اوراق بهادار 

تهران و فرابورس ایران پذیرش شوند.
از ویژگی های شرکت های سهامی عام پروژه این است که 
منابع خرد مردمی از بازار سرمایه جمع آوری شده و صرف 

اجرای پروژه های شرکت ها می شود.
به تازگی مجید عشقی، رئیس سازمان بورس، در سفری 
به استان کرمانشا ه پیگیر مسائل اولین شرکت سهامی عام 
پروژه بود و گفت که این شرکت نزد سازمان بورس ثبت 
شده و به زودی از طریق بورس اوراق بهادار پذیره نویسی 

خواهد شد.
طبق آنچه از سوی سازمان بورس اعلام شده، این شرکت  
می تواند از طریق پذیره نویسی، چند هزار میلیارد تومان  از 
بازار سرمایه تامین مالی کرده و تحولی در اجرای پروژه های 

استان کرمانشاه ایجاد کند.
پیش از این وحید روشن قلب، مدیر نظارت بر بازار اولیه 
سازمان بورس در مورد شــرکت های سهامی عام پروژه 
محور در مورد فرایند تأمین مالی پروژه ها از بازار سرمایه 
گفته بود: مطابق دستورالعمل، پذیره نویسی شرکت های 
سهامی عام پروژه به ۳ طریق انجام می شود و امکان تأمین 
مالی برای تکمیل پروژه ها از طریق بازار ســرمایه به سه 
روش قابل انجام است. یکی از روش ها از طریق تاسیس یک 
شرکت  سهامی عام جدید است که پروژه موجود به ارزش 
کارشناسی شده به عنوان آورده غیر نقد موسسان به این 

شرکت منتقل شده و از طریق پذیره نویسی بخشی از سهام 
این شرکت مبالغ مورد نیاز برای تکمیل پروژه جمع آوری 
می شود. روش دوم، از طریق انجام افزایش سرمایه از محل 
سلب حق تقدم از سهامداران در شرکتی که پروژه در آن در 
حال اجرا است، انجام می شود که این فرآیند پس از تبدیل 

شرکت موجود به سهامی عام انجام می شود.
به گفته مدیر نظارت بر بازار اولیه سازمان بورس، رویه 
سوم این است که اگر یک شرکت چندین پروژه نیمه تمام 
داشته باشد، می تواند با تاسیس یک هلدینگ سهامی عام، 
وجوهی را از طریق پذیره نویسی از بازار تأمین کند و صرف 
تکمیل پروژه های این هلدینگ نماید. به گفته وی، همه این 
فرآیندها منوط به داشتن طرح توجیهی و برنامه کسب و 
کار مناسب است که می بایســت به تایید هیات پذیرش 

بورس یا فرابورس برسد.
 روشن قلب  گفته بود: تاکنون دو شرکت اقدامات لازم 
برای تامین مالی از این طریق انجام داده اند و در شــرف 
نهایی شدن صدور مجوز برای پذیره نویسی سهام قرار دارند 
و تعدادی از شرکت ها هم فرایند ایجاد شرکت سهامی عام 

پروژه را شروع کردند و مدارک تکمیل می کنند.
در این زمینه علی بیگ زاده، کارشــناس بازار سرمایه 
می گوید: ابزارهای متفاوتی در بازار سرمایه مانند عرضه 
اولیه سهام شرکت ها، افزایش سرمایه شرکت ها، انتشار 
اوراق و نیز طراحی شرکت های سهامی عام پروژه وجود 
دارد که می تــوان از این روش ها به تامین مالــی از بازار 
سرمایه اقدام کرد؛ شرکت های سهامی عام پروژه ابزاری 
برای جمع آوری منابع عمومی و خرد از جامعه و تزریق آن 
برای تکمیل پروژه های نیمه تمام در سطح کشور می توان 

استفاده کرد.

مجيد عشقی رئيس سازمان بورس:

 اولین شرکت سهامی عام پروژه 
به زودی پذیره نویسی می شود

   ابزارهای متفاوتی 
در بازار سرمایه مانند 
عرضه اولیه سهام 
شرکت ها، افزایش 
سرمایه شرکت ها، 
انتشار اوراق و نیز 

طراحی شرکت های 
سهامی عام پروژه 

وجود دارد که می توان 
از این روش ها به تامین 

مالی از بازار سرمایه 
اقدام کرد

مجید عشقی: 
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امام جمعه موقت تهران گفت: بازار اساسی ترین نقش را 
در بزرگ شدن اقتصاد و تولید ایفا می کند و از نظر خلق ثروت 

نقش کلیدی و اساسی در اقتصاد دارد.
سیدمحمدحسن ابوترابی فرد امروز در آیین بزرگداشت 
روز ملی اصناف با بیان اینکه بازار، اساسی ترین نقش را در 
بزرگ شدن اقتصاد و تولید دارد، اظهار داشت: در گذشته 
مهم این بود که کالایی تولید شود و اگر کسی ظرفیت خلق 
کالا و تولیدی را داشت، دسترسی به بازار سهل بود، چون در 
حوزه تولید دارای رقابت نبودیم اما امروز در تولید آنچه که 
حرف اول را می زند بازار است و اگر کسی بازار مطمئن داشته 

باشد، موفق است.
امام جمعه موقت تهران اظهار داشت: مهم آن است که 
کالای تولیدی تقاضا داشته باشد و اصناف نقش اساسی را 
در خلق تقاضا و حلقه پیوند مشتری با تولید ایجاد می کنند، 
لذا از این زاویه اصناف نقش بسیار محوری در اقتصاد و رشد 

تولید ایفا می کنند.
ابوترابی فرد بیان داشت: از ســوی دیگر اصناف به دلیل 
مجموعه ای که بالاترین سطح ارتباط را با جامعه و بدنه مردم 
دارند، از یک موقعیت اجتماعی ویژه ای برخوردارند، اگر ما 
بخواهیم طبقات اجتماعی را در اندازه رابطه با مردم تعریف 

کنیم، اصناف بالاترین سطح رابطه را با بدنه جامع دارند.
وی افزود: اگر این رابطه درست و منطقی برگزار شود قطعاً 
روابط اجتماعی ارتقا پیدا خواهد کرد، همانطور که اگر نقش 
شما به عنوان عرضه کننده کالا درست ایفا شود تولید رشد 
می کند. اگر نحوه تعامل با مشتری براساس قواعد اصولی 

شکل بگیرد فرهنگ اجتماعی اعتلا می یابد.
امام جمعه موقت تهران ادامه داد: قوام طبقات گوناگون 
جامعه به این حوزه است و این نگاه در دنیای صنعتی و در 
کشورهای توسعه یافته اقتصادی که رشد قابل قبولی دارند 
دیده می شود، اما در کشــور ما که دارای ذخایر نفت و گاز 

هستیم به این حوزه توجه نشده است.
ابوترابی فرد اظهار داشت: من گاهی فکر می کنم کشوری 
مانند ایران در طول چهار دهه گذشته درحوزه های گوناگون 
فرهنگی، اجتماعــی و غیره قدم های بلندی برداشــته و 
موقعیت های خوبی را کسب کرده است که در تاریخ نمی توان 
برای آن نمونه پیدا کرد وحتی نمی توانید کشوری را نام ببرید 
که بدون تکیه به قدرت های بزرگ در جهان به یک قدرت 
بزرگ سیاسی تبدیل شده باشد و از نظر دفاعی به معنای 

واقعی کلمه، به یک قدرت بازدارنده تبدیل شده باشد.
وی افزود: در طی چهار دهه از نقطه های بســیار محروم 
علمی به قدرت علمی قابل طرح مبدل شده ایم و امروز در 
تولید دانش، تبدیل دانش به فناوری و در تجاری ســازی 
فناوری جایگاه ممتازی داریــم و ایران موقعیت برتری در 

این زمینه ها دارد.
امام جمعــه موقت تهران افزود: همچنیــن در برخی از 
حوزه ها در طول سه دهه گذشته با توجه به اینکه در یک دهه 
در شرایط جنگ قرار داشتیم جزو برترین های جهان هستیم 
اما سؤال این است که چرا در شرایط اقتصادی وضعیت ما 

اینگونه است؟
وی ادامه داد: چرا در حوزه اقتصادی رشد مناسب مطابق 
با رشد علمی، رفاهی و حوزه های قدرت نداشته ایم؟ فقط به 
یک دلیل؛ چون نفت داریم و در این حوزه عقل کافی نداریم.

وی افزود: اگر نفت نداشتیم، الان قدرت بزرگ اقتصادی 
بودیم، ناچار بودیم برای خلق ثــروت رو به تولید بیاوریم و 
ناچار بودیم، برای اداره کشور خلق ثروتی داشته باشیم تا 

مالیات اخذ کنیم. وقتی ناچار شــدیم، کارهای بزرگی در 
عرصه دفاعی کردیم.

تولید، جامعه اصناف کشور و کارآفرینان مغفول هستند.
وی خطاب به برخــی از حاضران  در مراســم از جمله 
نمایندگان مجلس گفت: آیا نهادهای دولتی، نمایندگان در 
طول سال های گذشته به ویژه در ۱۰ سال گذشته علائمی 
از فشار اقتصادی دیده اند. تا شما علائمی نبینید، بدانید که 
ما بیدار نشده ایم. بدانید هزینه، هزینه سابق و بالاتر است. 
بدانید که تحولی در نگاه مدیریتی کشور شکل نگرفته است. 
فشار سخت جانگاه که هر تحلیل گر اقتصادی به این نتیجه 
می رسید که چرخ اقتصاد ایران قطعاْ متوقف می شود، سبک 
مدیریت ما تغییر نکرد. حالا اگر این تنگناها نبود چه می شد؟ 
لذا از این زاویه این فشارها عاملی برای بیداری و تغییر ریل 

حرکت است.

نيمی از درآمد ماليات به نفت گره خورده است �
امام جمعه موقت تهران اظهار داشت: درآمدهای مالیاتی 
ما هم شــاید تا حدود نیمی از آن یا بیشــتر به درآمدهای 
حوزه مهم نفت گره خورده است، لذا درآمدهای مالیاتی ما 
با درآمدهای مالیاتی کشورهایی که نفت ندارند یک مقدار 
متفاوت است. همان نفت را یک مقدار دریافت می کنیم، 
اما نامش درآمد مالیاتی است. خیلی فاصله داریم با جایی 
که تولید موتور محرک تولید باشــد نه نفت. ما باید نفت را 
استخراج کنیم و تبدیل به ثروت کنیم، اما ثروت ماندگار و 
مولد و باید یک کشور با رشد بالاتر از نظر ذخایر جهان تبدیل 
شویم که امیدوارم این حرکت آغاز شود. اراده هست، اما چه 
کنیم. وی افزود: بنابراین نقش شما در آن حوزه برجسته 
می شــود. قبلا فکر می کردیم، تولید کننــده حرف اول را 
می زند، اما حرف اول را شما اصناف می زنید که زمینه عرضه 

کالا را فراهم می کنید.
ترابی فرد خطاب به اصناف و فعالان صنفی اظهار داشت: 
هر قدر می توانید انصاف را برجسته کنید با این کار روزی شما 

بیشتر خواهد شد.
امام جمعه موقت تهران افزود: حرکت جامعه باید دانش 
بنیان باشد و هر حرکتی که بر می دارید باید متکی بر علم و 

دانش و دریافت مشاوره از شرکت های دانش بنیان باشد.
وی اظهار داشت: جامعه اصناف کشور باید مشاور حقوقی 
داشته باشند و به مشتریان بیاموزید که قدمی که بر می دارید، 
بدون مشاوره نباشد، امنیت و سلامت جامعه را حفظ کنید، 

جامعه اصناف فرهنگ ساز هستند.

بازار نقش اساسی در زنجیره تولید و رشد اقتصاد دارد

  اگر نفت نداشتیم، الان 
قدرت بزرگ اقتصادی 

بودیم، ناچار بودیم برای 
خلق ثروت رو به تولید 
بیاوریم و ناچار بودیم، 
برای اداره کشور خلق 
ثروتی داشته باشیم تا 

مالیات اخذ کنیم
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با تحقق اهداف و رشد توليد انجام شد

د ا ن خرد یا ر پا ركه د د مبا لا لی فو مه قبو رنا كا

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل 
فولاد مبارکه، با اعــلام این خبر 
تصریح کــرد: اســتراتژی کلان 
فولاد مبارکه طی دو ســال اخیر 
بر پنج اصل اســتفاده حداکثری 
از ظرفیت های موجود، توســعه 
ســرمایه های انســانی، تمرکــز 
بر نــوآوری و فناوری های نوین، 
توســعه کمّی و کیفی متوازن و 
حرکت در مســیر صنعت ســبز 
اســتوار گردیــده اســت و ثبت 

بالاترین رکوردها و افزایش تنوع محصولات خاص 
در بازه زمانی یادشده و در نهایت حفظ و تداوم این 
روند غرورآفرین در ســه ماه ابتدایی ســال جاری 
مؤید این اســت که نه تنها فولاد مبارکه، بلکه سایر 
شــرکت های زیرمجموعه نیز به درستی در مسیر 

تعریف شده در حال حرکت هستند.
طیب نیا بــا بیان مطلب فــوق افــزود: در پایان 
سه ماهه اول ســال جاری خوشــبختانه با همت 
مدیران، کارکنــان پرتوان و پیمانکاران شــرکت 
توانستیم کارنامه قابل قبولی در خردادماه از خود 
برجای گذاریــم. به نحوی کــه در واحدهای احیا 
مستقیم، فولادســازی و ریخته گری مداوم، نورد 
گرم و خطوط تاندم نورد سرد ضمن تحقق اهداف 
برنامه ریزی شده به رشد تولید قابل توجهی نسبت 
به مدت مشابه ســال ۱۴۰۱ که از درخشان ترین 

سال های بهره برداری بوده است، دست یابیم.
وی کسب موفقیت ها در فولاد مبارکه و تداوم این 
روند را حاصل شناخت کافی از چالش های فراروی 
صنعت فولاد کشور و برنامه ریزی و سرمایه گذاری 
هدفمند برای حل یا عبور از این چالش ها، شناخت 
دقیق از ظرفیت های درون ســازمانی، اعتقاد راسخ 
مدیران و کارکنان به اهداف و تعالی سازمانی، تلاش 
همه جانبه برای رشد اقتصادی و سربلندی کشور، 
ریسک پذیری و اعتماد به سرمایه ها و ظرفیت های 

دانشی و تخصصی داخلی کشور دانست.
 طیب نیا با تأکید براهمیت اصل انتخاب استراتژی 
صحیح برای ســازمان ها و نقــش آن در موفقیت 
بنگاه های اقتصادی گفت: بنا بر آنچه پیشــگامان 
حوزه اســتراتژی مطرح می کنند، اگر هدف خلق 
اســتراتژی را »تحول« بدانیم، نمی توانیم نسبت 
به کیفیت اجرای آن بی تفاوت باشــیم و این همان 
اصلی اســت که از دو ســال اخیر بر فولاد مبارکه 

حاکم شده و با تمرکز بر نوآوری و فناوری های نوین 
و ســرمایه گذاری در این حوزه طراحی و عملیاتی 

شده است.
بنابر اظهــارات مدیرعامل فــولاد مبارکه، یکی 
از نقاط قوت بارز این شــرکت به فرهنگ سازمانی 
کارکنان مربوط می شــود؛ کارکنانی که همواره از 
ابتدا تا انتهای هر سال در چارچوب اهداف شرکت 
تمام تلاش خود را همســو بــا راهبردهای کلان 
سازمان برای عبور از چالش ها و استفاده حداکثری 
از ظرفیت ها بــه کار می گیرند و به عبــارت بهتر، 
باید گفت کارکنان فولاد مبارکــه به اهداف کلان 
شرکت ایمان دارند و برای تحقق آن از هیچ کوششی 
مضایقه نمی کنند. به همین دلیل است که علی رغم 
محدودیت های آب و برق و گاز در فصول مختلف، 
شــاهد تحقق اهداف و خلق رکوردها و ارزش های 
جدید در شرکت هستیم. ازاین رو باید اذعان داشت 
خلق ارزش واقعی به درستی در فرایند عملکرد فولاد 
مبارکه حاصل شــده و نه فقــط در خروجی نهایی 
شرکت. این فرهنگ باارزش سازمانی امروز در درون 

فولاد مبارکه نهادینه شده است.

مدیریت و کارکنان از آغاز سال، عزم خود را  �
برای تحقق شعار سال جزم کردند

در همیــن زمینــه، غلامرضا ســلیمی، معاون 
بهره برداری فولاد مبارکه نیز به تشریح موفقیت های 
اخیر شرکت طی سه ماه اول سال پرداخت و گفت: 
خوشبختانه از همان آغاز سال، مدیریت و کارکنان 
عزم خود را برای تحقق شعار سال، یعنی »مهار تورم 

و رشد تولید« جزم کردند.
وی از رشد ۲.88 درصد تولید آهن اسفنجی در 
واحدهای احیا مســتقیم فولاد مبارکه نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل خبر داد و گفت: واحدهای 

احیا مستقیم ۱ و ۲ فولاد مبارکه 
درمجموع با تحقق ۱۰6 درصدی 
برنامه توانستند ۲ میلیون و ۲۵۲ 
هزار تــن آهن اســفنجی تولید 

کنند.
ســلیمی افزود: در بخش فولاد 
خام بــا تولید ۲ میلیــون و ۲۳6 
هزار تن فولاد خام و تحقق ۱۰۷ 
درصدی برنامه، شاهد رشد ۲.۷ 
درصدی تولید فولاد خام در فولاد 
مبارکه نسبت به مدت مشابه سال 

۱۴۰۱ هستیم.
وی گفت: در نورد گرم فولاد مبارکه طی سه ماه 
نخســت ســال جاری یک میلیون و ۴8۳ هزار تن 
کلاف گرم تولید شد که این میزان تولید تحقق ۱۰8 

درصدی برنامه را نشان می دهد.
وی گفــت: درمجمــوع خطــوط تانــدم دو و 
پنج قفسه ای نورد ســرد فولاد مبارکه نیز طی سه 
ماه نخست سال جاری شــاهد تولید بیش از ۴۱۷ 
هزار تن محصول بودیم که این میزان تولید، رشد 
9.۳ درصدی تولید محصولات سرد در فولاد مبارکه 

نسبت به مدت مشابه سال قبل را نشان می دهد.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه، ضمن قدردانی 
از تلاش همه کارکنان فولاد مبارکه در بخش های 
مختلف گفت: در ســه ماهه اول ســال جاری که با 
محدودیت های کمتری در حوزه انرژی مواجه بودیم، 
توانستیم بخش قابل قبولی از اهداف سالانه شرکت 
را محقق کنیم و در ادامه راه نیز با توجه به تجارب 
سال های گذشته، به گونه ای برنامه ریزی کرده ایم که 
در زمان های محدودیت انرژی، بخش قابل توجهی از 
تعمیرات خطوط را انجام دهیم و بخش تولید را برای 

زمان های نرمال چابک سازی کنیم.
وی با تأکیــد بر اینکه بــا نقش آفرینــی فولاد 
مبارکه همچنان ایران درجایــگاه دهم رتبه بندی 
تولیدکنندگان جهانی فولاد قرار داردخاطرنشــان 
کرد: از ابتدای ســال رویکرد فولاد مبارکه در کنار 
توجه بــه افزایش کمّــی محصولات بــر افزایش 
کیفیت و تنــوع محصولات کیفی متمرکز شــده 
است. خوشبختانه پس از تولید ۱۴ محصول جدید 
در ســال ۱۴۰۱، از ابتدای ســال جاری نیز تولید 
چندین محصول جدید در دستور کار قرار گرفت و 
به توفیقات خوبی در این زمینه دست یافته ایم که 

به زودی اخبار آن منتشر و اطلاع رسانی می گردد.

در ادامه روند موفقیت های سال 1401، فولاد مبارکه در سه ماهه اول سال جاری نیز در واحدهای احیا مستقیم با رشد 
2.88 درصدی، در تولید فولاد خام با رشد 2.7 درصدی، در خط نورد گرم با تحقق 107 درصدی برنامه و در خطوط تاندم 

نورد سرد نیز با رشد 9.3 درصدی، کارنامه قابل قبولی از خود برجای گذاشت و در پایان خردادماه نمره قبولی گرفت.
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مرکز آمار ایران اعلام کرد

بر شد 2 برا ز  خیر بیش ا ل ا 2 سا ر  ی د د قتصا رشد ا

با گذشت دو ســال از عمر دولت 
ســیزدهم، عملکرد اقتصادی دولت 
در زمینه های مختلف می تواند مورد 
ارزیابی قرار بگیرد، یکی از موضوعاتی 
که در ۲ سال گذشته تغییرات زیادی 
دارد، رشــد اقتصادی اســت. رشد 
اقتصادی سالانه در دولت سیزدهم 
در مقایسه با قبل بیش از ۲ برابر شده 
است. مرکز آمار با اعلام جزئیات نرخ 
رشد اقتصادی کشور در سال ۱۴۰۱، 
از پیش تازی بخــش صنعت در بین 
بخش های اقتصادی کشور خبر داد. 

بر اساس اعلام مرکز آمار، رشد اقتصادی کشور در سال 
گذشــته ۴.8 درصد بوده است. ســال ۱۴۰۰ هم رشد 
اقتصادی کشور همین رقم بود با این حال رشد اقتصادی 
بدون نفت از ۴ درصد سال ۱۴۰۰ به ۴.۵ درصد در سال 

۱۴۰۱ افزایش یافته است.
مرکز آمار همچنین رشد بخش های مختلف اقتصاد 
کشور در زمستان سال گذشته را نیز اعلام کرد که طبق 
آن رشد بخش صنعت دورقمی شــده و به 9/۱۱ درصد 
رسیده است. رشد بخش صنعت در زمستان سال گذشته 

از سال ۱۳96 تاکنون بی سابقه است.
علاوه بر مرکز آمار ایران، بانک مرکزی نیز با انتشار آمار 
مربوط به رشد اقتصادی از تداوم رشد مثبت اقتصاد ایران 

در سال ۱۴۰۱ خبر داد. 
براساس این گزارش تحقق رشد اقتصادی ۴ درصدی 
در سال ۱۴۰۱ در امتداد رشــد اقتصادی ۴/۴ درصدی 
سال ۱۴۰۰، حکایت از تداوم رشد قابل قبول فعالیت های 
اقتصادی در کشور دارد به طوری که رشد تولید ناخالص 
داخلی در تمام فصول ســال ۱۴۰۱ از روندی صعودی 

برخوردار بوده است.
بدین ترتیب رشد تولید ناخالص داخلی در همه فصول 

سال ۱۴۰۱ از روندی صعودی برخوردار بوده به نحوی که 
از فصل اول تا پایان فصل چهارم سال مزبور میزان رشد 
اقتصادی کشور به ترتیب برابر با 9/۱ درصد 9/۳ درصد 

9/۴ درصد و ۳/۵ درصد بوده است.

 رشد صنعت در دولت سيزدهم ۶/۳ برابر دولت  �
قبل شد

بر اساس گزارش مرکز آمار متوسط رشد فصلی بخش 
صنعت در دولت ســیزدهم 6/۳ برابر دولت قبل اســت 
متوسط رشد فصلی بخش صنعت در 8 سال دولت یازدهم 
و دوازدهم 6/۱ درصد بوده است این در حالی است که در 6 
فصل اخیر که دولت سیزدهم بر سر کار بوده )پاییز ۱۴۰۰ 
تا زمستان ۱۴۰۱( متوسط رشد فصلی بخش صنعت به 

8/۵ درصد افزایش یافته است.
در آخرین فصــل عملکرد دولت دوازدهم تابســتان 
)۱۴۰۰( رشد بخش صنعت ۱/۲ درصد بود اما در دولت 
سیزدهم، فصل به فصل رشد بخش صنعت افزایش یافته تا 
اینکه در زمستان ۱۴۰۱ دو رقمی شده و به 9/۱۱ رسیده 
که از سال ۱۳96 به بعد، ســابقه نداشته است. متوسط 
رشد بخش صنعت در سه سال آخر دولت قبل )۱۳9۷ تا 

۱۳99( منفی ۲/۲ درصد بوده و با این 
حال با اجرای سیاست های مناسب 
اقتصادی در دو سال اخیر رشد بخش 
صنعت افزایشی شده است. در سال 
۱۴۰۰ رشد بخش صنعت ۱/۳ درصد 
بود که در سال ۱۴۰۱ به ۷/۷ درصد 

ارتقا یافته است.

 جهش ۶/۹ درصدی توليدات  �
صنایع بزرگ

آمارهــای بانک مرکزی نشــان 
می دهد حجــم تولیــد کارگاه های 
بزرگ صنعتی با رشــد 6/9 درصدی در سال ۱۴۰۱ به 
بالاترین سطح در تاریخ صنعتی کشور رسید. بر اساس 
آمار بانک مرکزی شــاخص کل تولیدات صنایع بزرگ 
کشور در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال گذشته 6/9 درصد 
افزایش یافت و به بیشترین سطح در طول تاریخ تولیدات 
صنعتی کشور رسید. در سال ۱۴۰۱ رشد تولیدات صنایع 
بزرگ در فصول بهار تابستان پاییز و زمستان به ترتیب ۱/۳ 
درصد، ۲/۱۳ درصد. ۵/9 درصد و 8/۱۲ درصد بوده و در 
مجموع در طول سال ۱۴۰۱ میزان تولیدات این صنایع 
رشد 6/9 درصدی داشته است. بیشترین نرخ رشد تولید 
مربوط به فصل تابستان با ۲/۱۳ درصد و زمستان با رشد 
8/۱۲ درصدی است. در بررسی شــاخص کارگاه های 
بزرگ صنعتی ۲۴۰۰ بنگاه بزرگ صنعتی بالای ۱۰۰ نفر 
کارکن در ۲۴ گروه صنعتی مورد بررسی قرار می گیرد. در 
سال ۱۴۰۱ از این ۲۴ رشته صنعتی ۲۳ رشته رشد مثبت 
داشته اند و از این تعداد ۱6 رشته صنعتی رشد دو رقمی 
را به ثبت رسانده اند. براساس آمار یاد شده بیشترین نرخ 
رشــد تولید در بین این ۲۴ گروه مربوط به صنایع نقلیه 
موتوری تریلر و نیم تریلر یا رشــد 8/۳۱ درصد و صنایع 

تولید وسائل نقلیه با 6/۲8 درصد است.

بر اساس اعلام مرکز آمار رشد اقتصادی کشور در سال گذشته 4/8 درصد بود؛ 
متوسط رشد اقتصادی سالانه کشور در هشت سال قبل از دولت سیزدهم 2/2 درصد و در 2 سال نخست 

دولت رئیسی 4/8 درصد بوده است.

اصناف کسانی هســتند که مورد وثوق مردم هستند و 
یک زندگی دائمی با مردم دارند و شاید از هر قشر دیگری 
مسائل مردم به خرد و جزء بیشتر به آنها منعکس می شود. 
تشــکیلات بازار نیز مهم اســت و اینکه چه ساختاری 
به خودشــان بدهند. بدون داشتن تشکیات منسجم و 
جزئیات نمی توان این مجموعه بزرگ و عظیم را در امنیت 
خاطر نگه داشــت و از همه ظرفیت آنها استفاده کرد. 
اصناف تولیدی، اصناف خدماتی و اصناف فنی در واقع 

سه گروه هستند که هر کدام مکمل یکدیگر هستند. وی 
با اشاره به حوزه های صنفی و صنعتی مانند تولید کفش 
و پوشاک و همچنین در رابطه با فروشگاه های بزرگ که 
یک چالش برای اصناف به شمار می روند، گفت: بنابراین 
مجموع این مســائل نشــان می دهد که این مجموعه 
نیازمند بازسازی ساختاری است. آقامحمدی افزود: به 
هر صورت یک بازآرایی لازم است و لازم است که افرادی 
در مورد آن به توافق برسند و در این زمینه هم با دولت نیز 

به توافق برسند. بازارهای سنتی هم نیازمند بازسازی 
اساسی است، لذا بزرگترین خانواده که بیشترین خدمت 

را می کند، اصناف اســت، اما نظم لازم را 
ندارند، لذا به نظر می آید، از این اجلاس 
نتیجه بگیریم که یک مجموعه به یک 

سند دست یابیند 
و این سند به سند 
ملی بازار تبدیل شود.

علی آقامحمدی، رئيس گروه اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری و عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام 
 لزوم تشکیل سند ملی بازار 
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مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی به بررسی بخش 
حقیقی اقتصاد ایران در حوره صنعت و معدن در اردیبهشت 

ماه ۱۴۰۲ پرداخت.
دفتر مطالعــات اقتصادی مرکــز پژوهش های مجلس 
در گزارشــی با عنوان »پایش بخش حقیقی اقتصاد ایران 
در اردیبهشــت ماه ســال ۱۴۰۲بخش صنعت و معدن«، 
تحلیل روند رشد بخش صنعت از جنبه های مختلف، عاملی 
کلیدی در تحلیل های خُرد و کلان اقتصادی و یکی از ارکان 

تصمیم گیری در حوزه اقتصاد دانست.
شــاخص  تولید بخش صنعت به دلیل تأثیر نوســانات 
سطح فعالیت صنعت بر بخش های دیگر اقتصاد، به عنوان 
یک شــاخص مهم اقتصادی کوتاه مدت مورد استفاده قرار 

می گیرد.
این گزارش در بررســی بخش تولید تصریح کرده طی 
اردیبهشــت ماه سال ۱۴۰۲، شــاخص تولید شرکت های 
صنعتی بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۱۰ 
درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش 8/۲۱ درصدی مواجه 
شده  است. در این ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل، از بین 
۱۵ رشته  فعالیت صنعتی بورسی ۱۰ رشته  فعالیت افزایش 
در شاخص تولید و ۵ رشته  فعالیت کاهش در شاخص تولید 
را تجربه کرده اند. رشــته  فعالیت های »خودرو و قطعات«، 
»تجهیزات برقی« و »دارو« بیشترین ســهم را در افزایش 
شاخص تولید و رشته فعالیت های »چوب و کاغذ« و » سایر 
کانی غیرفلزی « بیشترین سهم را در کاهش شاخص تولید 

داشته اند.
همچنین طی اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل، 
به جز رشته  فعالیت »کک و پالایش« سایر رشته  فعالیت ها 
افزایش در شــاخص تولید داشته اند که رشته  فعالیت های 
»کاشی و ســرامیک«، »خودرو و قطعات« و »محصولات 
فلزی بجز ماشــین الات و تجهیزات« بیشترین سهم را در 
افزایش شــاخص تولید ثبت کرده اند. به طور کلی شاخص 

تولید شرکت های معدنی بورسی نسبت به ماه مشابه سال 
قبل با کاهش ۷/۵ درصدی و نســبت به ماه قبل با افزایش 

8/۱6 درصدی مواجه شده  است.
نتایج این گزارش در بخش فروش شرکت های صنعتی 
بورسی نشــان می دهد طی اردیبهشــت ماه سال ۱۴۰۲، 
شاخص فروش این شرکت ها نسبت به ماه مشابه سال قبل 
با افزایش ۷/۱۰ درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش ۵/۴۴ 
درصدی مواجه شده  اســت. در این ماه نسبت به ماه مشابه 
سال قبل ۱۰ رشته  فعالیت افزایش در شاخص فروش و ۵ 

رشته  فعالیت کاهش در شاخص فروش داشته اند.
همچنین رشــته  فعالیت هــای »خــودرو و قطعات«، 
»تجهیزات برقی« و »کاشی و سرامیک« بیشترین سهم را در 
افزایش شاخص فروش نسبت به ماه مشابه سال قبل و رشته 
 فعالیت های »محصولات فلزی بجز ماشین آلات و تجهیزات« 
و »کک و پالایش« بیشترین ســهم را در کاهش شاخص 
فروش داشته اند. همچنین در این ماه نسبت به ماه قبل، به جز 
رشته  فعالیت »کک و پالایش« سایر رشته  فعالیت ها افزایش 
در شاخص فروش داشته اند که رشته  فعالیت های »کاشی و 
سرامیک«، »خودرو و قطعات« و »تجهیزات برقی« بیشترین 
سهم را در افزایش شاخص فروش ثبت کرده اند. در مجموع 
شاخص فروش شرکت های معدنی بورسی هم نسبت به ماه 
مشابه سال قبل با افزایش 6/۴6 درصدی و نسبت به ماه قبل 

با افزایش ۳9 درصدی مواجه شده  است.
گزارش مرکز پژوهش ها نشان می دهد در اردیبهشت ماه 
سال ۱۴۰۲ نرخ رشد ماهیانه قیمت فعالیت های صنعتی 
بورسی رشد مثبت ۱/۳ درصدی را ثبت کرده است، همچنین 
رشد نقطه به نقطه با کاهش نسبت به ماه قبل، به ۲/۲۰ درصد 
رسیده است. گفتنی است میانگین سالیانه شاخص قیمت نیز 
در اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ روند نزولی یک سال اخیر خود 
را ادامه داد و با ۷/۳ واحد درصد کاهش نســبت به ماه قبل، 

میزان 8/۳8 درصد افزایش را نشان می دهد.

 رشد ۱۰ درصدی شاخص تولید 
شرکت های صنعتی بورسی

میانگین سالیانه 
شاخص قیمت نیز 

در اردیبهشت ماه سال 
۱۴۰۲ روند نزولی 
یک سال اخیر خود 

را ادامه داد و با ۷/۳ 
واحد درصد کاهش 
نسبت به ماه قبل، 

میزان ۸/۳۸ درصد 
افزایش را 

نشان می دهد
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ژه  ر پرو رو د یمید رکت ا ر مشا ستا ا نیه خو یما ا
رس شد ل فا رس به شما ز خلیج فا ب ا ل آ نتقا ا

 ایمانیه در این دیدار خواســتار 
مشارکت سازمان توسعه و نوسازی 
معــادن و صنایع معدنــی ایران؛ 
ایمیدرو در پروژه احداث خط انتقال 
آب از خلیج فارس به شمال استان 
فارس شد و افزود: علاوه بر مشارکت 
ایمیدرو، خواســتار حمایت وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت، مبنی بر 
مشــارکت صنایع مستقر در مسیر 
انتقال آب از خلیج فارس به استان 
هســتیم؛ تحقق این طــرح بزرگ 
منجر به تسریع در تکمیل عملیات 
اجرایی این پروژه و توسعه صنعت 

استان خواهد شد.
از  یکــی  فــارس  اســتاندار 

مهمترین زمینه های توسعه صنعت استان را، تامین 
زیرساخت های صنایع عنوان کرد و گفت: تامین آب 
و برق مورد نیاز صنایع، اصلی ترین مسئله در تامین 
زیرساخت های مورد نیاز است که سعی خواهیم کرد 
از طریق خــط انتقال آب از خلیج فارس و اســتفاده 
از پساب شــهرهای بزرگ، موضوع آب صنایع را حل 

کنیم.
خــط دوم آلومینیوم لامــرد و جــاده خرم بید به 
اســپندآباد محور دیگر مذاکرات اســتاندار فارس با 
وزیر صمت بود. وی افزود: با احداث جاده خرم بید به 
اسپندآباد، راه اســتان فارس به استان یزد و خراسان 
رضوی کوتاه تر خواهد شــد و تردد شهروندان در این 

خطوط با سهولت بیشتری انجام می گیرد.
دستور کار دیگر این نشست به موضوع تخصیص گاز 
به صنایع مستقر در شهرستان های نی ریز، بختگان و 

شهرستان های شمالی استان اختصاص داشت.
استاندار فارس با اشــاره به اینکه 9۰ درصد معادن 
خاک نســوز کشــور در فارس وجود دارد، خواستار 
خروج صنایع سرامیک سازی استان از سهمیه بندی 
مربوطه شــد و اظهار داشت: لازم اســت با معادن و 
شرایط طبیعی موجود، استان فارس خاستگاه و پایگاه 
اصلی صنعت سرامیک سازی کشور قرار گیرد و راه  های 

توسعه این صنایع در استان هموار شود.
وی در ادامه ســفر به پایتخت، در دیدار و گفتگو با 
مسئولین یکی از شرکت های زیرمجموعه مپنا، تهیه 
خطوط ریلی آنتنی از خطوط اصلی راه آهن استان به 
سمت صنایع و پتروشیمی های استان را بررسی کرد 

و بیان داشت: 
اکثر صنایع از جمله پتروشــیمی ها، کارخانه های 
فولاد و سیمان موجود در فارس، نیازمند استفاده از 

شبکه حمل و نقل هستند؛ با ایجاد خطوط ریلی آنتنی 
و استفاده از شبکه ریلی اســتان در حمل و نقل این 

صنایع تسهیل خواهد شد.
ایمانیه از اعــلام آمادگی این شــرکت برای تهیه 
ریل های مترو شــیراز نیز خبر داد و اظهار داشت: در 
این زمینه مذاکرات ابتدایی در این جلسه به صورت 
تلفنی با شهردار شیراز انجام شده است که امیدواریم 
در آینده ای نزدیک شاهد توافق نهایی در این موضوع 
باشیم. ایمانیه همچنین موضوع توسعه صنایع فولاد 
و طرح های آمــاده بهره برداری در ســفر دوم هیات 
دولت به استان فارس را مورد بررسی قرار داد و افزود: 
پروژه هــای صنعتی قابل افتتاح در ســفر دوم هیات 
دولت به استان فارس قابل توجه است؛ با افتتاح این 
صنایع شاهد ایجاد اشــتغال و رونق تولید در فارس 

خواهیم بود.

 محمدهادی ایمانیه در سفر به تهران با وزیر صنعت، معدن و تجارت دیدار 
و توسعه صنایع استان را پیگیری کرد.

در راســتای سیاســت های ایمیدرو و توســعه 
زیربناهای معادن بخش خصوصی ۳ طرح به سازی و 
راهسازی در استان های هرمزگان، اصفهان و بوشهر 

آماده افتتاح شد.
به مناسب »دهه تولید و تجارت« ۳ طرح به سازی 
و راهسازی با سرمایه گذاری ایمیدرو در استان های 
هرمزگان، اصفهان و بوشــهر آماده افتتاح شد. این 
طرح ها در راستای سیاســت های ایمیدرو و توسعه 
زیربناهای معادن بخش خصوصــی به بهره برداری 

می رسد.
طرح به سازی راه دسترسی به معادن تنب گوراب، 
برازجان، خورموج و اهرم )استان بوشهر(، به سازی 

راه دسترســی به معــادن گچ بندر خمیر )اســتان 
هرمزگان( و احداث راه دسترسی به معادن سرب و 
روی نخلک )استان اصفهان(، جزو سه طرح زیربنایی 

آماده افتتاح هستند.
مجموع طول این مســیرها بیش از ۳۱ کیلومتر 
و با ســرمایه گذاری 86۰ میلیــارد ریالی عملیاتی 

شده است.
طرح ایجــاد زیربناهای لازم در معــادن بزرگ و 
مناطــق معدنی کشــور )تحت پوشــش ایمیدرو( 

راهبری این طرح ها را بر عهده دارد.

به مناسب »دهه توليد و تجارت« اعلام شد:
 3  طرح به سازی و راه سازی با سرمایه گذاری ایمیدرو آماده بهره برداری شد
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۹۵ درصد تجهيــزات پالایشــگاه اصفهان  �
بومی سازی شده است

به گزارش خبرگزاری فارس از اصفهان، محســن 
قدیری مدیرعامل هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
ظهر امروز در نشســت خبری با اصحاب رســانه با 
بیــان اینکه قطــار پیشــرفت و توســعه نباید در 
انتظار حمایت های دولتی باشــد، اظهار داشــت: 
در مســیر توســعه یافتگی با هــوش مصنوعی در 
حال حرکت هســتیم بــرای تحقق توســعه، اتاق 
فکر تشــکیل شــده تا از هر ایــده ناب اســتفاده 
شــود و علاوه بر پیشــرفت داخلی و بومی ســازی 
 در ســطح بین المللــی نیز ایــن توســعه یافتگی 

هویدا شود.
وی افزود: در ســالی که گذشــت این پالایشگاه 
رتبه اول سوددهی شــرکت های پالایشی بورسی و 
غیربورسی را کسب کرد که ۳8.۷ همت میزان سود 
بوده اســت که ۴۰ درصد از این سود در پروژه های 

توسعه ای به کار گرفته می شود.
قدیری خاطر نشــان کرد: نیاز به سرمایه گذاری 
خارجی نداریم زیرا با مدیریت صحیح و انضباط مالی، 
هم اکنون نقدینگی داریم و مدیریت مالی با کنترل 

پروژه ارتباط مستقیم دارد.

جلوگيــری از خام فروشــی در چشــم انداز  �
پالایشگاه

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایــش اصفهان با بیان 
اینکه با تکیه بر توان داخلی توانســتیم تحریم ها را 
دور بزنیــم، گفت: 9۵ درصد تجهیزات نصب شــده 
در پالایشگاه ســاخت داخل اســت و قابل قیاس با 
زمان پهلوی نیســت که یک پیچ را نیز از خارج وارد 

می کردند.
وی سازندگی گسترده ای را در کشور حاکم دانست 
و گفت: هیچ چالشی در پالایشگاه وجود ندارد که به 
کمک جوانان ایرانی قابل حل نباشد و چشم انداز ما 
حاصل ۴۵۰ پروژه است که) spi( شاخص عملکرد 
پیشرفت پروژه آن حدود 9۵ درصد است و در تلاش 
هستیم که به شرکت برتری از نظر پالایشی برسیم که 

به هیچ وجه خام فروشی صورت نگیرد.

افزایش استخدام با نخبه گرایی و جوان گرایی �
قدیری با اشاره به رابطه استخدام ها و جوان گرایی، 
بیان داشت: از  یک هزار نیروی استخدام شده 6۵۰ نفر 
از آن ها را نخبگان تشکیل داده و جوان سازی را مدنظر 
قرار دادیم همه نیروی انسانی باید روحیه کنشگری 

در برابر توسعه نیافتگی داشته باشند.

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان ادامه داد: 
رویه پالایشگاه به سمت پرورش مدیران استراتژیک 
در مجموعه است و در این راستا ۲۰۰ مدیر استراتژیک 

را به مجموعه و کشور تقدیم خواهیم کرد.
وی خاطر نشان کرد: در نظر داریم که در پایان سال 
۱۴۰۳ به رتبه چهارم بلوغ سازمانی و در سال  ۱۴۰۵ 
به رتبه پنجم بلوغ سازمانی و ســازمان دانش بنیان 

دست پیدا کنیم.

مدیریت آب و کاهــش 7۵ درصدی مصرف  �
پالایشگاه

قدیری توسعه پایدار پالایشگاه را بر اساس اخلاق 
مداری و محیط زیست عنوان کرد و افزود: به کمک 
استانداری اصفهان انتقال آب از دریای عمان صورت 
می گیرد که  ۷۵ درصد آب مصرفی پالایشــگاه را تا 
ابتدای نیمه سال آینده کاهش خواهیم داد و استفاده 
از آب فاضلابی که سالیان قبل مجوز استفاده را دادند، 

کفایت می کند.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان ادامه داد: 
در واقع مدیریت آب با ۱۵ پروژه در پالایشگاه انجام و 
برای نمونه کولینگ هیبریدی در حال ساخت است 
که مصرف آب را در پالایشگاه کاهش می دهد و حتی 

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
با بيان اینکه بــا تکيه بر تــوان داخلی 
توانســتيم تحریم ها را دور بزنيم، گفت: 
۹۵ درصد تجهيزات نصب شده در پالایشگاه ساخت 
داخل است و این شرایط قابل قياس با زمان پهلوی 
نيســت که یک پيچ را نيز از خارج وارد می کردند.

 95 درصد تجهیزات پالایشگاه اصفهان 
بومی سازی شده است
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آب دورریز پالایشگاه استفاده می شود، علاوه بر آن تا 
سال ۱۴۰۵ نیز مصرف انرژی کاهش پیدا می کند.

وی با اشاره به راه اندازی شرکت راه و ترابری انرژی، 
گفت: ۱۰۰ تانکر خریداری شده و ناوگان بزرگی آماده 
خواهد شد که صاحب کشتی می شود و در حال حاضر 
حمل ونقل بر اساس ســالیانه ۱۰ میلیون تن انجام 
می شود که در آینده این میزان افزایش پیدا می کند و 

در حال برندینگ نیز هستیم.

تاثيرگذاری بالای شرکت نفتی ایرانی با کادر  �
بانوان

قدیــری راه اندازی نیــروگاه خورشــیدی و تولید 
انرژی را از دیگر اقدامات برشــمرد و گفت: این مهم 
با مشــارکت دانش بنیان ها با تجهیزات بومی انجام 
می شود، از سویی دیگر تمام محصولات ما یورو ۵ است 

و پتروپالایش اصفهان صنعت سبز به حساب می آید.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان خاطرنشان 
کرد: یک شرکت نفتی ایرانی دانش بنیان که در بحث 
شوینده ها فعالیت دارد، توســط کادر مدیریتی بانوان 
اداره می شود و ۴۰ میلیون یورو سود این شرکت است 
که محصولات با کیفیتی را ارائه می کند و نشان می دهد 

که جایگاه بانوان در کشور ما شناخته شده است.

صــادرات محصولات نفتــی به جــز بنزین و  �
گازوئيل

وی با بیان اینکه افزایش سود پالایشگاه برای کشور 
افتخار بزرگی اســت، تصریح کرد: در زمینه پدافند 
غیرعامل عملیات خوبی انجــام و بحث های ایمنی را 
با هوش مصنوعی کنترل خواهیم کرد، از سویی دیگر 
دو محصول این پالایشــگاه یعنی بنزیــن و گازوئیل 
افزایش تولید خواهند داشــت به صورتی که بنزین 
با تولید روزانه ۱۳.۵ میلیون لیتر به ۲۲.۷ می رســد 
 و تولیــد ۲۴.۵ گازوئیل به ۲6 میلیــون لیتر افزایش 

پیدا می کند.
قدیری با اشاره به اینکه در بخش صادرات ۲ شرکت 
راه اندازی شــده که صادرات محور هستند، گفت: تا 
سال ۱۴۰۵ کلیه محصول به جز بنزین و گازوئیل صادر 
می شــوند و کودهای گوگردی نیز بعد از استفاده در 
کشور و تامین نیاز داخل، صادر می شوند؛ در این راستا 
اداره نظارت بر مبادلات نفتی راه اندازی شده که تمام 
صادرات را کنترل می کند و شفافیت را حاکم می کند.

ارتباط با دانش بنيان ها و اســتفاده از توليدات  �
ساخت داخل

 مدیرعامــل هلدینــگ پتروپالایــش اصفهان در 
خصوص مســؤولیت اجتماعی ایــن مجموعه گفت: 
اســتخدام هزار نفر در سال گذشــته، مدیریت آب، 
آزادی زندانیان و کمک های مختلف به ســازمان ها و 
قشــر کم درآمد از جمله مهم ترین اقدامات در زمینه 
مسؤولیت اجتماعی است. وی با اشاره به بروزرسانی 
و تغییرات تجهیــزات این پالایشــگاه تصریح کرد: 
پالایشگاه پنجاه سال از قدمتش گذشته و در راستای 
بروزرسانی، اقدامات مختلفی از جمله تغییر لوله های 
آب آتش نشانی و بروزرســانی سیستم های کنترل با 
ابزار دقیق انجام شــده و کلیــه تجهیزاتی که تهدید 
محسوب می شــود را به فرصت تبدیل خواهیم کرد، 
برای نمونه گوگرد یک محصول مزاحم بود که دپو آن 
مشکلات محیط زیستی به همراه داشت و برای مصرف 

و صادرات آن برنامه ریزی کرده ایم.
قدیری در خصوص ارتباط قوی بــا دانش بنیان ها 
خاطرنشان کرد: دانش بنیان ها سازماندهی می شوند 
و هر تجهیزی که در داخل و توسط شرکت های دانش 
بنیان ساخته و تأمین شود، قطعا در اولویت استفاده 
قرار می گیرد تا زیرســاخت های اصفهان بومی سازی 
شــوند و شــرکت های دانش بنیان می توانند با هاب 
این مجموعه متصل شــوند؛ در حال حاضر نیز تمام 
کاتالایست ها و پیچیده ترین کالاها در پالایشگاه، تماما 

ساخت ایران است.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان ادامه داد: 
ضریب پیچیدگی یــک معیار قیاس با شــرکت های 
خارجی اســت کــه این هنــر و قــدرت در مجموعه 
پتروپالایش اصفهــان وجود دارد که با شــرکت های 
خارجی رقابت کنیــم. وی در خصوص افزایش فضای 
سبز مجموعه گفت: ۱۴۰ هکتار فضای سبز در مجموعه 
پتروپالایش اصفهان وجود دارد که ۲۵ درصد درختان 
آن خشک شــده بود اما اکنون ۲۰۰ هزار نهال کاشته 
شده و آبیاری نیز به صورت زیر سطحی انجام می شود تا 
آب به ریشه برسد؛ همچنین سایت پسماند راه اندازی 

شده که در این زمینه اشتغال زایی صورت  می گیرد.

هیچ چالشی در 
پالایشگاه وجود ندارد 

که به کمک جوانان 
ایرانی قابل حل نباشد 
و چشم انداز ما حاصل 

 ۴۵۰ پروژه است که
) spi( شاخص 

عملکرد پیشرفت 
پروژه آن حدود ۹۵ 

درصد است و در 
تلاش هستیم که به 

شرکت برتری از نظر 
پالایشی برسیم که به 
هیچ وجه خام فروشی 

صورت نگیرد
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برزیل �
برزیل در حال کار بر روی اولین قانون خود برای تنظیم هوش 
مصنوعی است. در ۱ دسامبر ۲۰۲۲ )۱۰آذر۱۴۰۱(، یک کمیسیون 
قضایی غیردائم سنای برزیل گزارشی با مطالعاتی در مورد مقررات 
هوش مصنوعی، از جمله پیش نویسی برای تنظیم هوش مصنوعی 
ارائه کرد. این پیش نویس اکنون به عنوان نقطه شروعی برای بررسی 
بیشتر سنا در مورد قوانین جدید هوش مصنوعی عمل می کند. به 
گفته گزارش گر کمیته، مقررات هوش مصنوعی بر سه رکن اصلی 
استوار اســت: تضمین حقوق افراد متأثر از سیستم، طبقه بندی 
سطح ریسک و پیش بینی اقدامات حاکمیتی برای شرکت هایی که 

سیستم هوش مصنوعی را ارائه یا اجرا می کنند.
این پیش نویس شباهت های واضحی با پیش نویس قانون هوش 
مصنوعی اتحادیه اروپا دارد. تعریف سیستم های هوش مصنوعی 
کاملًا شبیه به پیش نویس قانون کمیسیون اروپا است )که هنوز 
در حال بحث است(: هوش مصنوعی به عنوان سیستم رایانه ای با 
درجات مختلف استقلال با استفاده از رویکردهای مبتنی بر یادگیری 
ماشین طراحی شــده تا از داده های ورودی ماشین ها یا انسان ها 

چگونگی دستیابی به مجموعه ای از اهداف را استنتاج کند. هدف 
از انجام پیش بینی ها، توصیه ها یا تصمیماتی است که می تواند بر 

محیط مجازی یا واقعی تأثیر بگذارد.

بریتانيا �
بریتانیا در ماه مارس )اسفند ـ فروردین( تصمیم گرفت به جای 
ایجاد یک نهاد جدید اختصاص داده شــده بــه هوش مصنوعی، 
مسئولیت نظارتی آن را بین آن دســته از نهادهایی که بر حقوق 
بشر، سلامت و ایمنی و رقابت نظارت می کنند، تقسیم کند. ریشی 
سوناک نخست وزیر بریتانیا در جریان سفر هفته گذشته خود به 
واشــنگتن گفت بریتانیا در اواخر سال جاری میزبان یک نشست 
جهانی در مورد ایمنی هوش مصنوعــی خواهد بود تا خطرات آن 
را بررسی و درباره چگونگی کاهش آنها از طریق اقدامات هماهنگ 

بین المللی بحث کند.

چين �
شورای دولتی چین برای اولین بار در سال ۲۰۱۷ )۱۳9۵(»برنامه 

توسعه هوش مصنوعی نسل بعدی« را ایجاد کرد. در سال ۲۰۲۱ 
)۱۴۰۰( دستورالعمل های اخلاقی برای مقابله با هوش مصنوعی 
منتشر شد. سپس چین در ژانویه ۲۰۲۲ )۱۴۰۲(، دو قانون مربوط 
به برنامه های کاربــردی خاص هوش مصنوعی را منتشــر کرد. 
در حالی که مقررات مربوط به مدیریــت توصیه های الگوریتمی 
)Algorithm Provisions( از مارس ۲۰۲۳ )اسفند ـ فروردین( 
لازم الاجرا شده است، مقررات مربوط به مدیریت عمیق خدمات 
 )Draft Deep Synthesis Provisions( اطلاعات اینترنتــی
هنوز در مرحله پیش نویس اســت. این مقررات به سوء استفاده از 
سیستم های توصیه گر الگوریتمی می پردازد. آنها شامل مقرراتی در 
مورد مدیریت محتوا، برچسب گذاری، شفافیت، حفاظت از داده ها و 
شیوه های منصفانه هستند. مقررات اضافی در موارد خاصی اعمال 
می شود: برای مثال در مورد افراد زیر سن قانونی یا خدمات تجارت 
الکترونیک و جریمه هایی معادل حدود یک هزار و ۵۷۰ تا ۱۵هزار 

و۷۰۵ دلار آمریکا ممکن است برای عدم رعایت آنها اعمال شود.
اداره فضای سایبری چین )CAC( رایزنی خود را در مورد پیش 
نویس اقدامات اداری برای خدمات هوش مصنوعی مولد در ۱۰ می 

من تر  ع تر و ا ی شجا ه ا یند ، آ عی ش مصنو هو
ن ما ی جها ک تر برا یا خطرنا

هوش مصنوعی از زمان ورود به زندگی انســان توانست 
قدرت خود را به نمایش بگذارد؛ تا جایيکه امروزه، ترس 
از نابودی بشریت توسط این فناوری قدرتمند، کشورهای 
مختلف را به تکاپوی قانونگذاری برای مدیریت و کنترل 
آن واداشته است. نگرانی در مورد تسلط هوش مصنوعی 
بر انسان هميشه یک پای ثابت ســریال ها  و فيلم های سينمایی بوده است. این 
نگرانی ها بعد از معرفی ربات گفت و گوی »چت جی پی تی« و مدل های زبانی 
پيشرفته، رنگ واقعيت بيشــتری به خود گرفت و بسياری از کشورها را بر آن 

داشت تا راه هایی برای نظارت بر هرگونه رشــد کنترل نشده هوش مصنوعی 
بيابند. بسياری از قوانين و مقررات مربوط به هوش مصنوعی به منظور محدود 
کردن رشد غيرقابل کنترل آن و جلوگيری از پيامدهای نامطلوب آینده در حال 
بررسی هستند. برخی از موارد شامل توسعه راهنماها و اصول اخلاقی در طراحی 
و استفاده از هوش مصنوعی، تشکيل ســازمان ها و موسسات نظارتی بر هوش 
مصنوعی و تعيين مرزها و محدودیت های قانونی برای فعاليت هوش مصنوعی 
می باشد. در این مطلب، نگاهی به برنامه ریزی کشورها و قانون گذاران در مورد 

مقررات هوش مصنوعی می اندازیم.
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۲۰۲۳ )۲۰ اردیبهشت۱۴۰۲( به پایان رساند. پیش نویس مقررات 
تصریح می کند که محصولات جدید هوش مصنوعی که در چین 
تولید شده اند باید قبل از انتشار عمومی در اختیار ارزیاب ایمنی 
قرار گیرند. به طور خاص، این مقررات محتوای تولید شده توسط 
هوش مصنوعی را ملزم می کند که واقعی و دقیق باشد و محتوایی 
را که قدرت دولتی را تضعیف می کند یا حاوی تبلیغات تروریستی 
یا افراطی، خشونت، اطلاعات ناپسند و مستهجن، نفرت قومی، 
تبعیض یا سایر محتواهایی که می تواند باعث اختلال در اقتصاد و 

اجتماعی شود، ممنوع می کند.
این مقررات از ارائه دهندگان خدمات هوش مصنوعی می خواهد 
که برای جلوگیری از تولید اطلاعات نادرســت و محتوای مضر 
اقداماتی را انجام دهند. اگر محتوای نامناســب تولید شود، ارائه 
دهندگان خدمات باید فناوری خود را ظرف سه ماه به روز کنند تا 
از تولید مجدد محتوای مشابه جلوگیری شود. ارائه دهندگانی که 
از مقررات پیروی نمی کنند ممکن است جریمه شوند، خدمات آنها 

به حالت تعلیق درآید یا مشمول تحقیقات شوند.
در نهایت، چین قوانین منطقه ای نیز در مورد هوش مصنوعی 
دارد. در 6 ســپتامبر ۲۰۲۲ )۱۵ شــهریور۱۴۰۱(، شهر شنژن 
اولین مقررات هوش مصنوعی در چین را منتشــر کرد )مقررات 
مربوط به ارتقاء صنعت هوش مصنوعی در منطقه ویژه اقتصادی 
شنژن(. شانگهای قانون استانی توسعه هوش مصنوعی را در ۲۲ 
سپتامبر )۳۱ شهریور( منتشر کرد )مقررات شانگهای برای ترویج 
توسعه صنعت هوش مصنوعی( که در ۱ اکتبر ۲۰۲۲)9مهر( لازم 

الاجرا شد.

ژاپن �
ژاپن دومین بخش بزرگ فناوری اطلاعات کشورهای سازمان 
همکاری و توسعه اقتصادی است و سرمایه گذاری های زیادی در 
تحقیق و توسعه دارد. اصول اجتماعی شورای ارتقای استراتژی 
یکپارچه نوآوری در زمینه هوش مصنوعی انســان محور، توسط 
دولت ژاپن در مارس ۲۰۱9 )اســفند9۷ ـ فروردین98( منتشر 
شد که اصول اساسی جامعه ای با هوش مصنوعی را نشان می دهد. 
بخش اول شامل هفت اصل اجتماعی است که جامعه و دولت هنگام 
برخورد با هوش مصنوعی باید به آنها احترام بگذارند: انسان محوری، 
آموزش، حفاظت از داده ها، تضمین ایمنی، رقابت منصفانه، انصاف، 

پاسخگویی و شفافیت و نوآوری.
بخش دوم، دستورالعمل های تحقیق و توسعه توسعه دهندگان و 
شرکت های هوش مصنوعی را هدف قرار داده است. این با جزئیات 
بیشتر در قالب دســتورالعمل های اســتفاده از هوش مصنوعی 
در 9 آگوســت ۲۰۱9 )۱8 مرداد 98( توضیح داده شد و در نظر 
گرفته شد که به عنوان یک درخواســت و در عین حال مرجعی 
برای توســعه دهندگان و شــرکت های هوش مصنوعی باشد تا 
دستورالعمل های خود را تهیه کنند. علاوه بر این، دستورالعمل های 
حاکمیتی برای اجرای اصول هوش مصنوعی در9 ژوئیه ۲۰۲۱ )۱8 
تیر۱۴۰۱(، اهداف اقدام و نمونه های اجرای فرضی را ارائه می کند 
که باید توسط شرکت های هوش مصنوعی در نظر گرفته شوند. 
وزارت اقتصاد، تجارت و صنعت ژاپن از آن زمان نســخه دوم این 
دستورالعمل ها را پس از مشورت عمومی منتشر کرده است. از نظر 
محتوا، رویکرد هوش مصنوعی ژاپن به رشد فراگیر، توسعه پایدار و 
رفاه اجتماعی مطابق با اصول هوش مصنوعی کشورهای سازمان 

همکاری و توسعه اقتصادی است.

کانادا �
در ۱6 ژوئن ۲۰۲۲ )۲6خرداد۱۴۰۱(، دولت فدرال کانادا پیش 
نویس قانون »C-۲۷« را ارائه کرد که به عنوان قانون اجرای منشور 
دیجیتال ۲۰۲۲ نیز شناخته می شود. بخش ۳ این بسته قانونی 
شامل قانون هوش مصنوعی و داده ها  )AIDA(، اولین قانون هوش 
مصنوعی کانادا، است. هدف این قانون تنظیم تجارت بین المللی و 
بین استانی در سیســتم های هوش مصنوعی با ملزم کردن افراد 

خاص به اتخاذ تدابیری برای کاهش خطر آسیب و نتایج مغرضانه 
مرتبط با سیستم های هوش مصنوعی اســت. این قانون به وزیر 
اجازه می دهد تا دستور افشای سوابق مربوط به سیستم های هوش 
مصنوعی را بدهد. این قانون همچنین اعمال خاصی را در مدیریت 
داده ها و سیستم های هوش مصنوعی که ممکن است آسیب جدی 
به افراد یا منافع آنها وارد کند، ممنوع می کند. در حال حاضر این 
لایحه در حال مطرح شدن در مجلس عوام است و هنوز باید توسط 

سنا تصویب شود.

هند �
در حال حاضر در هند، چارچوب قانونی خاصی برای سیستم های 
هوش مصنوعی وجود ندارد. با این حال، اندیشکده سیاست های 
دولت هند، )NITI Aayog( پیشــنهادهایی را ارئه کرده اســت. 
پیشنهاد اصلی، معرفی یک مرجع نظارتی جهت ایجاد و مدیریت 
اصولی برای هوش مصنوعی مســئول، ارائه دســتورالعمل ها و 
استانداردها، یا به عهده گرفتن هماهنگی مقامات در بخش های 

مختلف هوش مصنوعی است.

آمریکا �
در ۴ اکتبر ۲۰۲۲)۱۲مهر۱۴۰۱(، دفتر سیاست علم و فناوری 
کاخ سفید طرحی را برای توسعه، استفاده و استقرار سیستم های 
خودکار منتشر کرد. این طرح برخلاف پیش نویس قانون هوش 
مصنوعی اتحادیه اروپا غیرالزام آور اســت و پنج اصل را فهرست 
می کند که هدف آن به حداقل رســاندن آســیب های احتمالی 
سیســتم های هوش مصنوعی اســت. در ۱8 آگوســت ۲۰۲۲ 
)۲۷مرداد(، موسســه ملی اســتاندارد و فناوری )NIST( دومین 
پیش نویس چارچوب مدیریت ریســک هوش مصنوعی خود را 
برای اظهار نظر منتشر کرد. نسخه اصلی به مارس ۲۰۲۲ )اسفند 
ـ فروردین۱۴۰۱( برمی گردد و بر اســاس یک مقاله مفهومی از 
دسامبر ۲۰۲۱ )آذر ـ دی۱۴۰۰( است. چارچوب مدیریت ریسک 
هوش مصنوعی برای کمک به شــرکت هایی در نظر گرفته شده 
است که سیستم های هوش مصنوعی را برای ارزیابی و مدیریت 
ریسک های مرتبط با این فناوری ها توسعه یا استقرار می دهند. 
علاوه بر این کنگره آمریکا دو لایحه جدید در مورد هوش مصنوعی 
را بررسی می کند تا در آن ها از پیشــتازی آمریکا در این زمینه و 

شفافیت استفاده از آن توسط دولت مطمئن شود.

اتحادیه اروپا �
اتحادیه اروپا تا سال ۲۰۲۱، به طور خاص از برنامه های کاربردی 
هوش مصنوعی پرخطر صحبت می کرد و حدود ۳۰۰ سازمان با هم 
متحد شدند تا از ممنوعیت کامل برخی از اشکال هوش مصنوعی 
دفاع کنند. این اتحادیه اکنون در حال تنظیم پیش نویس قانون خود 
در زمینه هوش مصنوعی است و به تازگی جهت سختگیرانه تر شدن 
تغییراتی را در پیش نویس ایجاد کرده است. انتظار می رود تا اواخر 
امسال این پیش نویس به قانون تبدیل شود. قانونگذاران اروپایی و 
سازمانی تحت حمایت ایلان ماسک که در تهیه پیش نویس قانون 
هوش مصنوعی اتحادیه اروپا مشارکت دارند، از جمله سازمان هایی 
هستند که از رهبران جهان خواســته اند تا برای یافتن راه هایی 
جهت جلوگیری از ایجاد اختلال در هوش مصنوعی پیشــرفته 
همکاری کنند. همانطور که موارد مطرح شده در بالا نشان می دهد، 
کشــورها در مراحل مختلفی از تکامل رویکرد خود برای تنظیم 
هوش مصنوعی هستند و دیدگاه های متفاوتی در مورد بهترین 
روش انجام آن دارند. از آنجایی که برخی از توسعه دهندگان هوش 
مصنوعی و رهبران کسب وکارهای فناوری خواستار توقف شش 
ماهه توســعه هوش مصنوعی مدل زبانی بزرگ هستند تا اجازه 
دهد قوانین و مقررات تنظیم شوند، بعید به نظر می رسد که اجماع 
در مورد بهترین شیوه تنظیم هوش مصنوعی به گونه ای که امکان 
نوآوری را فراهم و در عین حال استفاده های مضر هوش مصنوعی 

را محدود کند، حاصل شود.

بسیاری از قوانین و 
مقررات مربوط به 
هوش مصنوعی به 

منظور محدود کردن 
رشد غیرقابل کنترل 

آن و جلوگیری از 
پیامدهای نامطلوب 

آینده در حال بررسی 
هستند. برخی از موارد 
شامل توسعه راهنماها 

و اصول اخلاقی در 
طراحی و استفاده 

از هوش مصنوعی، 
تشکیل سازمان ها 

و موسسات نظارتی 
بر هوش مصنوعی 

و تعیین مرزها و 
محدودیت های قانونی 

برای فعالیت هوش 
مصنوعی می باشد
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حجــم ســرمایه گذاری خارجــی از ابتدای 
فعالیت دولت تا فروردین امســال، 6 میلیارد 
و ۵۱ میلیون دلار بود که در مقایســه با مدت 
مشــابه فعالیت دولت قبل، 8۴.۳ درصد رشد 

کرده است.
در دولت سیزدهم، مسئله ســرمایه گذاری 
خارجی مورد توجه ویژه دستگاه های اقتصادی 
و دیپلماســی قرار گرفته کــه همین موضوع 

نیز منجــر به رشــد قابل توجه 
ســرمایه گذاری در کشور شده 

است.
حجم سرمایه گذاری خارجی از 
ابتدای فعالیت دولت سیزدهم تا 
فروردین امسال، 6 میلیارد و ۵۱ 
میلیون دلار بود که در مقایسه با 
مدت مشابه فعالیت دولت قبل 

8۴.۳ درصد رشد داشته است.
بــا روی کار آمــدن دولــت 
ســیزدهم و اتخاذ راهبردهای 
فعالانه با کشــورهای همسایه 
و همســو به عنوان کشــورهای 
هدف برای ورود سرمایه به کشور 

شرایط تغییر کرده است.
بــر اســاس آمــار ســازمان 
ســرمایه گذاری خارجــی، از 
ابتدای دولت ســیزدهم تا پایان 
فروردین ۱۴۰۲ تعداد ۴۰۱ طرح 
سرمایه گذاری خارجی به ارزش  
۱۰ میلیارد و ۷6۵ میلیون دلار 
مصوب شد که شامل ۳6۰ طرح 
جدید بــه ارزش ۱۰ میلیارد و 

۲۵۴ میلیون دلار و ۴۱ طرح افزایش ســرمایه  
به ارزش ۵۱۱ میلیــون دلار بود که به تصویب 

رسید.
در مجمــوع میزان ســرمایه گذاری خارجی 
مصوب معتبر در دوره عملکرد دولت سیزدهم 

تا پایان فروردین سال ۱۴۰۲، تعداد ۳۵6 طرح 
سرمایه گذاری خارجی به ارزش سرمایه گذاری 
خارجی مصوب 6 میلیــارد و ۵۰ میلیون دلار 

بوده است.

 جهش تشکيل سرمایه در ماشــين آلات در  �
دولت سيزدهم

رشــد ۷.۷ درصدی تشکیل ســرمایه ثابت 
در بخش ماشــین آلات در سال 
۱۴۰۱ نشانه ای از احیای اقتصاد 
کشــور به ویــژه در بخش های 
صنعتی و همچنین کمرنگ شدن 
تحریم در حوزه دسترسی کشور 
به ماشــین آلات تولید به شمار 

می رود.
تشــکیل ســرمایه ثابــت که 
به معنــای ســرمایه گذاری در 
بخش های مختلف اقتصاد است، 
طبق گزارش های رسمی مرکز 
آمار و بانک مرکــزی، روند رو به 

رشد خود را از سر گرفته است.

 ۶۰۰ بســته ســرمایه گذاری  �
برای مناطق آزاد آماده شد

طبق بررسی های انجام شده، 
6۰۰ بسته سرمایه گذاری برای 
ســرمایه گذاران در مناطق آزاد 
کشور تدوین و آماده شده است؛ 
عزم دولت توجه ویژه به مناطق 
ویژه اقتصادی آزاد اســت و در 
مجموع برای ایــن مناطق 6۰۰ 
بسته سرمایه گذاری بدون نام و با در نظر گرفتن 
تسهیلات برای سرمایه گذاران آماده شده است.
بر این اســاس هر ســرمایه  گذاری که قصد 
ســرمایه گذاری در این مناطق را داشته باشد 

می تواند یکی از این بسته ها را انتخاب کند.

 سرمایه گذاری خارجی  
در ایران 84.3 درصد رشد کرد

وزیر نيرو: 
 تامین برق صنایع 

در فصل تابستان رکورد زد

 وزیر نیرو گفت: از ابتدای 
اجــرای طــرح مدیریت 
مصرف برق صنایع، شاهد 
رشــد 17.5 درصدی تأمین انرژی بخش 
صنعت کشور بوده ایم که در نوع خود یک 

رکورد به حساب می آید.
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در ارتباط 
زنده با صدا و سیما با اشاره به اینکه یک ماه 
است که از اجرای طرح پاداش صرفه جویی 
برق می گذرد، اظهار داشــت: مشترکان 
خانگی 35 تا 40 درصد در یک ماه گذشته 
پاداش صرفه جویــی گرفتند و پیش بینی 
می شــود با گرم تر شــدن هوا، ظرفیت 

صرفه جویی نیز افزایش پیدا کند.
وزیر نیرو تأکید کرد: مشترک خوزستانی 
با کاهــش 17 درصدی مصــرف خود در 
خردادماه نسبت به سال گذشته 520 هزار 
تومان پاداش صرفه جویی برق گرفته است.
وی افزود: تمامی ملت ایران می توانند 
با کاهــش مصرف بــرق از مزیت پاداش 
صرفه جویی بهره مند شــوند، البته اگر 
مشترکی رعایت نکند، در پله های بالای 
مصرف شامل کاهش قیمت یارانه ای برق 

خواهد شد.
محرابیــان در بیان آمــار مصرف برق 
صنایع گفت: ســال 1401 اتفاق مثبتی در 
تأمین انرژی صنایع رخ داد که حاصل آن 
رشــد 9.5 درصدی تولید صنایع کشور 
بود و برای مثال؛ فولاد به عنوان بیشترین 
مصرف کننده برق صنایع 23 درصد رشد 

تولید را تجربه کرد.
وزیر نیرو گفت:  از ابتدای شــروع طرح 
مدیریت مصرف برق صنایع شــاهد رشد 
17.5 درصدی تأمین انرژی بخش صنعت 
کشور بوده ایم که در نوع خود یک رکورد 
به حساب می آید. وزیر نیرو اظهار داشت: 
 در بخــش ادارات تاکنــون 640 مگاوات 
صرفه جویی از مشــترکان دیده شده و 
پیش بینی صرفه جویی هزار مگاواتی در 

این بخش داریم.

   طبق بررسی های 
انجام شده، ۶۰۰ 

بسته سرمایه گذاری 
برای سرمایه گذاران 
در مناطق آزاد کشور 
تدوین و آماده شده 
است؛ عزم دولت 

توجه ویژه به مناطق 
ویژه اقتصادی آزاد 
است و در مجموع 

برای این مناطق ۶۰۰ 
بسته سرمایه گذاری 
بدون نام و با در نظر 
گرفتن تسهیلات 

برای سرمایه گذاران 
آماده شده است
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وزیر نیرو با اشاره به آبرسانی به ۳۰۰۰ روستا گفت: طرح 
جهاد آبرسانی، وسیع ترین طرح عمرانی سراسر کشور است 
و مجموع پیشرفت ما در ۱۰ هزار روستا، ۴۰ درصد برآورد 

می شود.
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در تشریح پروژه های آبرسانی 
اظهار داشت: ما اگر کارهای مهندسی را با کارهای جهادی 
ترکیب بکنیم، ظرفیت مناســبی برای کارهای بزرگ در 
کشور ایجاد می شود، جهادهای آبرسانی در ۳۱ استان کشور 

در حال فعالیت است.
وزیر نیرو با اشــاره به اینکه در شــروع دولت بر اســاس 
بررســی های دقیق کمتر از 8۰ درصد روستاهای کشور به 
آب شرب پایدار دسترسی داشتند، گفت: برنامه ریزی کردیم 
که ۱6 هزار روستای کشور به شبکه آب شرب کشور متصل 

شود و هم اکنون تامین آب این روستاها در دستور کار است.
وی افزود: در برق رســانی 99.۷ درصد از جمعیت کشور 
ما از برق برخوردار هستند، ضریب آبرسانی در کشورهای 
توسعه یافته بسیار کمتر از ماست و در کشورهای پیشرفته 

برق رسانی روستایی کمتر از ۷۵ درصد است.
محرابیان با اشاره به اینکه پس از انقلاب اسلامی سرعت 
توسعه خدمات بسیار مطلوب بوده است، گفت: ما وظیفه خود 
می دانیم تا تمام روستاهایی که تامین آب و برق آن ممکن 

است را برق رسانی و آبرسانی کنیم.

 جهاد آبرسانی وسيع ترین طرح عمرانی کشور �
عضو کابینه دولت سیزدهم یادآور شد: طرح جهاد آبرسانی 
وســیع ترین طرح عمرانی سراسر کشــور است، مجموع 
پیشرفت ما در از ۱۰ هزار روستا نزدیک به ۴۰ درصد است، 
شروع طرح ابتدای سال ۱۴۰۱ است و هدف گذاری ۴ ساله 
اســت. وی ادامه داد: هم اکنون ۳ هزار روستا در قالب طرح 
جهاد آبرســانی به شبکه متصل شــده اند، این ظرفیت در 
کشور وجود دارد و ما قدرت حل مسائل پیچیده را داریم، که 

می تواند در حل مسائل دیگر متمرکز شود.
محرابیان گفت: این ظرفیت وجــود دارد که طرح جهاد 
آبرسانی بر تصمیمات دیگری از جمله مدل های نوین آبیاری، 
الگوی کشــت و مواردی از این دست تمرکز و مسائل مهم 

کشور را حل کند.
وزیر نیرو با اشــاره به اینکه روح جهاد سازندگی با فرمان 
امام )ره( در جهاد آبرسانی وجود دارد، تاکید کرد: در دولت 
موضوع آبرسانی به ویژه آبرسانی شرب در شهرها و روستاها 
از اولویت های ویژه است، امروز در همه استان ها طرح های 

آبرسانی در دستور کار است.
وی افزود: مردم در شهرها و روستاهای خوزستان با وجود 
سرمایه گذاری کلان در مسئله آب مشکل داشتند، زیرا عمده 
سرمایه گذاری ها در بخش بالادست بود اما متاسفانه در پایین 

دست کار کمتری انجام شده بود.
محرابیــان گفت: در ایــن دولت هدف گذاری شــد که 
طرح های آبرســانی و فاضلاب مورد تمرکز قرار گیرد، در 
خوزستان طرح غدیر که 6۰ درصد آب خوزستان را تامین 

می کند، ۱۰ ماهه به سرانجام رسید.

مسئله آب خوزستان یکبار برای هميشه حل می شود �
محرابیان گفت: پازل هایی از طــرح غدیر برای تکمیل 
آبرسانی به خوزســتان در حال انجام اســت، و طرح های 
دیگری نیز در شمال و شــرق خوزستان در دستور کار قرار 
گرفته و تلاش می کنیم مسئله آب را در خوزستان یک بار 

برای همیشه حل کنیم.
وزیر نیرو با اشــاره به دشــواری های پروژه فاضلاب در 
خوزستان گفت: در طرح فاضلاب اهواز ما ۵ تا 6 کارگاه فعال 
داشتیم اما در سفر اخیر رئیس جمهور ۱۵۰ کارگاه در حال 

فعالیت است.
وی افزود: روزی امور خیریه در مدرسه سازی بود اما امروز 
باید بگوییم که آبرسانی نیازمند توجه این عزیزان است تا 

شاهد اتفاقات مثبت در کشور باشیم.

 جزئيات مسئله آب تهران از زبان وزیر نيرو �
عضو کابینه دولت سیزدهم با اشاره به مسئله آب تهران 
گفت: ما ۵ شــنبه دو هفته پیش غروب بارش سنگینی به 
صورت نقطه ای در حوالی سد امیرکبیر داشتیم و میزان بارش 
۴۷ میلیمتر در ساعت بود که در اثر این بارش، سنگ و گل و 

لای مسیر رودخانه را مسدود کرد.
محرابیان با اشاره به اینکه این اتفاق بی سابقه بود گفت: ابعاد 
برخی از قطعات سنگ ریخته شده در رودخانه کرج اندازه یک 

کامیون بود و تعدادی خودروهم به کف رودخانه افتاد.
وی ادامه داد: چیزی حدود ۷۰ تا 8۰ هزار کامیون سنگ 
و صخره به رودخانه ریخت و بر اساس برآورد اولیه گفته شد، 
حل این مسئله ماه ها زمان می برد و ۲۰ درصد از آب تهران و 

کرج در این مدت از دست می رفت.
وزیر نیرو گفت: از سامانه های دیگر در تهران زمینه تامین 
آب مهیا شد تا بتوانیم ابعاد مسئله را در پایتخت مدیریت کنیم 
و بلافاصله دست به کار شدیم تا راهی برای باز کردن مسیر 

رودخانه داشته باشیم.
محرابیان گفت: ما در حین افتتاح طرح آبرسانی میانه کار 
را رها کردیم و به مســئله آب تهران پرداختیم و گروه های 
مختلف مهندسی در این نقطه جمع شدند تا مسئله را در 

کمترین زمان حل کنیم.
وی افزود: به ساختمان ســد در این زمین لغزش آسیبی 
نرسید، اطلاع رسانی آب تهران بر اساس یک طرح کامل از 
پیش تعیین شده انجام شد، برای ما نگران نشدن مردم بسیار 
اهمیت دارد و همین مســئله عامل اقدامات رسانه ای بود و 

زمانیکه مسیر باز شد اطلاع رسانی انجام شد.
محرابیان گفت: با تلاشی که انجام شد، بسیار سریع شبکه 
بازیابی شد و حجم ذخایر به حد اســتاندارد رسید، در این 
موضوع خط قرمز ما کیفیت آب بود و ما به هیچ عنوان حاضر 

به استفاده از آب بی کیفیت نشدیم.
* وزارت نیرو مدافع اجرای طرح های آبخیزداری است

وزیر نیرو در تشریح مسئله حکمرانی آب گفت: موضوع 
آبخیزداری و آب خوان داری بسیار مهم است اما مسئله سد 
امیرکبیر ارتباطی با این مسئله ندارد و زمین لغزش در این 
حوزه با هرگونه سازه  آبخیزداری نمی توانست مانع این اتفاق 

شود. وی افزود: عموماً آب خوان داری به دو اقدام آبخیزداری و 
تغدیه مصنوعی اطلاق می شود که به کاهش آسیب ناشی از 

سد و استفاده بهینه از آب اقدام خواهد شد.
محرابیان تاکید کرد: در کشور ما تجربه آبخیزداری داریم 
اما این اقدامات کافی نیست و ضرورت دارد، ما این مسئله را 
فراگیر کنیم؛ ما می توانیم مدل توسعه آبخیزداری در کشور را 
مشابه جهاد آبرسانی در دستور کار قرار دهیم و ظرفیت های 

در این حوزه را فعال کنیم.
این مقام مســئول گفت: ما در وزارت نیرو مدافع اجرای 
طرح های آبخیزداری هستیم، بهترین نوع همکاری ها در بین 
دستگاه های دولتی در دستور کار است و همین مسئله به 
پیشبرد پروژه های آبخیزداری و بین دستگاهی ختم می شود.

وی ادامه داد: بسیاری از این موارد از نوع اقدام است و اینکه 
آبخیزداری ذیل شورای عالی آب بیاید مسئله ضروری است و 
باید برای آن اعتبارات جدی گذاشت و ما در دبیرخانه شورای 

عالی آب به آن توجه خواهیم کرد.
محرابیان گفت: در موضوع جهاد آبرســانی بالاترین حد 
پروژه در سیستان تعریف شــده و بیشتر از ۲۰ درصد طرح 

جهاد آبرسانی در این استان تعریف شده است.

 حقابه هيرمند حق مــردم ایران اســت اما معطل آن  �
نمی شویم

وی افزود: در ارتباط با سیســتان ما معضــل هیرمند را 
داریم و یک معاهده قدیمی با کشــور افغانســتان داریم  و 
طرف افغانستانی متعهد به تامین 8۲۰ میلیون متر مکعب 

در سال است.
محرابیان گفت: جمهوری اســلامی ایران در مسئله آب 
هیرمند به هیچ وجه کوتاه نخواهد آمد و این آب برای معیشت 

مردم  ماست.
وزیر نیرو گفت: با وجود اینکه ما حق قانونی هیرمند را به 
روش های مختلف حقوقی پیگیری می کنیم اما معطل این 

مسئله نیستیم.
محرابیان گفت: پروژه های متعددی در قالب طرح های 

اضطراری، میان مدت و بلند مدت در دستو کار است.
وی افزود: بیــش از ۱۰۰ حلقه چاه در منطقه پیش بینی 
شده و تاکنون 8۰ حلقه آن تکمیل شده و آب شیرین کنی در 

این منطقه اجرا خواهد شد.
وزیر نیرو با اشاره به آب های ژرف گفت: یک چاه ژرف در 
منطقه سیستان به شبکه آب شرب منطقه نمیروز متصل 

شده است.
وی تاکید کــرد: اجازه نمی دهیم، مردم در سیســتان و 

بلوچستان از ناحیه آب دچار مشکل شوند.
محرابیان در بیان اقدامات در مســئله آب ترکیه گفت: 
ترک ها در مســیر مذاکرات آبی کار را دچار وقفه کردند و 
بهانه زلزله و تغییر دولت را ضمیمه این عدم همکاری کردند.

عضو کابینه دولت سیزدهم گفت: دیپلماسی آب باید در 
صدر دیپلماسی جمهوری اسلامی قرار گیرد امروز در تمامی 
اجلاس ها در صدر مباحث است و امیدواریم وزیر جدید منابع 

آب ترکیه اتفاقات مثبتی رخ بدهد.

وزیر نيرو: 

ستا  ر  رو 3 هزا ن به  کنو تا
ست ه ا نی شد برسا هم آ لت سیزد و ر د د
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اجلاس فصلی مدیران ارشد شرکت 
صنایــع پتروشــیمی خلیــج فارس 
امروز با حضــور معاونیــن و مدیران 
ســتاد و مدیران عامل شــرکت های 
تابعه با محوریت گــزارش اقدامات و 
پیش راهبردها برگزار شــد، نشستی 
که مدیران عامل شــرکت های تابعه 
در فضــای صمیمــی از مهم تریــن 
موفقیت ها، دستاوردها و عملکرد خود 

در سال ۱۴۰۱ گفتند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت 
صنایع پتروشــیمی خلیــج فارس، 
دکتر علی عســکری در این اجلاس، 
بــا قدردانی از تلاش هــای جهادی و 
شبانه روزی مدیران و همکاران دلسوز 
گفت: باید بــا برنامه ریزی و تلاش به 
آینده درخشــان فکر کنیم و این امر 
مستلزم اســتفاده از حداکثر دانش، 
فکر، اندیشــه، تخصــص، حمایت و 

غیرت است.

۱4۰۱، سال درخشان هلدینگ �
وی با بیان اینکــه هلدینگ خلیج 
فارس متعلق به اقشــار مختلف مردم 
ایران اسلامی است، از مسئولیت ویژه 
مدیران هلدینگ در قبال سهامد اران و 
تلاش برای سودآوری و رضایتمندی 
آنان گفت و تاکید کــرد امروز که در 
عرصه اقتصــاد، رقابت مفروض اصلی 
برای بقاســت باید با هوشــمندی و 
بصیرت کار کنیم تا شــاهد تحولات 
کمی و کیفی در صنعت پتروشــیمی 

باشیم.
صنایــع  شــرکت  مدیرعامــل 
پتروشــیمی خلیج فــارس در ادامه، 
سال ۱۴۰۱ را سال درخشان و مفید 
هلدینگ خلیج فــارس عنوان کرد و 
افزود: سال گذشــته ۳۲ هزار میلیارد 
تومان برای تکمیــل طرح های نیمه 
تمام با هدف رشد تولید و افزایش سود 

هزینه شده است.
دکتر علی عسکری با تاکید بر اینکه 
باید در قله های پتروشــیمی دنیا قرار 
بگیریم، گفت: با توجه بــه بیانیه گام 

دوم انقلاب و ضرورت نقش آفرینی در 
صنعت پتروشیمی، مطالعه راهبردی 

با نگاه به آینده در دست اقدام است.

8 پــروژه هلدینگ خليــج فارس،  �
امسال به بهره برداری می رسد

وی بــا قدردانــی از زحمــات و 
تلاش های همه مدیران سابق و فعلی، 

بر ضرورت استفاده از 
نیروی هــای خبره و 
اســتفاده از دانش روز 
جهــان تاکیــد کرد، 
گفــت: از ایده های نو 
و جذاب برای افزایش 
تولید، به ویژه توسعه 
صنایع پایین دســتی 
اســتقبال می کنیــم. 
مدیرعامــل شــرکت 
صنایــع پتروشــیمی 
خلیج فــارس بــا ارائه 

گزارش تفصیلــی از افزایش ســود، 
تولید، فروش، صــادرات، ارتقای رتبه 
جهانی به رتبه ۲۳ و کسب رتبه اول در 
بین ۱۰۰ شرکت برتر ایران در زمینه 
فروش، صادرات و بالاترین ارزش بازار، 

گفت: ۲8 پروژه بــا ۱۵ میلیارد دلار 
در دست اجراست و تا پایان امسال 8 

پروژه به بهره برداری می رسد.
مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فــارس با اعــلام آمادگی برای 
ســرمایه گذاری در بالادست، گفت: 
بایــد تمرکز ویــژه ای بــرای تامین 
خوراک داشــته باشــیم و در زمینه 
توســعه بالادســت با 
شــرکت های  حضور 
معتبر آماده همکاری 

هستیم.

پارک هــای پایيــن  �
دســت، ثروت آفرین 

برای آینده ایران
وی بــا اشــاره بــه 
هدف گذاری خلاقانه 
برای توســعه صنایع 
ارزش آفریــن پایین 
دســت از ایجاد شــرکت پارک های 
پتروشــیمی افق خلیج فارس گفت و 
تاکید کرد: با توجه به اینکه پارک های 
پایین دســت می تواند ثروت کشــور 
را در آینده تغییر دهد. مشــارکت در 

احداث پتروپالایشگاه شهید سلیمانی 
با ۳۰۰ هزار بشــکه و حدود ۱۰ هزار 
میلیارد سرمایه گذاری تاکید بر خلق 
ثروت با سولفات زدایی مازوت با هدف 
صیانت از محیط زیست و تلاش برای 
سودآوری با احداث پالایشگاه کارلان 
ونزوئلا از دیگر موضوعاتی بود که دکتر 
علی عسکری مدیرعامل شرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس درباره آن 
سخن گفت. وی همچنین با اشاره به 
تداوم رویکرد حمایت از شرکت های 
دانش بنیان ایرانی گفت: با این هدف 
و ضرورت حمایت از سلامت خلاقیت 
برای تولید محصولات جدید صندوق 
سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی ایجاد 

می شود.

مدیران چه گفتند؟ �
در اجلاس یک روزه فصلی مدیران 
هلدینگ خلیج فارس دکتر پناهیان 
معاون مالی، سرمایه گذاری و سهام، 
مهنــدس قربانی معــاون حاکمیت، 
خدمــات مشــترک و ســامانه ها، 
دکتــر قانعــی مدیرعامل شــرکت 
ســرمایه گذاری و توســعه صنایــع 
تکمیلی )پترول(، مهندس شهریاری 
مدیرعامــل شــرکت پارک هــای 
پتروشــیمیایی افــق خلیج فارس و 
مدیران عامل شــرکت های تولیدی 
و طرح هــا با ارائــه گزارش های امید 
آفرین از اقدامات ارزشمند توسعه ایی 
و افزایش تولید، فــروش، صادرات و 
ارزش بازار درباره ضرورت مکانیســم 
مناسب برای افزایش بهره وری، رایزنی 
برای اختصاص بخشی از ارز حاصل از 
فروش برای تامین قطعات مورد نیاز، 
ایفــای نقش حاکمیتــی هلدینگ و 
بهره گیری از تجارب موفق دنیا سخن 

گفتند.
تعدادی از مدیــران از حمایت های 
دکتر علی عســکری در ارتقای سطح 
معیشــتی همکاران و اقدامات تحول 
 آفریــن مدیریــت ارشــد هلدینگ

 قدردانی کردند.

خبرهای خوش از دل اجلاس فصلی مدیران 
هلدینگ خلیج فارس بیرون آمد

دکتر علی عسکری: 1401، سال درخشان و مفید هلدینگ خلیج فارس بود/ پارسال 32 هزار میلیارد تومان برای تکمیل 
طرح های نیمه تمام هزینه شد/ باید در قله های پتروشیمی دنیا قرار بگیریم/ با توجه به بیانیه گام دوم انقلاب و ضرورت 

نقش آفرینی در صنعت پتروشیمی، مطالعه راهبردی در دست اقدام است/ از مدیران شجاع حمایت می کنیم

   با توجه به بیانیه 
گام دوم انقلاب و 

ضرورت نقش آفرینی 
در صنعت پتروشیمی، 

مطالعه راهبردی با 
نگاه به آینده در دست 

اقدام است

دکتر علی عسکری
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ه  د ستفا م حرکت به سمت ا و ا تد
ت لا د ر مبا نیک د لکترو ی ا ز چک ها ا

بنابر اعــلام بانک مرکــزی، چک الکترونیــک به عنوان 
محصولی جدید در آبان سال گذشته در ابتدا توسط سه بانک 
رونمایی شد و اکنون سایر بانک ها نیز در مراحل آزمون  فنی 
محصول خود هستند و با ادامه این روند، چک های الکترونیک 

به مرور جایگزین چک کاغذی می شوند.
۲۱ آبان سال گذشته بود که از چک الکترونیکی رونمایی 
شد؛ چک الکترونیکی یکی دیگر از گام های بانک مرکزی و 
شبکه بانکی کشور در راستای ارائه خدمات غیرحضوری به 
شهروندان است. در گام نخست از چک الکترونیکی سه بانک 

تجارت، صادرات و پارسیان در بانک مرکزی رونمایی شد.
چک الکترونیکی که آمنه نادعلی سخنگوی قانون چک در 
خصوص آن اعلام کرد: بانک مرکزی همه بانک ها را به پذیرش 
بین بانکی چک های دیجیتال سایر بانک ها در سامانه چکاوک 

مکلف و بخشنامه های مربوطه را به بانک ها ابلاغ کرده است.
او در ادامه با اشــاره به افزایش تعداد بانک هایی که چک 
الکترونیکی ارائه می دهند، گفت: از این پس چهار بانک رفاه 
کارگران، کشاورزی، رسالت و پاســارگاد نیز خدمات چک 

الکترونیک را به مشتریان خود ارائه می کنند.
چک هایی که مورد استقبال خوبی هم قرار گرفته اند و بنا 
بر آخرین آمار اعلامی در رسانه ملی، بانک صادرات طی شش 
ماه گذشته با صدور بیش از ۲۳۵ هزار فقره چک الکترونیک از 
طریق همراه بانک و به صورت غیر حضوری موفق به مبادلات 
بانکی بین مشتریان خود شده است و در بانک پارسیان نیز 
تعداد چک های صادر شده از شروع پروژه ۱۲6۳ دسته چک 

۱۰ برگی معادل ۱۲6۳۰ برگه بوده است.
بیش از ۳۰۰ هزار چک الکترونیکی صادر شده است

در ادامه نیز محرمیان معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
گفت: چک الکترونیکی در ۷ بانک عملیاتی شده و عده زیادی 
از مردم از آن  استفاده می کنند و در مجموع بالای ۳۰۰ هزار 
چک الکترونیکی صادر شده است و به تدریج باید در این زمینه 
فرهنگ سازی شــود. چک هایی که علاوه بر صدور قابلیت 
نقدشــوندگی الکترونیک هم دارند نکته ای که محرمیان با 
تاکید بر آن می گوید: خوشــبختانه چک های الکترونیکی 

قابلیت نقدشدن الکترونیک را هم دارند.

چک الکترونیکی همان چک کاغذی اســت که در فضا و 
بستر دیجیتال فعال می شود. یعنی هر آن چه که در رابطه 
با چک های کاغذی وجود دارد )بحــث اعتبار، نحوه صدور، 
قوانین مرتبط با صدور و درخواست چک( در زمینه چک های 
الکترونیکی نیز صدق می کند. در کل چک الکترونیکی نسخه 

دیجیتال شده چک کاغذی است.

تسهيل فرآیند توليد با چک های الکترونيکی �
تسهیل فرآیند تولید از جمله مزیت های چک الکترونیک 
به شمار می آید؛ موضوعی که وزیر اقتصاد احسان خاندوزی 
نیز با تاکید بر آن گفته بود: انجــام چنین خدماتی موجب 
کاهش هزینه مبادله و تسهیل فرآیند تولید می شود. از جمله 
این هزینه ها مشکلات حقوقی و قضایی است و وقتی در نظام 
اقتصادی، نااطمینانی ها کاهش یابد، فعال اقتصادی با خیال 

آسوده تری خرید و فروش را انجام می دهد.
به گفته فرزانی کارشناس امور بانکی، تسریع در صدور چک 
از دیگر مزیت های ابزار چک الکترونیکی است؛ مزیت هایی 
که او در ادامه با اشاره به آن گفت: این نوع چک جذابیت های 
خودش را دارد. حذف دخل، تصرف و جعل توسط دارنده چک 
و کاهش مراجعه حضوری از مزیت های آن محسوب می شود.

او افزود: اقدام به صدور چک های الکترونیکی و اســتفاده 
از فناوری اطلاعات در مبادلات ســبب کاهش هزینه های 
مبادلاتی می شود. همچنین تسریع و شفافیت در معاملات را 
می تواند به همراه داشته باشد که این مورد می تواند به اقتصاد 
کشور کمک کند. علاوه بر این امکان نظارت بانک مرکزی را 

نیز افزایش می دهد.

 چک های الکترونيک به مرور جایگزین چک کاغذی  �
می شوند 

چک الکترونیکی که بناست جایگزین چک های کاغذی 
شوند؛ موردی که بانک مرکزی در رابطه با آن اعلام کرد: سایر 
بانک ها نیز در مراحل آزمون فنی محصول خود هستند و با 
ادامه این روند، چک های الکترونیک به مرور جایگزین چک 

کاغذی می شوند.
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امین ابراهیمی در گزارش خود گفت: بر اساس آمارهای انجمن 
جهانی فولاد، تولید سالانه فولاد ایران قبل از انقلاب 8/۱ میلیون 
تن بود، اما این رقم در سال ۲۰۲۱ بالغ بر 9/۲۷ میلیون تن و در 
حال حاضر ظرفیت تولید فولاد میانی کشور بالغ بر ۴۰ میلیون تن 
در سال است. ایران رتبه دهم جهان را داراست و مجموعه فولاد 
خوزستان با گستردگی از شرق به غرب کشور با یک جامعه آماری 
حدود ۱6 هزار نفری به عنــوان اولین تولیدکننده فولاد میانی 
به روش قوس الکتریکی در کشــور فعالیت داشته و بزرگترین 

صادرکننده ایران می باشد.
وی یکی از مهم ترین چالش های اصلی این مجموعه را مرگ 

تکنولوژی عنوان کرد و افزود: با نظر مثبت هیات مدیره در ۲ سال 
گذشته طرح های توسعه ای آغاز شده در سال ۱۴۱۰ به عددی 
نزدیک 6/۱۳ میلیون تن برسیم که بتوانیم ظرفیت ۲۵ درصدی 
تولید فولاد ایران را به خود اختصاص دهیم. در کنار این طرح های 
توسعه ای در حال حاضر نزدیک به ۴۰ همت پروژه های مختلف 
توسعه ای و شرکت تعریف شده است که عمده پروژه ها در بحث 
بهبود و کنترل شرایط تولید است و در حوزه بالا دست و پایین 
دســت پروژه های مختلفی تعریف کرده ایم. ابراهیمی با شرح 
چالش های زیست محیطی فولاد خوزستان اظهار داشت: عدم 
رعایت حریم شرکت در توسعه شهری، شرایط نامساعد محیطی، 

همزمانی اجرای پروژه های زیست محیطی با عملیات بهره برداری 
و افزایش ظرفیت واحدهای تولیدی، به روز نبودن تکنولوژی و 
عدم توجه به الزامات زیست محیطی در طراحی اولیه، مشکلات 
دسترســی به فناوری های جدید از جمله چالش های زیست 

محیطی فولاد خوزستان هستند.
وی در خصوص اهم اقدامات زیســت محیطی انجام شــده 
در زمینه بهبود عملکرد زیست محیطی گفت: در سال ۱۴۰۰ 
با تایید هیات مدیــره مبلغی بالغ بــر ۱۴۰۰ میلیارد تومان به 

پروژه های زیست محیطی اختصاص داده شد.
در حوزه کنترل گرد و غبار با نصب ۳۰ دســتگاه غبارگیر به 

آیین رونمایی از پروژه بازچرخانی پساب صنعتی روز سه شنبه ۶ تیرماه 1402 با حضور امین ابراهیمی مدیرعامل شرکت 
فولاد خوزستان، دکتر حسام مقدمعلی معاون طرح های توسعه معادن و صنایع معدنی ایمیدرو، سردار سرتیپ پاسدار حسن 
شاهوارپور فرمانده سپاه حضرت ولی عصر )عج( استان خوزستان، دکتر داوود میرشکار مدیرکل اداره حفاظت محیط زیست 

خوزستان، حمیدرضا فلاح زاده ریاست سازمان صمت استان خوزستان و جمعی از مدیران و مسئولین برگزار شد.

وژه بازچرخانی پساب صنعتی با هدف  پر
ون  بازیافت پساب صنعتی، کاهش برداشت آب خام از کار

و بهینه سازی  مصرف آب طراحی و اجرا شده است.

برای نخستين بار در کشور؛

ب صنعتی  نی پسا زچرخا ژه با ز پرو ی ا ر ا بهره برد
ن زستا د خو لا ر فو د
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ظرفیت ۵ میلیون مترمکعب، تعداد ۱۷ غبارگیر در دست اجرا با 
ظرفیت یک میلیون و 9۵۰ هزار مترمکعب، توسعه شبکه های 
پاکسازی و اســتفاده از ۷ دستگاه ماشــین وکیوم کلینر، در 
حوزه تصفیه و بازیافت پروژه پساب های صنعتی تصفیه خانه 
فاضلاب صنعتی با ظرفیت ۳ هزار مترمکعب، پروژه سیستم 
بازیافت پســاب تصفیه خانه آب با ظرفیت ۵۷۰ مترمکعب، 
پروژه بازچرخانی پساب صنعتی با ظرفیت ۷۵۰ مترمکعب، 
در حوزه مدیریت پسماند پروژه سیستم برش ضایعات فلزی 
با غبارگیر، واحد بازیافت قراضه، پروژه انبار پسماندهای ویژه، 
پروژه جابجایی سایت فرآوری سرباره و در حوزه توسعه فضای 
سبز ایجاد و نگهداشت ۵۲۵ هکتار فضای سبز، توسعه شبکه 
آبیاری قطره ای با پوشش 8۰ درصد فضای سبز و احداث پروژه 
فضای سبز ۲۴ هکتاری و در بحث توسعه شبکه پایش زیست 
محیطی پروژه آزمایشگاه محیط زیست، ایستگاه های پایش 
ذرات معلق و گازهای آلاینده در هوای آزاد و خروجی واحدها و 
پروژه سیستم پایش پساب خروجی در کشور پیشتاز این مهم 
بوده ایم. ابراهیمی افزود: در سال گذشته با هدف پیگیری روند 
اجرایی پروژه های زیست محیطی کمیته طرح جامع زیست 
محیطی متشــکل از معاونین و مدیــران پروژه ها، بخش ها، 

مهندسی، امور قراردادها و کمیسیون معاملات تشکیل شد.
مدیرعامل شرکت خوزستان گفت: پروژه بازچرخانی پساب 
صنعتی با ســرمایه گذاری ۲/۷ میلیون یورو و ۴۴۳ میلیارد 
ریال با هدف بازیافت پســاب صنعتی، کاهش برداشت آب 
خام از کارون، بهینه سازی مصرف آب با ظرفیت تولید ۷۵۰ 
مترمکعب آب RO با راندمان 8۵ درصد و مواد اولیه مصرفی 
پساب خروجی از تصفیه خانه فاضلاب صنعتی به میزان 9۰۰ 

مترمکعب طراحی و اجرا شده اســت. این پروژه در زمینی به 
مساحت حدودی ۱۵ هزار مترمربع و سطح زیر بنای 8 هزار 
مترمربع احداث شده اســت و تماماً توسط نیروهای بومی با 
دانش و تکنولوژی داخلی اجرا شــده است. همچنین باعث 
اشتغال بیش از ۱۰۰ نفر مستقیم و 8۵۰ نفر غیرمستقیم در 
زمان پروژه بوده اســت. در زمان بهره برداری اشتغال ۲۴ نفر 
به صورت مستقیم و ۲۴۰ نفر بصورت غیرمستقیم را فراهم 

می آورد.
شرکت فولاد خوزستان اولین شــرکت فولادی است که 
پساب های صنعتی خود را وارد ســیکل بازچرخانی نموده و 
میزان مصرف آب از منابع طبیعی را کاهش داده است. با اجرای 
این پروژه 6۰ درصد از پساب شرکت مجدد به سیکل تولید باز 

می گردد و سبب کاهش وابستگی به منابع طبیعی می شود.
ابراهیمی با اشــاره به پروژه شــاخص دیوار توری اطراف 
سایت انباشت و برداشــت گفت: این پروژه برای اولین بار در 
ایران و منطقه با هــدف کنترل باد بردگی مــواد از انبارهای 
سنگ آهن با هزینه ۲۳۰ میلیارد ریال در مساحت ۴۰ هکتار 
با ارتفاع ۲۷ متر در حال اجرا می شــود. وی با اشــاره به مهم 
ترین دستاوردهای زیست محیطی شرکت فولاد خوزستان 
گفت: کاهش ۵۲ درصدی انتشار غبار در ۱۲ سال گذشته به 
عنوان مهم ترین جنبه زیست محیطی ناشی از فعالیت های 
شــرکت علیرغم افزایش ۴۰ درصدی میزان تولید در همین 
مدت اســت. همچنین حفظ تمامی شاخص های آلایندگی 
پســاب خروجی و غلظت گازهای آلاینده در محدوده مجاز، 
بازیافت و اســتفاده مجدد از ۳۰ درصد و فــروش ۵6 درصد 
پسماندهای صنعتی، بازیافت 6۰ درصد پساب صنعتی تصفیه 
شده جهت تولید آب RO، ارزیابی پیامدهای زیست محیطی 
پروژه ها و طرح های توسعه از مهم ترین دستاوردهای زیست 
محیطی فولاد خوزستان می باشند. ابراهیمی در پایان سخنان 
خود گفت: اعتقاد مجموعه فولاد خوزستان این است که اثر 
محیطی مخرب خود را به حداقل برسانیم و محیط زیست را 
برای آیندگان به ارث بگذاریم. فولاد خوزستان تلاش می کند 
تا در حوزه های مختلف هوا، آب و خاک آثار مخرب خود را به 

حداقل برساند.

 برداشت کمتر از آب کارون باعث می شود در پایين دست  �
آلایندگی کمتر شود

دکتر مقدمعلی معاون طرح های توســعه معادن و صنایع 
معدنی ایمیدرو با تشکر از دست اندرکاران فرآیند این پروژه 
گفت: بابت دیدگاهی که در توســعه و اعتلای صنعت کشور 
داشتید و اینکه بحث توسعه پایدار را به عنوان یکی از محورهای 
شرکت فولاد خوزستان در تعالی شرکت حفظ کردید؛ تقدیر و 
تشکر می کنم. در حوزه صنعت و معدن سهم زیادی از برداشت 
آب نداریم، 89 درصد منابع آبی به بخش کشاورزی اختصاص 

داده می شود. 8 درصد صرف شرب می شود و تقریبا ۳ درصد 
صرف خانواده صنعت می شود. وی افزود: دیدگاه وزارت صمت و 
ایمیدرو این است که سرمایه گذاری در حوزه آب یکی از الزامات 
توسعه کشور است. این پروژه خوب و ارزشمند است و با توجه به 
ابلاغ دستورالعمل بازچرخانی آب وزارت نیرو در سال گذشته، 

شرکت فولاد خوزستان خیلی جلوتر حرکت کرده است.
مقدمعلی افزود: این پروژه کمک می کنــد که از رودخانه 
کارون آب خام کمتری برداشت شــود و آلایندگی در پایین 

دست انتشار پیدا نکند.

 با اجرای 28 پروژه زیست محيطی شرکت فولاد خوزستان  �
شاهد یک صنعت سبز خواهيم بود

دکتر میرشــکار مدیرکل اداره حفاظت محیط زیســت 
خوزستان در سخنان خود با تقدیر از عملکرد فولاد خوزستان 
اظهار داشت: از نگاه یک ایرانی افتخار می کنیم که تولیدکننده 
بزرگی مثل فولاد خوزستان در همه حوزه ها گام های موثری 
را برداشته است. این مجموعه با پیشــینه ۵۰ ساله خود در 
سیاست های را در حوزه محیط زیست در پیش گرفته است که 
می تواند صادرکننده این تجربیات به صنایع پایین دستی باشد.

وی افزود: با اجرای ۲8 پروژه زیست محیطی شرکت فولاد 
خوزستان ما شاهد یک صنعت ســبز در اهواز خواهیم بود. 
همچنین با نهایی شدن این پروژه ها در تولید شرکت فولاد 

خوزستان موثر خواهد بود.

 پيشتازی شرکت فولاد خوزستان در استفاده از آب های  �
غيرمتعارف

حمیدرضا فلاح زاده ریاست سازمان صمت استان خوزستان 
با تبریک دهه صنعت گفت: سیاست قطعی وزارت صمت در 
خصوص اســتفاده از آب های غیرمتعارف و استفاده از آن در 
حال رصد است. فولاد خوزستان با هدف گذاری و طرح های 
توسعه ای خود در این زمینه پیشــتاز است که جای تقدیر و 
تشکر را دارد و ظرفیت اســتفاده از این پروژه ها می تواند در 

پیشبرد آنها موثر باشد.

 مهار تورم سرباز جهادی توليد می خواهد �
سردار سرتیپ پاسدار حسن شاهوارپور فرمانده سپاه استان 
خوزستان با اشاره به یاد و خاطره شهدای والامقام هفتم تیر 
گفت: مجموعه شرکت فولاد خوزستان یک بار دیگر برنامه های 
پیش بینی شده خود را به بهره برداری رساند که جای افتخار 
دارد. وی افزود: دشمنان با تحریم و فشارهایی با ابعاد گسترده 
سعی دارند که این اتفاقات رقم نخورد و رو به افول بروند لذا مهار 
تورم سرباز جهادی تولید می خواهد. فولاد خوزستان تلاش های 
زیادی در حوزه فضای سبز، پروژه های در بحث آب، سلامت 

محیط زیست و مردم انجام داده است.
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سلمان طاهری، مدیر پروژه کارخانه گلوله سازی آتیه 
فولاد ســنگان، در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی 
فولاد سنگان اعلام کرد: این شرکت به زودی کارخانه 
گلوله سازی با ظرفیت تولید سالیانه ۱۵ هزار تن گلوله را 
در مجتمع کارخانجات این شرکت راه اندازی خواهد کرد.

 وی گفت: این کارخانه با ظرفیت تولید سالیانه پانزده 
هزار تن برای ۳۳۰ روز کاری به صورت تک شیفت ساخته 
شده که مدت زمان فعالیت روزانه آن قابلیت ارتقاء به دو 
شیفت کاری را دارد. طاهری در ادامه با اشاره به تأمین 
مواد اولیه مورد نیاز این کارخانــه از کارخانجات فولاد 
آلیاژی داخلی گفت: با توجه به فناوری مورد استفاده در 
ساخت کارخانه گلوله سازی آتیه فولاد سنگان، مواد اولیه 
مناسبی در دسترس است که با راه اندازی این کارخانه،  
گلوله با کیفیت مورد نیاز کارخانجات کنسانتره سازی 

فولاد سنگان و سایر شرکت های منطقه خواهد شد.
 وی با اشــاره به نقــش گلوله های ایــن کارخانه در 
خردایش سنگ به منظور تولید کنسانتره با کیفیت گفت: 
تامین به موقع گلوله مورد نیاز، باعث افزایش سرعت و 

کیفیت کنسانتره تولیدی در این شرکت خواهد شد.
مدیر پــروژه کارخانه گلوله ســازی افــزود: میزان 
سرمایه گذاری این کارخانه ۱۷۰ میلیارد تومان می باشد 
و طرح اولیه آن بر مبنای تامین قطعات از داخل کشور 
بود و تنها بخشی از قطعات و تجهیزات آن از خارج کشور 

تأمین شده است.
طاهری در خصوص طــرح اولیه کارخانه گفت: طرح 
اولیه این کارخانه شامل دو کوره  القایی و گازی بود که با 
توجه به عملکرد و قابلیت تعمیرات، نگهداری و عملکرد 
بهتر کوره القایی، نسبت به بازطراحی کارخانه اقدام شد 
و پس از اخذ مجوزات فنی لازم فرآیند ساخت کارخانه 

شروع گردید که با این تغییرات قابلیت تولید گلوله در 
اندازه های ) ۲۵- ۴۰ -6۰- 8۰  - ۱۲۵( میلی متر را داریم.
مدیر پروژه احداث کارخانه گلوله سازی شرکت آتیه 
فولاد سنگان در خصوص تکنولوژی بکار رفته در ساخت 
این کارخانه افزود: از ویژگی های استفاده از کوره القایی، 
توانایی افزایش یا کاهش دمای کوره در مدت زمان کم 
و سهولت شات دان اســت و کارخانه گلوله سازی فولاد  
شامل دستگاه ها و کوره های خاص بوده که البته مجری 
طرح شرکتی دانش بنیان داخلی اســت که با تکیه بر 
دانش بومی و توان مهندسین داخلی کشور، بسیاری از 
قسمت های مختلف کارخانه را باز طراحی و بومی سازی 

نموده است.
وی در خصوص ساخت این کارخانه در منطقه سنگان 
گفت: گلوله ماده مصرفی بســیار عمــده در کارخانه 
کنسانتره سازی است که به ازای هر تن سنگ ورودی 
به کارخانه کنسانتره، حدود یک کیلوگرم گلوله مصرف 
می شود، لذا برای کارخانه پنج میلیون تنی کنسانتره 
فولاد سنگان، حدود ۱۰ هزار تن گلوله نیاز است که عدد 
بسیار بزرگی محسوب می شود و با توجه به اینکه هدف ما 
تولید پایدار کنسانتره است، با بررسی مزیت ها و ضرورت 
ساخت کارخانه توسط مدیران سازمان، تصمیم به ساخت 

این کارخانه گرفته شد.
 وی در پایان گفت: با توجه به میزان تولید و مصرف 
گلوله در شرکت فولاد سنگان، ۵۰۰۰ تن مازاد تولید این 
کارخانه می تواند بخشی از نیازهای شرکت های منطقه 
را نیز تأمین نماید و در صورت اضافه شدن شیفت های 
کاری دیگر میزان تولید کارخانه رشد قابل توجهی خواهد 
داشت که این امر با توجه به نیاز داخلی کشور گامی مهم 

در توسعه صنعت فولاد کشور به شمار می رود.

 کارخانه گلوله سازی فولاد سنگان
 بازویی توانمند در رشد تولید

  میزان سرمایه گذاری 
این کارخانه ۱۷۰ 

میلیارد تومان می باشد 
و طرح اولیه آن بر مبنای 
تامین قطعات از داخل 

کشور بود و تنها بخشی 
از قطعات و تجهیزات 

آن از خارج کشور تأمین 
شده است

سلمان طاهری:
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محمدرضا امین صبوری مدیر تولید و توزیع برق شرکت 
گفت: با توجه به ناترازی تولید و مصرف برق در کشور طی 
سال های گذشته و به ویژه محدودیت های فصل تابستان، 
برنامه ریزی و تلاش این مدیریت همواره بر بهینه سازی 
و ارتقاء توان تولید برق نیروگاه هــای ذوب آهن از طریق 
بازسازی و مدرنیزاســیون نمودن تجهیزات در دو بخش 

»تولید و توزیع برق« می باشد.
وی اقدامــات بخــش »تولید بــرق« که بــه موازات 
فعالیت های روزانه طی ۲ سال گذشــته، انجام و به اتمام 
رســیده اســت را بدین شــرح عنوان کرد: تصفیه خانه 
شیمیایی )تعویض و بازســازی خطوط لوله تصفیه خانه 
شــیمیایی قدیم(، نیروگاه حرارتی )ســاخت و نصب ۲ 
عدد دیفیوزر برج های خنک کننده نیــروگاه حرارتی(، 
نیروگاه ۱۱۰ مگاوات )تعمیرات اساسی واحد A، بویلر 8  و 
توربوژنراتور ۵(،  نیروگاه ۱۱۰ مگاوات )بازسازی مشعل ها 
و تعمیرات اساسی دیگ بخار شماره 9( ، نیروگاه مرکزی 
شامل )تعمیرات اساسی توربوژنراتور ۱ ،تعمیرات گسترده 
دیگ بخار شــماره ۳ و بازســازی دیگ بخار شماره ۴(. 
همچنین اقداماتی که در بخش »تولید برق« در حال انجام 
می باشد بدین شرح می باشند: نیروگاه حرارتی )ساخت و 
نصب دیفیوزر سوم برج های خنک کننده(، نیروگاه مرکزی 
)تعمیرات اساسی کمپرسور ۴ و بازسازی دیگ بخار شماره 
۱(. خرید برق از شبکه سراسری به ۲6 درصد کاهش یافت

وی در پاسخ به این سوال که اقدامات انجام شده در بخش 
تولید برق چه نتایجی در پی داشــته است، چنین گفت: 
کاهش میزان برق خریداری شده از شبکه برق سراسری از 
۳6 درصد به ۲6 درصد نسبت به برق مصرفی کل کارخانه 
از جمله مهم ترین نتایج می باشــند. امین صبوری ادامه 
داد: تولید برق داخلی کارخانه  در سال ۱۴۰۰ به میزان ۱ 

میلیون و ۷ هزار و ۲۰8 )مگا وات ساعت( بود  که  در سال 
۱۴۰۱ به عدد ۱ میلیون و 6۴ هزار و ۷6۲ )مگا وات ساعت( 
رسیده است و همچنین تا اردیبهشت ماه سال جاری رشد   
۱98 هزار و ۲۰6 )مگا وات ســاعت( را  ثبت نموده است 
اما در بخش برق مصرفی کارخانه در سال ۱۴۰۰ عدد  ۱ 
میلیون و ۵8۵ هزار و 99۱ )مگا وات ساعت(، سال ۱۴۰۱ 
عدد  ۱ میلیون و ۵۷8 هزار و 6۴9 )مگا وات ســاعت( و تا 
اردیبهشت ماه سال جاری میزان   ۲68 هزار و 8۰۷ )مگا 
وات ساعت( به ثبت رسیده است.   وی در مجموع درصد 
برق خریداری شده نسبت به  کل مصرف برق کارخانه در 
سال ۱۴۰۰ را ۳6 درصد، در سال ۱۴۰۱ عدد ۳۳ درصد و تا 

اردیبهشت ماه سال جاری را ۲6 درصد عنوان نمود.            
مدیر تولید و توزیع برق شرکت اقدامات بخش »توزیع 
برق« که به موازات فعالیت های روزانه طی ۲ سال گذشته 
در حال انجام می باشند را چنین تشریح نمود: در بخش 
شبکه ها و پســت ها )اجرای پروژه اسکادای برق، تعویض 
 ۲۳۰KV کابل های 6۳ کیلــو ولت، تعویض کلیدهــای
پست ۲۳۰ کیلو ولت و نوســازی پست های برق نیروگاه 
حرارتی  23P∏ - 21P∏ ، تعمیــرگاه ترانس )تعمیرات 
اساســی اتوترانس های پســت ۲۳۰KV( ، بازرسی فنی 
)بازرسی نگهداری و تعمیر تجهیزات الکتریکی کارخانه 
و کاهش قابل توجه حوادث تجهیزاتی(، آزمایشگاه برق 
)مدرنیزاسیون حفاظت های خطوط ۲۳۰ و اتوترانس ها(، 
تأسیسات الکتریکی )بازسازی برق ساختمان توحید( و 
شبکه و پست ها + آزمایشگاه برق )به روزرسانی و رفع نواقص 

.) ۲۳۰KV و  MSDS۳ پست های DCS سیستم
امین صبوری گفت:  اقدامات انجام شده در بخش »توزیع 
برق«، تداوم و استمرار برق رسانی به کل کارخانه و کاهش 

هزینه های نگهداری و تعمیرات را در پی داشته است.  

 افزایش ظرفیت تولید برق ذوب آهن اصفهان 
و کاهش میزان برق خریداری شده از شبکه سراسری

  اقدامات انجام شده 
 در بخش

 »توزیع برق«، تداوم و 
استمرار برق رسانی به 
کل کارخانه و کاهش 
هزینه های نگهداری 
و تعمیرات را در پی 

داشته است

محمدرضا امین صبوری:
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روابط عمومی و امور بين الملل
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به گــزارش روابط عمومــی و امور 
بین الملل شــرکت پتروشیمی شازند، 
دکتــر علیرضا خلیلی نیــا مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی شــازند روز شنبه 
ســوم تیــر مــاه ۱۴۰۲ در مصاحبه 
تلویزیونی با صدا و ســیمای جمهوری 
اسلامی ایران از آغاز نهضت بومی سازی 
انواع کاتالیست های مورد نیاز صنعت 
پتروشیمی کشور با محوریت تولید دانش 

بنیان در این شرکت خبر داد.
دکتر خلیلــی نیا در ایــن مصاحبه 

تلویزیونی با اشــاره به احداث واحد تولید کاتالیست در 
مجتمع عظیم پتروشیمی شازند عنوان داشت: یکی از 
مواد اولیه و مورد نیاز تمامی واحدهای پتروشیمی، ماده ای 
به نام کاتالیست می باشد که با توجه به تنوع فرایندهای 
پلیمری و شیمیایی به عنوان واکنشگر، به فرایند تبدیل 
خوراک دریافتی به انواع محصولات تولیدی نقش ویژه ای 
را به عهده دارد. در گذشته انواع کاتالیست های مورد نیاز 
مجتمع های پتروشیمی کشور از خارج تامین می شد که 
به دلیل اعمال تحریم های ظالمانه بین المللی با هدف ضربه 
زدن به صنعت پتروشیمی و اقتصاد کشور، امکان تامین آن 
از خارج کشور و از منابع اصلی فراهم نبوده و می توانست 
سبب کاهش و یا توقف تولید شود، به همین جهت شرکت 
پتروشیمی شازند در راستای عمل به فرمایشات و تاکیدات 
مقام معظم رهبری در جهت قطع وابستگی به کشورهای 
بیگانه اقدام به تاسیس واحد تولید کاتالیست نمود که 
تاکنون موفق شده ایم به کمک شرکت های دانش بنیان 
و شرکت پژوهش و فناوری )پویش( چندین کاتالیست را 
بومی سازی و در آینده نیز این روند با جدیت بیشتر ادامه 

خواهد داشت.
 
انحصار شکنی شرکت پتروشــيمی شازند با توليد  �

بومی کاتاليست روپک
 مدیرعامل شرکت پتروشیمی شازند با اشاره به اینکه 
این شرکت تولید کننده متنوع ترین محصولات پلیمری 
و شیمیایی در سطح کشور می باشد، بیان نمود: واحد دو 
اتیل هگزانول مجتمع پتروشیمی شازند یک واحد یونیک 
می باشد که تنها تولید کننده محصول مذکور در کشور 
بوده و این واحد جهت تولید محصول به کاتالیســتی با 
عنوان کاتالیست روپک نیاز دارد. در گذشته دانش فنی 
تولید این کاتالیســت  با اهمیت و گران قیمت  فقط در 
اختیار دو کشور آلمان و انگلستان بوده است، اما به همت و 
تلاش جهادی محققین و متخصصان شرکت پتروشیمی 

شازند و با همکاری پژوهشگران شرکت پژوهش و فناوری 
)پویش( موفق به انحصار شــکنی و ساخت داخلی این 

کاتالیست بسیار ارزشمند شدند.
وی خاطر نشان ساخت: با این نوآوری کاتالیست روپک 
واحد 2EH  از کاتالیســت های مستعمل این واحد، فلز 
گران بهای رودیوم استحصال می گردد که قیمت این فلز 
گران بها، حدود چهار الی پنج برابر طلا ارزش دارد. با توجه 
به اهمیت ویژه و انحصاری بودن این کاتالیست و نیاز مبرم 
صنایع پایین دستی و الکل سازهای صنعتی به تولیدات 
واحد 2EH  مجتمع پتروشــیمی شازند توانستیم برای 
اولین بار در کشور کاتالیست روپک را بومی سازی نماییم 
و طبق پیش بینی های بعمل آمده، انتظار داریم ظرف پنج 
الی شش سال آینده، ضمن تامین نیاز داخلی، از واردات 

این کاتالیست و خروج ارز از کشور جلوگیری بعمل آید.
 
صرفه جویی ۵ هزار ميليارد ریالی از سوی پتروشيمی  �

شازند
دکتر خلیلی نیا در خصوص صرفه جویی ارزی حاصل 
از تولید بومی کاتالیســت روپک افزود: قیمت پایه این 
کاتالیســت حدود ۵۰ میلیارد ریال در هــر کیلوگرم 
قیمت گذاری شــده اســت و با توجه به نیــاز مجتمع 
پتروشیمی شازند به تولید ســالانه ۱۰ کیلوگرم از این 
کاتالیست انتظار می رود، ساخت داخلی آن سالانه بالغ بر 

۵ هزار میلیارد ریال صرفه جویی ارزی عائد کشور نماید.
 
توانمندی شرکت پتروشيمی شــازند در ساخت و  �

بومی سازی انواع دیگری از کاتاليست های مورد نياز 
صنعت پتروشيمی کشور

 مدیرعامل شرکت پتروشیمی شــازند به توانمندی 
این شرکت در ســاخت و بومی ســازی انواع دیگری از 
کاتالیســت های مورد نیاز صنعت پتروشــیمی کشور 
اشــاره نموده و اظهار کرد: یکی از دیگر کاتالیست های 

بومی سازی شده در مجتمع پتروشیمی 
شازند، کاتالیست ARC1 می باشد که 
به بهبود فرایند تولیــد محصول بوتن 
But( ۱-۱( از اتیلــن کمک شــایانی 
می نماید. در گذشته این کاتالیست از 
طریق شرکت فرانسوی Axens تامین 
می شد که بحمدالله با بومی سازی آن، 
ضمن آمادگی ارائه این کاتالیســت به 
سایر مجتمع پتروشیمی کشور، توان 
رقابت با این شــرکت فرانسوی فراهم 

شده است.
وی در ادامه عنوان کرد: از دیگر کاتالیست های داخلی 
ســازی شــده توســط محققین و متخصصان شرکت 
پتروشیمی شازند می توان به کاتالیست کبالت اکتوئات 
مورد نیاز در تولید محصول پلی بوتادین رابر )PBR(  و 
 )PDCL2( نیز تولید بومی کاتالیســت پالادیوم کلراید
جهت مصرف در واحد استالدئید که اولین بار از بازیافت 
کاتالیست های مستمعل واحد PGH الفین استحصال 
شــد همچنین تولید بومی کاتالیست SAC510  مورد 
اســتفاده در واحد پلی اتیلن سنگین ) HDPE( از دیگر 
کاتالیســت های بومی سازی شده توســط این شرکت 

می باشد.
 
صادرات 27۰ ميليون دلاری شاراک در سال ۱4۰۱ �

دکتر خلیلی نیا به صادرات محصولات تولید شده در 
مجتمع پتروشیمی شازند به مقاصد متعدد بین المللی 
اشاره نمود و عنوان کرد: در سال ۱۴۰۱ میزان صادرات 
شرکت پتروشیمی شــازند به ۲۷۰ میلیون دلار رسید 
که انواع محصولات پلیمری، شیمیایی و هیدروکربنی 
به کشــورهای همسایه، آســیای جنوب شرقی و دیگر 
مقاصد بین المللــی مانند: امارات، هنــد، ترکیه، چین، 
روسیه، پاکستان، اندونزی، ازبکستان، افغانستان، عراق 
و قرقیزســتان صادر گردید که حجم بــالای صادراتی 
شــرکت علاوه بر تامین ۵۰۰۰ کارخانه پایین دســتی 
داخلی و خارجی، نشــان از جایگاه والای این شرکت در 
تامین ارز و رشد و شــکوفایی اقتصادی برای بخش های 
تولیدی و صنعتی کشور دارد؛ خداوند متعال را به خاطر 
کسب این قبیل از موفقیت ها حاصل تلاش شبانه روزی 
همکاران، مدیران و دســت اندرکاران تلاشــگر در همه 
بخش ها و واحدهای مختلف این شرکت می باشد را شاکر 
و سپاسگزاریم و امیدواریم در سال جاری نیز با همت و 
تلاش مضاعف رکوردهای بهتری و افتخارات بیشتری 

را کسب نماییم.

م  پیشگا ؛  زند شا شیمی  پترو شرکت 
ر  کشو ر  د لیست  تا کا ی  ز می سا بو نهضت 

دکتر خلیلی نیا در مصاحبه با صدا و سیما، از آغاز نهضت بومی سازی کاتالیست های صنعت پتروشیمی در کشور با محوریت 
تولید دانش بنیان در شرکت پتروشیمی شازند خبر داد.
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معاون وزیر صمت در افتتاحيه نمایشگاه بين المللی صنایع کوچک و متوسط چين عنوان کرد

ل  یجیتا د ل  تحو به  بخشی  ب   شتا
یSME ها نمند ا ی تو رتقا ی ا برا

معاون وزیر صمت و مدیر عامل سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران برگزاری هجدهمین نمایشگاه 
صنایع کوچک و متوسط چین را فرصت بسیار مغتنمی به 
منظور تبادل اطلاعات و ارتباطات بین شرکت ها و کشورها 
SME دانســت و گفت: گردآوری صنایع کوچک و متوسط

ها از کشــورهای مختلف در قالب همچنین رویداد مهم و 
تاثیرگذاری در دنیای امروز، نشان دهنده مدیریت موفق و 

تاثیرگذار برگزارکنندگان این رویداد است.
به گــزارش روابط عمومی ســازمان صنایــع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران، علی رسولیان در سخنانی در آیین 
افتتاحیه هجدهمین نمایشگاه بین المللی صنایع کوچک و 
متوسط چین با اشاره به لزوم همگام شدن صنایع کوچک 
با فناوری های روز از تحول دیجیتال به عنوان یک فرآیند با 
اهمیت در صنایع نام برد و افــزود: فرآیند تحول دیجیتال، 
فرآیندی است که در آن تحول تمامی  اجزای اکوسیستم، 
دانشــگاه ها، بخش عمومی و کارکنان را در بر می گیرد و بر 
اساس آن مدل ها و تجارب جدید کسب و کار شکل می گیرد. 
تحول دیجیتال، تحول در طراحی ها، تولید، بازاریابی، فروش، 

تبلیغات و مدل مدیریت داده محور است.
وی، با بیان اینکه  با تحول دیجیتال توانمندی شرکت ها 
افزایش یافته و فرآیندهــای آن ها نیز بهبود می یابد، اضافه 
کرد: فناوری های دیجیتــال پیشــرفت هایی در رابطه با 
تلفن های هوشمند، محاسبات ابری، داده های بزرگ، هوش 
مصنوعی، رباتیک، اینترنت اشیاء، چاپ سه بعدی، مجازی 
سازی، امنیت سایبری، حســگرها، سیستم های رباتیک 
پیشرفته، اتوماسیون و ... را در بر می گیرد که همه این موارد 
در بسیاری از زمینه های زندگی اقتصادی و اجتماعی مورد 
اســتفاده قرار می گیرند. رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، توجه 
به بنگاه های کوچک و متوسط به عنوان بخش تأثیرگذار در 

اقتصاد کشورها را دارای اهمیت ویژه برشمرد و تصریح کرد: 
بنگاه های کوچک و متوسط درصد بالایی از بنگاه ها را شامل 
می شوند و نقش مهمی در اقتصاد کشورها دارند. این صنایع 
باید ساختارهای سازمانی و فرهنگ  کســب وکار خود را از 
فناوری های تولیدی به درک مدیریتی برای رسیدن به تحول 

دیجیتالی سازنده تغییر دهند.
رسولیان، خاطرنشان کرد: این واقعیت که SMEها قادر به 
انجام تجزیه و تحلیل هزینه و فایده فناوری های دیجیتال و 

آگاهی از آن فناوری ها هستند، بسیار مهم است.
وی، به ماموریت های  سازمان صنایع کوچک و شهرکهای 
صنعتی ایران به عنوان متولی توسعه صنایع کوچک و متوسط 
در ایران اشــاره کرد و ادامه داد: این سازمان علاوه بر تأمین 
زیرساخت فناوری مناســب در قالب شهرک های فناوری، 
مراکز خدمات فناوری و کسب وکار، برنامه توسعه فناوری این 

بنگاه ها را در برنامه های سالانه خود دنبال می کند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: سازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران در سال های 
اخیر برنامه آماده سازی بنگاه ها برای ورود به صنعت و تحول 
دیجیتال با هدف ارتقای بهــره وری در بنگاه های کوچک و 
متوسط در برنامه های جاری خود  قرار داده است و در نظر 
دارد از تجارب کشورهای موفق در این زمینه بهره گیری نماید. 
رسولیان با بیان اینکه سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران در راستای توسعه فناوری و نوآوری در صنایع 
کوچک و متوسط در حوزه های مختلف ورود داشته است، 
گفت: ایجاد و توسعه شــهرک های فناوری، مراکز خدمات 
فناوری و کسب وکار، توســعه مراکز مبادله فناوری و فن 
بازارهای منطقه ای، توسعه استارت آپ های ارائه خدمات به 
صنایع، حمایت از شرکت های دانش بنیان جهت استقرار در 
شهرک ها و نواحی صنعتی، ایجاد و توسعه مراکز نوآوری ذیل 
برنامه خوشه های کســب وکار و آماده سازی بنگاه ها برای 

ورود به صنعت از جمله این برنامه هاست.
وی، از  جمله چشم اندازهای این سازمان را نگاه راهبردی 
به توســعه صنایع کوچک، رفع موانع ســرمایه گذاری در 
شهرک های صنعتی، توجه ویژه به شرکت های دانش بنیان و 
مشارکت ذی نفعان در تصمیم گیری اعلام و تصریح کرد: در 
ایران  از ۵۷9 شهرک صنعتی مصوب ۵۱۱ شهرک صنعتی 
درمرحله بهره بــرداری و از  ۴۷8 ناحیه صنعتی مصوب نیز 
۳۴۷ ناحیه صنعتی در مرحله بهره برداری قراردارد. جمعا 
۱۰۵۷ شــهرک و ناحیه مصوب و 8۵8 شهرک و ناحیه در 
حال بهره برداری داریم. رئیس هیــات مدیره و مدیرعامل 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با اشاره 
به بخشی از مهمترین اقدامات نرم افزاری، حمایتی و توسعه 
صنایع کوچک توسط این ســازمان گفت:  شناسایی ۵۰۵ 
خوشه صنعتی، خاتمه۱۲8 پروژه خوشه صنعتی و ۵۴ پروژه 
در دســت اجراء، بهره برداری از ۴۰مرکز خدمات فناوری و 
کسب و کار به منظور ایجاد امکانات مناسب جهت استقرار 
ارائه کنندگان خدمات کسب و کار در زمینه های مختلف نظیر 
فنی و مهندسی، فناوری، مدیریتی، مالی و حقوقی، بازاریابی، 
آموزشی و ... و استقرار 6۵۲ مشاور با اشتغال ۱۳۱۱ نفر در 
مراکز، بهره برداری از 6 شــهرک فناوری با هدف ایجاد زیر 
ساخت مناسب شامل امکانات فیزیکی و خدمات نرم افزاری 
به منظور توسعه فناوری و ارتقا توان رقابت پذیری واحدهای 
صنعتی و همچنین حمایت از واحدهای فناور و دانش بنیان، 
ایجاد و توسعه فن بازارهای منطقه ای و مراکز مبادله فناوری 
در راستای تأمین نیازهای فناوری صنایع، نفوذ فناوری های 
نوین در آنها، بهبود فرآیند مبادلات فناوری و ارتقای خدمات 
در این حوزه، شناسایی ۲۰۱۳ نیاز و رفع ۵۴9 نیاز فناورانه، 
شناسایی۱6۷۲ واحد صنعتی مستعد و کمک به دانش بنیان 
شدن 8۰8  واحد صنعتی و ایجاد ۱9 فن بازار منطقه ای از 

مهمترین اقدامات انجام شده است.
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در این مراسم دکتر علی رستمی ضمن خیر مقدم به 
مهمانان و شرکت کنندگان با اشاره به شخصیت اثرگذار 
مهندس اردبیلی پدر صنعت مس کشور، گفت: نهایت 
سپاس را دارم که مهندس اردبیلی برای بار دیگر به ما 
شاگردان شان فرصت دادند تا در شرکت مس که حکم 

خانه ایشان را دارد، در خدمت شان باشیم.
وی با بیان این که فرصت را غنیمت شــماریم تا از 
زحمات و خدمات صادقانه و انقلابی ایشان در طی ۴ 
دهه گذشته قدردانی کنیم، افزود: در این مدت سعی 
کردیم که سربازان و شاگردان خوبی باشیم و امیدوارم 

بتوانیم پر قدرت راه ایشان را ادامه دهیم.
مدیرعامل شــرکت ملی مس این اقدام را سرآغاز 
مسیری دانست تا بتوان از زحمات مدیران و بزرگانی 
که در صنعت مس خدمت کرده اند قدردانی کرده و مانع 

از فراموش شدن اقدامات اثرگذار آنها شد.
دکتر رســتمی افزود: باید بدانیم کــه اگر همانند 
مهندس اردبیلی، ۴۰ ســال در ســنگر دفاع از نظام 
مقدس جمهوری اسلامی بایستیم و مبارزه کنیم، قطعاً 
گروه هایی خواهند بود که قدردان این زحمات باشند و 
این راه را ادامه دهند. وی با ذکر خاطره ای از نخستین 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران گفت: در سال 
۱۳8۷ و ۱۳88 توفیق شاگردی جناب مهندس اردبیلی 
را داشته ام، روزی از ایشان سئوال کردم در این ماموریتی 
که به من محول کرده اید وظیفه ام چیســت، ایشان 
آیه شریفه ای را ذکر کردند که فرمان خدا به حضرت 
عِ  کَّ ائفِِینَ وَالقَْائمِِینَ وَالرُّ رْ بیَْتِیَ للِطَّ ابراهیم بود. »وَطَهِّ
ــجُودِ« خانه من را پاک کن برای طواف کنندگان  السُّ
و قیام کنندگان در راه خدا. معنای آن جهاد در مقابل 

معاندین، مفسدین، مخالفین و ضدانقلابیون بود.
در ادامه مهندس ســید مجید هدایت رئیس هیات 
مدیره شرکت ملی مس نیز با توصیف شخصیت کم نظیر 
مهندس اردبیلی او را مردی انقلابی و یار امام خواند و 
افزود: درس بزرگی که امام بزرگوار به ما آموختند این 
بود که ما می توانیم. پیش از انقلاب این مسیر ناهموار 
بود اما با پشت سر گذاشــتین فراز و نشیب ها و تلاش 
افراد اثرگذار و جهادی مانند مهندس اردبیلی این مسیر 

هموار و شرایط دگرگون شد.
رئیس هیات مدیره شرکت ملی مس بیان کرد: اگر 
تلاش های مان امروز در کشور دستاوردهایی را به دنبال 
داشته و به آنها می بالیم به طور قطع به خاطر این بوده 
افرادی که جلودار بودند با درک درست فرمایشات امام 
راحل و رهبر معظم انقلاب در مسیر درست و مستقیم 
حرکت کردنــد و جوانمردانه در برابــر مخالفت ها و 

انتقادات ایستادند.

مهندس هدایت با بیان این که مهندس اردبیلی در 
سنگرهای مختلف حضور داشته و خدمت کرده اند، 
اظهار کرد: در این راســتا می توان به فعالیت های وی 
در حوزه دیپلماسی و بین الملل اشاره کرد که به عنوان 
دیپلمات زندگی ساده ای داشــتند و در توسعه تفکر 
اسلامی و تشیع حتی در حوزه فرامرزی تلاش بسیاری 
کرده اند. وی در ادامه با یــادآوری افتخارات مهندس 
اردبیلی و اقدامات تحسین برانگیز نخستین مدیرعامل 
شرکت مس گفت: در زمینه ذخایر منابع معدنی رتبه 
۵ جهان را کسب کرده ایم اما در زمینه تولید رتبه ۱8 
را دارا هستیم. امروز متاســفانه علی رغم تلاش های 
صورت گرفته تولید را به مرز ۳۰۰ هزار تن رسانده ایم و 
قصد داریم در قالب یک طرح بزرگ و انقلابی آن را به 

یک میلیون تن کاتد برسانیم.
در ادامه مهندس اردبیلی با بیان این که دکتر علی 
رستمی جانشین شایسته و برحقی برای ما هستند و 
عملکردشان در هموار کردن مسیر رشد و ترقی صنعت 
مس باعث افتخار است، گفت: انشاا... به یاری خداوند 
 رونق و پیشــرفت صنعت مس به ســرمنزل واقعی 

خواهد رسید.
وی افزود: اعتقاد دارم که واقعاً در این مقطع حیاتی، 
حضور مهندس هدایت در نقش ریاست هیات مدیره 
و دکتر علی رستمی به عنوان مدیرعامل بسیار حائز 

اهمیت است.
مهندس اردبیلی با تاکید بر این که رسیدن به تولید 
یک میلیون تن کاتد شدنی است، اظهار کرد: در طی 
این مدت با زحمات این عزیزان پروژه های توسعه ای 
کلید زده شــده و امیدوارم به زودی شاهد راه اندازی 

این پروژه ها باشیم.
در ادامه مراســم همچنیــن پیــام قدردانی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت از مهندس اردبیلی نخستین 
 مدیرعامــل شــرکت ملی صنایــع مس ایــران نیز 

قرائت شد.
در بخشی از این پیام آمده: »بیش از چهل سال است 
مجاهدت مستمر و خستگی ناپذیر در هر میدانی که 
در آن احساس تکلیف و وظیفه می کرد، به ویژه میدان 
صنعت موجب می شود نام ایشــان در پهنه آسمان 
صنعت و مقاومت این کشور بدرخشد. امید که با چشم 
داشتن به این ستاره ها به عنوان مفاخر ملی راه را پیدا 

کنیم و در مسیرش باشیم.«
همچنین شخصیت های سیاسی و اقتصادی حاضر 
در مراسم با بیان خاطراتی از دوران همکاری و مدیریت 
مهندس اردبیلی از شخصیت برجسته ایشان تجلیل 

به عمل آوردند.
در ادامه دکتر علی رستمی مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران و مهندس هدایت رئیس هیات مدیره 
شرکت ملی مس در حضور نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی از جمله دکتر عبدالحسین روح الامینی، دکتر 
مالک شــریعتی و دکتر فاطمه قاسمپور نمایندگان 
مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی، مهندس 
موسوی معاون وزیر صمت، مهندس بیگدلی معاون 
وزیر امور خارجه، مدیران عالی رتبه و اســبق شرکت 
مس و همچنین شخصیت های برجســته در حوزه 
صنعت و تولید، با اهدای لوح یادبود و تابلوی نقاشی 
سیاه قلم تصویر مهندس اردبیلی، از ایشان و خانواده 

محترم شان قدردانی کرد.

روایت ناخوانده چهل سال جهاد در صنعت با حضور مهندس اردبيلی

مس ملی  شرکت  مل  یرعا مد نخستین  شت  ا مید گرا یین  آ
مراسم »روایت ناخوانده چهل سال جهاد و مقاومت در صنعت« با هدف گرامیداشت شخصیت کم نظیر و ارزشمند آقای 

مهندس محمد هادی اردبیلی نخستین مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران بعد از انقلاب شکوهمند اسلامی با حضور 
جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، مدیران عالی رتبه و اسبق شرکت مس، مسئولان و شخصیت های برجسته در 

حوزه صنعت و تولید، معاونان و مدیران شرکت مس و مجتمع های تولیدی شنبه سوم تیرماه برگزار شد.
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مدیرعامل شــرکت تجلی اظهار کرد: ما بیشــتر در 
زنجیره فولاد سرمایه گذاری داشتیم، اما امروز به سمت 
عناصر نادر خاکی و لیتیوم در حرکت هستیم تا آرام آرام 

عمده سرمایه گذاری را به این سمت ببریم.
مرتضی علی اکبری مدیرعامل شرکت تجلی توسعه 
معادن و فلــزات در مجمع عمومی عادی ســالیانه این 
شرکت، اظهار کرد: شرکت در آذر ۱۴۰۰ پذیره نویسی 
داشته و ترکیب سهامداران شامل شرکت سرمایه گذاری 
توســعه معادن و فلزات )ومعادن( ۵6 درصد، چادرملو 
)کچاد( و گل گهر )کگل( هر کدام ۱۷ درصد و ســایر 

سهامداران ۱۰ درصد سهم دارند.
وی ادامــه داد: شــرکت تجلــی اولیــن شــرکت 

سرمایه گذاری به صورت پروژه محور است.
علی اکبری با اشاره به اقدامات انجام شده، بیان کرد: 
اقدامات انجام شــده در حوزه سرمایه گذاری بلندمدت 
شامل ابتدای سال سرمایه گذاری ۲8۱۳ میلیارد تومان 
بوده و سرمایه گذاری در طی این مدت ۱8۳۵ میلیارد 
تومان بوده و در پایــان اســفند ۱۴۰۱، ۴ هزار و 6۴9 
میلیارد تومان بوده است. در سال ۱۴۰۱، ۷9۰ میلیارد 
تومان در سرمد ابرکوه سرمایه گذاری کرده ایم که امسال 
هم افزایش خواهد یافت. همچنیــن در معدنکار باختر 
نیز ۴9۰ میلیارد تومان ســرمایه گذاری داشتیم. فولاد 
کردستان ۲۰۰ میلیارد تومان، سپهر تجلی ۱6۰ میلیارد 
تومان، ستاره ســیمین هرمز ۱۵8 و بازرگانی معادن و 
صنایع معدنی ایران و اکتشاف تجلی 69 میلیارد تومان 
و صبا امید غرب خاورمیانه ۳۱ میلیارد تومان بود که این 

ارقام در سال جاری افزایش پیدا خواهند کرد.
وی اضافه کرد: ظرفیت فولاد سرمد 6۰۰ هزار تن است 
و ۴8 درصد سهم آن متعلق به شرکت تجلی است. این 
پروژه در سال ۱۴۰۳ به پیشرفت ۱۰۰ درصدی می رسد. 
آهن اسفنجی ســرمد ابرکوه ۱.۲ میلیون تن است که 
پیشرفت تجمعی آن در سال ۱۴۰۱ به میزان ۱۲ درصد 
بود. سهم ما در این طرح ۴8 درصد است. تولید میلگرد 
فولاد سرمد در سال ۱۴۰۲ به ۴۵۰ هزار تن می رسد که 
ظرفیت اســمی را محقق می کند. لازم به ذکر است که 
کیفیت میلگرد سرمد ابرکوه از کیفیت بالایی برخوردار 
بوده و از لحاظ قیمت هم کاملا رقابتی و در بین ۵ شرکت 

برتر تولیدکننده میلگرد است.
گندله سازی 9۲۰ هزار تنی صبا امید غرب خاورمیانه 
در ابتدای سال ۱۴۰۳ به پیشــرفت کامل می رسد که 
تجلی ۳۰ درصد سهام این شرکت را در اختیار دارد. پروژه 
آهن اسفنجی فولاد کردستان به ظرفیت ۱.6 میلیون تن 
است که در پایان سال ۱۴۰۴ به پیشرفت ۱۰۰ درصدی 

می رسد و تجلی ۲۰ درصد سهم آن را در اختیار دارد.
وی اضافه کرد: شرکت فولاد شرق خراسان حدود ۳۰ 
درصد تا پایان سال ۱۴۰۱ پیشرفت فیزیکی داشته و تا 
پایان سال ۱۴۰۳ پروژه ۲.۵ میلیون تنی کنسانتره را به 
بهره برداری می رساند. تجلی ۳۵ درصد سهم این شرکت 
را در اختیار دارد. آهن اسفنجی ۱.۷ میلیون تنی ستاره 
سیمین تا پایان ۱۴۰۱ حدود ۵ درصد پیشرفت داشته و 
تا پایان سال ۱۴۰۴ به بهره برداری خواهد رسید و سهم 
تجلی از این مجموعه حدود 6 درصد است که احتمال 

کی خا ر  د نا صر  عنا بر  تجلی  تمرکز 

   ما بیشتر در زنجیره 
فولاد سرمایه گذاری 

داشتیم، اما امروز 
به سمت عناصر نادر 

خاکی و لیتیوم 
در حرکت هستیم 
تا آرام آرام عمده 
سرمایه گذاری را 
به این سمت ببریم

مرتضی علی اکبری: 
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افزایش سهم تجلی نیز وجود دارد.
علی اکبری همچنین با اشاره به معدن مس جانجا اظهار کرد: این معدن 
بزرگ ترین معدن پس از شرکت ملی مس خواهد بود. شرکت تجلی ۵ درصد 
در این کنسرسیوم ســهم دارد، در حال حاضر کار در این پروژه با مدیریت 
 اصلی شــرکت ســرمایه گذاری توســعه معادن و فلزات )ومعادن( شروع 

شده است.
وی تصریح کرد: زغال ســنگ گلندرود نیز در سال ۱۴۰۱، پیشروی آن 
۴۳۷ متر بوده بود و برنامه ریزی شده تا پیشروی آن به ۱۳۰۰ متر برسد که 
استخراج از ۲۰ هزار به ۴۰ هزار تن افزایش خواهد یافت. هنوز به بهره برداری 
کامل نرسیده و معدن شــماره ۱۰ آن در جریان اخذ مجوز و آغاز کار های 

اصلی است.
شرکت معدنکار باختر ۴۰ درصد از سهام آن از سال ۱۴۰۱ در اختیار تجلی 
است. این شرکت علاوه بر کل معدنکاری و دانه بندی معادن صبانور، در حال 
حاضر در معدن جانجا هم برنده شده و تمامی ماشین آلات را در این معدن 
تجهیز می کند و تلاش دارد در فاز اول از ۲۰ میلیون تن ســپس 6۰ تا 8۰ 
میلیون تن و در حدود ۵ تا 6 سال آینده تا ۲۵۰ میلیون تن باطله برداری را 

در دستور کار دارد.
مدیرعامل شرکت تجلی بیان کرد: شرکت بازرگانی معادن و صنایع معدنی 
ایران نیز از دیگر شرکت های تجلی است که توانسته در زنجیره فولاد خود 
را مطرح کند. ۵۱ درصد سهم این شرکت متعلق به تجلی است. برنامه آن 
برای سال ۱۴۰۲ به نحوی است که فاصله زیادی با سود ـ زیان سال ۱۴۰۱ 

خواهد داشت.
وی ادامه داد: ما با تشکیل ســه گروه تخصصی کار را در حوزه اکتشاف و 
بهره برداری و استحصال داشتیم. این ســه گروه شامل عناصر نادر خاکی، 

عناصر استراتژیک و پلی متال ها و فلزات رنگی می شود.
به گفته علی اکبری، این مجموعه ۷ محدوده را در اختیار گرفته است و ۲ 
محدوده گواهی کشف مونازیت دارد که شرکت دیگری در ایران این گواهی 
کشف را در اختیار ندارد. ذخیره این محدوده ۳۲ میلیون تن است که با توجه 
به اینکه کار های اکتشافی تکمیلی انجام شده ذخیره این معدن افزایش پیدا 
می کند که با تمام شــدن کار های آن به صورت رســمی اعلام خواهد شد. 

همچنین کار های اکتشافی ۵ محدوده نیز انجام شده است.
وی ادامه داد: بیشتر فعالیت ها در ســال ۱۴۰۱ در حوزه لیتیوم و عناصر 
همراه بود. ۳ فقره اکتشاف دریافت شده که مراحل آن در حال انجام است. 
طرح اکتشافات مقدماتی آغاز شده و تســت آزمایشگاهی هم شروع شده 
است. بعد از مدتی متوجه شدیم در عناصر نادر خاکی، مجموعه هایی بودند 
که به دنبال دریافت اطلاعات ما بودند به همین دلیل به دنبال یک آزمایشگاه 
تخصصی هستیم تا اطلاعات نزد خود باقی بماند. همچنین تجلی ۱۲ معدن 

پلی متال و فلزات رنگی دارد.
علی اکبری تصریح کرد: ما بیشتر در زنجیره فولاد سرمایه گذاری داشتیم، 
اما امروز به سمت عناصر نادر خاکی و لیتیوم در حرکت هستیم تا آرام آرام 
عمده سرمایه گذاری را به این سمت ببریم. وی با نگاهی به بازار بیان کرد: 
تقاضای فولاد تا سال ۲۰۳۰ با میانگین رشد ۱ درصد همراه است و این نوید 

خوبی است که نشان می دهد افزایش مصرف را شاهد هستیم.
علی اکبری با اشــاره به اهمیت تولید ورق های الکتریکی گفت: شرکتی 
مشترک با فولاد مبارکه احداث شده که سهم تجلی ۳۲ درصد و سهم فولاد 
مبارکه ۵۱ درصد و ۱۷ درصد برای ایران ترانسفو که مصرف کننده اصلی 

ورق های الکتریکی است.
وی همچنین درباره بازار سرمایه و بورس گفت: خرید سهام شرکت تجلی 
توسط سهامداران در سال ۱۴۰۱ حدود 9.6 میلیارد سهم به ارزش ۱۴6۱ 
میلیارد تومان بوده است. قیمت پایانی سهم تجلی در اول فروردین ۱۴۰۱ 
به میزان ۱۵۴.۵ ریال در بازار بوده، اما در ۱6 خرداد ۲۵6.9 ریال بوده است. 
تغییرات قیمت ۱۰۲.۴ ریال بوده و تقسیم سود سال گذشته ۴ ریال بوده و 
امسال سود تقسیمی ۲۰ برابر سال گذشته می باشد وجمع بازده ۱۰۲.8 ریال 
که حدود 66.۴ درصد بازدهی داشته است که نزدیک به شاخص کل است. 
ارزش معاملات سهام تجلی در ردیف پنجم قرار دارد. تعداد سهام معامله شده 

با ۱۷ میلیون در ردیف اول قرار دارد.

پیشگامی »تجلی« در ورود به حوزه لیتیوم
کشــف ذخایر لیتیوم که به عنوان نفت قرن ۲۱ از آن یاد می شود می تواند 
انقلابی بزرگ در بخش معدن ایران ایجاد کند که حالا شــرکت پروژه محور 
تجلی پرچمدار این انقلاب است و تلاش می کند در این زمینه یکه تازی کند. 
با انتشار خبر کشف کانسنگ لیتیوم آن هم به میزان 8 میلیون تن )کانسنگ( 
توانست حوزه عناصر استراتژیک را متحول کند و این عناصر را به ویترین بخش 
معدن بیاورد. اما در این بین نبود بانــک اطلاعاتی جامع، تجهیزات و دانش 
فنی و همچنین سرمایه گذاری جدی و کافی می تواند مانعی جدی در مسیر 

توسعه باشد.
نگاهی به بازارهای جهانی نشان می دهد، تقاضا برای این محصولات رو به 
افزایش است. به عنوان مثال سال به سال به میزان تولید و همچنین تقاضای 
خودروهای برقی اضافه می شــود و همین اتفاق میزان تقاضا برای لیتیوم را 
افزایش می دهد. در واقع میزان ارزش لیتیوم به اندازه ای است که توانست لقب 
نفت قرن ۲۱  را به خود اختصاص دهد. امروز شرکت های بزرگ خودروسازی 
نیز به ســراغ ســرمایه گذاری در معادن لیتیوم رفته اند زیرا پیش بینی ها از 
تقاضای سال های آینده نشان می دهد که بازار می تواند با کمبود و همچنین 
افزایش قیمت مواجه شود. از سویی دیگر کشورهای تولید کننده لیتیوم که 
به مثلث لیتیومی معروف هستند تلاش می کنند برای مدیریت این بازار اپک 
لیتیومی را راه اندازی کنند. حال دیگر با این توصیف ها اهمیت مطالعه برروی 
ذخایر شورابه ای و رسی لیتیوم در ایران مشخص اســت و نمی توان از از آن 
چشم پوشی کرد. هرچند امروز از نظر تجهیزات و دانش فنی برای بهره برداری 
از ذخایر لیتیوم با مشکل مواجه هستیم اما این بار نیز تجلی به عنوان پرچم دار 
شــرکت های پروژه محور بخش خصوصی وارد کار شــده و بــا همکاری با 

شرکت های مطالعاتی، چندین محدوده لیتیوم دار را در اختیار گرفته است.
شرکت تجلی به عنوان نخستین شرکت پروژه محور کشور، حضور در حوزه 
عناصر نادر خاکی و لیتیوم را افزایش داده و در این زمینه علاوه بر سرمایه گذاری 
وارد فازهای تحقیقاتی و همکاری با شــرکت های دانش بنیان شده است. از 
آنجایی که سیاست تجلی سرمایه گذاری در زنجیره ارزش است، کاملا قابل 
پیش بینی است که باید شرکتی در حوزه اکتشافات، شرکتی در حوزه دانش 
فنی و شرکتی دیگر در بحث بهره برداری وارد کار شود تا بهره برداری از ذخایر 

لیتیوم کشور سرعت بسیاری به خود بگیرد.
در واقع تجلی با رصد بازار به حوزه های پر سودی می رود که در کشور هم 
مغفول مانده و دولت هم به تنهایی نمی تواند اقدامات اجرایی در آن را کلید 
بزند. تجلی نیز در یک سال اخیر حضور پر قدرت در بخش های مختلف داشته 
و توانسته به جذب سرمایه خوبی در بخش معدن منجر شود و همین موضوع 
نقطه قوت شرکتی است  که حالا کار در حوزه عناصر نادر خاکی و لیتیوم را 
کلید زده و می تواند اولین مجموعه خصوصی باشد که در ادامه تولید تجاری 
این محصول را در کشور به عنوان یک استراتژی بلند مدت ترسیم کرده  و به 

نوعی در آینده انقلابی در ارز آوری کشور خواهد داشت. 
از سویی دیگر دستیابی به دانش و ساخت تجهیزات می تواند تجلی را راهی 
کشورهای دیگر برای حضور در پروژه های بین المللی کند. امروز تجلی در آغاز 
این راه است و باید با فراهم شدن بستر سرعت کار آن را افزایش داد. از سویی 

دیگر حضور در چنین پروژه هایی 
می تواند حمایت سهامداران این 
مجموعه را افزایش دهد که این 
به معنای بازی دو سر برد برای 

تجلی است.
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   برنامه ها و سياســت های مدیریت  �
ریســک، جهت تحقق شــعار سال و 
سياست های کلان دولت و اجرای برنامه 
راهبردی بانک پيرامــون چه مواردی 

است؟
زمانی می توان گفت مدیریت ریسک 
در بانک به نحو مطلوبی پیاده سازی شده 
است که پیوندی قوی بین مکانیسم های 
پویای طراحی شده در چارچوب اشتهای 
ریســک و روند بودجه بنــدی و تدوین 
برنامه های عملیاتی کسب و کار سالانه با 
در نظر گرفتن اهداف استراتژیک و برنامه 
راهبردی بانک برقرار شود. در این ارتباط 
مراحل بلوغ حوزه سیاست ها و راهبردها 

را می توان به شرح ذیل در نظر گرفت:
- تدوین رویه ها و دســتورالعمل های 
اجرایی و توصیه هایی در خصوص رعایت 

اصول بهداشت ریسک ها
 - مطالعات کلی و اولیــه جهت تهیه 

سند اشتهای انواع ریسکها
- تعریف و تعیین شاخص های کمی و 
کیفی اشــتهای انواع ریسک ها در سطح 
کل بانــک و در مرحله بعــد به تفکیک  

واحدهای مختلف
- تهیه داشــبورد مدیریتــی و پایش 

مستمر مشخصه ریسک های مختلف 
- پیش بینــی های لازم بــرای نقض 
حدود و طراحی نظام انگیزشــی مرتبط 

با ریسک پذیری و خود کنترلی کارکنان
- پیوند چارچوب اشــتهای ریسکهای 
مختلف با بودجه و راهبردهای کســب 
و کار و برنامه هــای عملیاتــی و منابع و 

مصارف
در حال حاضر بانک صنعت و معدن در 
زمینه مدیریت ریسک اعتباری در مرحله 
چهارم بلوغ سیاستها و راهبردها، در زمینه 
ریسک های عملیاتی و نقدینگی در مرحله 
سوم و در زمینه ریســک بازار در مرحله 
دوم بلوغ قرار دارد و مقرر است طی یک 
برنامه زمانی ۵ ســاله، گام به گام تمامی 

مراحل بلوغ را طی کند.

    اهم فعاليت ها و اقدامات انجام شده  �
در این مدیریت را تشریح بفرمایيد؟

بر اساس ســند برنامه راهبردی پنجم 

۱۴۰۴-۱۴۰۰ و نظامنامــه مدیریــت 
ریســک بانک، یکــی از وظایــف واحد 
مدیریت ریسک، تعیین میزان اشتهای 
ریسک بانک به منظور برنامه ریزی برای 
تعیین اســتراتژی مواجهه با آن ریسک 
و تهیه ســند اشــتهای ریســک بانک 
)حدود شــاخص های مشخص شده در 
چارچوب اشــتهای ریســک اعتباری( 
می باشد. سند اشتهای ریسک اعتباری 

از ســال ۱۳99 تاکنون 
در ســه مقطع، تدوین و 
به تصویب هیات مدیره 
بانک رسیده است. در این 
سند شاخص های کمّی 
به عنوان شــاخص های 
اصلی ریســک اعتباری 
تعیین شده و با توجه به 
ظرفیت ریسک اعتباری 
بانــک کــه بــه معنای 

حداکثر میزان ریســکی است که بانک 
می تواند با توجه به سطح فعلی منابع خود 
قبل از نقض محدودیت های تعیین شده 
توسط ســرمایه نظارتی و تعهدات خود 
در قبال سپرده گذاران، سیاست گذاران، 
ســهامداران و همچنین سایر مشتریان 
و ذینفعان دیگــر تحمل کنــد، حدود 
آستانه شــاخص ها از نظر قرارگیری در 
وضعیت هــای قابل قبــول، احتیاطي، 
هشدار، خطرناک مشخص گردیده است. 
واحدهاي کنترل کننده شاخص ها، مقدار 
مشخصه ریسک شاخص هاي کلیدي را 
به صورت ماهانه بررســي و کنترل کرده 
و گزارش اقدامات انجام شده، به صورت 

ماهانه در کمیته ریسک مطرح می گردد. 
مهم ترین موضوعات و اهدافی که در سند 
اشتهای ریسک اعتباری دنبال می شود، 
کنترل و کاهش میزان مطالبات غیرجاری 
بانک، جلوگیری از بحرانی شدن وضعیت 
تعهدات بانک و نیز پایش وضعیت وثایق 

بانک می باشد.
اقدام دیگــری که در حوزه ریســک 
اعتبــاری صورت گرفتــه، تهیه گزارش 
تحلیلی از ریسک تمرکز 
بانک به تفکیک مشتریان 
حقوقــی،  و  حقیقــی 
نوع تســهیلات، مناطق 
جغرافیایی، شــعب، نوع 
صنعــت و وثایــق بانک 
می باشد. در حوزه ریسک 
عملیاتی نیز واحد ریسک 
با همــکاری دانشــگاه 
امیرکبیر توانسته است 
در قالب پروژه ریســک عملیاتی، کلیه 
ریسکهای فرایندهای بانک در بخش های 
مختلف اعم از اعطای تسهیلات، جذب 
منابع داخلی، خدمات بانکی ریالی و ارزی، 
بانکداری الکترونیک، ســرمایه انسانی، 
آموزش و پژوهش، فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطــات را احصا نمــوده و با برگزاری 
جلســات متعدد با واحدهــای مربوطه، 
ریســکهای محدوده خطرناک مشخص 
شده و برای آنها اقدامات کنترلی ویژه ای 

در نظر گرفته شده است.
علاوه بر موارد فوق، تهیه گزارش نسبت 
اوراق خزانه به سپرده های بانک، بررسی 
وضعیت باز ارزی بانک، تحلیل نوسانات 

پرتفولیوی تسهیلات بانک با استفاده از 
مدل VaR، پایش و به روزرسانی وضعیت 
ریسک شــرکت های تابعه بانک و تهیه 
گزارش رتبه بندی اعتبــاری بانک ها بر 
اســاس الگوی CAMELS نیــز از جمله 
اقدامــات دیگری اســت کــه در واحد 

مدیریت ریسک صورت گرفته است.

چالش ها و مشکلات و موانع در مسير  �
فعاليــت مدیریت ریســک بانک چه 

مواردی است؟
اصلی تریــن چالش هــای پیش روی 
مدیریت ریســک، کمبود نیروی انسانی 
متخصــص و نداشــتن ســامانه های 
مرتبط می باشــد که ســبب می شــود 
 بخشــی از اهداف و برنامه هــا با کندی 

پیش رود.

انتظار شما از همکاران ستاد و شعب  �
در تحقق موارد یاد شده چيست؟

   بی شــک بدون هماهنگی و ارتباط 
موثر بین کلیه واحدهای بانک، اهداف و 
برنامه های مدیریت ریسک به طور کامل 

و اثربخش محقق نخواهد شد.
 از اینــرو به طور کلــی از همکاران در 
کلیه ســطوح بانک انتظار مــی رود که 
ضمن استفاده از سیستم های اطلاعاتی 
بانک برای پشتیبانی مدیریت ریسک، از 
مسیرهای اطلاع رسانی برای گزارشگری 
ریســک بانک اســتفاده کنند. علاوه بر 
این، اصلی ترین انتظارات واحد مدیریت 
ریســک از واحدهای همکار به شرح زیر 

می باشد:
- اجرای اقدامات کنترلی مشــخص 
شده در کمیته های فرعی ریسک توسط 

واحدهای مسئول
- پایبندی کلیه کارکنان اعتباری ستاد 
و شعب به محدودیت های تعیین شده در 

سند اشتهای ریسک اعتباری
- همــکاری رابطین ریســک واحدها 
اعم از ستاد و شعب در راستای شناسایی 
ریســکهای عملیاتــی جدیــد و پایش 

ریسکهای موجود
- همــکاری واحد روابــط عمومی در 

خصوص فرهنگ سازی ریسک

مسعود باغستانی ميبدی، مدیر ریسک در بانک صنعت و معدن:

یك تژ سترا ف ا ا هد یسك با ا یت ر یر  مد
د ی می شو ز ه سا د نك پیا ی با هبرد مه را  و برنا

نظر به اهميت کار مدیریت ریسک در بانک صنعت و معدن و براي آشنایي 
با نحوه عملکرد ایــن مدیریت، روابط عمومي بانــک صنعت و معدن در 
مصاحبه با مسعود باغســتانی ميبدی مدیر ریسک این بانک در خصوص 

برنامه ها و سياست های این مدیریت، جهت تحقق شعار سال و سياست های 
کلان دولت و اجرای برنامه راهبردی بانک در ســال ۱4۰2 »مهار تورم 
و رشــد توليد« به گفتگو نشسته است که مشــروح آن در ادامه مي آید؛
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دولت ســیزدهم از ابتــدای فعالیت خود ســعی 
کرد واحدهای صنعتی که تعطیل شــده بود را احیا 
و شــرایطی فراهم کند که تولیدکننــدگان ضمن 
خوش بینی به آینده برای توســعه فعالیت های خود 
برنامه ریزی کنند و مهم تر آنکه فعالان اقتصادی را در 

معرض اقتصادی قرار دهد که قابل پیش بینی باشد.
از مهرمــاه ۱۴۰۰، شــرایط تغییــر کــرد. نگاه 
سرمایه گذاران تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی به 
آینده مثبت شد. صحبت های ابراهیم رئیسی و تیم 
او سبب شد که خوش بینی بین اکثر فعالان اقتصادی 
جاری شود. آنها به این امر امید بستند که وعده های 
دولت سیزدهم محقق می شــود. یکی از وعده هایی 
که رئیس جمهور داد و از آن سال تاکنون هم با قوت 
پیگیری شــد، تعامل با کشورهای همسایه دوست و 
منطقه بود فرصت هایی که دولت گذشــته از دست 

داده بود در این دولت احیا شد.
صادرات ۱۲۲ میلیون و ۵6 هزار تن کالا طی سال 
۱۴۰۱ به ارزش ۵۳ میلیــارد و ۱66 میلیون دلار که 
نسبت به سال قبل ۱۵ درصد از لحاظ وزنی کاهش و 
9/۷درصد از نظر ارزشی افزایش داشته است بخشی 
از عملکردی است که می توان به آن در این حوزه اشاره 
کرد. کسب تراز تجاری مثبت در مجموع به میزان ۱9 
میلیارد دلار با 8۴ کشــور هم از موضوعاتی است که 

می توان در کارنامه کاری دولت سیزدهم دید.

 رشد توليدات صنعتی در طول یکسال �
اکنــون که به دو ســاله شــدن دولت رئیســی 
نزدیک شــده ایم؛ حال تولیدکننــدگان و فعالان 
اقتصادی نســبت به گذشته بهتر شــده است چرا 
که آنها توانســته اند در این مدت از بحران ها و تزاید 
بخشــنامه ها فاصلــه بگیرند و شــاهد پهن کردن 
فرش قرمز برخی از کشــورها برای سرمایه گذاران 
و تجار ایرانی باشــند. به اســتناد آمارهای رسمی 
بانک مرکــزی و مرکز آمــار ایران رشــد صنعت 
 کشــور در دولت ســیزدهم ۳/6 برابــر دولت قبل 

بوده است.
رشد تولیدات صنعتی از ۳/۳درصد در سال ۱۴۰۰ 
به 9.۵ درصد در سال ۱۴۰۱ رسیده است که رشد 
۲.9 برابری را نشان می دهد که حد نصاب جدیدی 
در ۱۰ سال گذشته است. این رشد در 8 سال دولت 

قبل رقم ۱/6 درصد بوده است.
از جمله هدف گذاری های برنامه هفتم رشد هشت 
درصدی اقتصاد است و برای رسیدن به این هدف، 
متوسط نرخ رشد بخشی در حوزه صنعت 8.۵ درصد 
تعیین شده است وزارت صمت نیز رشد ارزش افزوده 
بخش صنعت را 8.۲ درصد و بخش معدن را ۵ درصد 
برای سال ۱۴۰۲ در نظر گرفته و برای رسیدن به این 
اهداف پنج دسته ســاز کار و تعدادی پروژه تعریف 

کرده است.

 احياء و فعال ســازی بخش معــدن در دولت  �
سيزدهم

با استقرار دولت سیزدهم اقدامات اساسی و تحولی 
در بخش معدن آغاز شــد و از جمله با اهتمام به احیا 
و فعال سازی ظرفیت های معدنی کشور رشد ارزش 
افزوده این بخش پس از سال ها مثبت شد که از جمله 
آنها به مزایده گذاشتن پنج هزار و ۴۳۷ پروانه اکتشاف 
مجوز برداشت و معدن و شفاف سازی حذف امضاهای 
طلایی و ساماندهی نظام حقوق دولتی معادن قابل 
اشاره اســت. ارزش افزوده بخش معدن از زمستان 
۱۳99 تا بهار ۱۴۰۱ با رشد منفی مواجه بوده که در 
اثر فعالیت دولت مردمی و اهتمام به احیا و فعال سازی 
ظرفیت های معدنی کشور در تابستان ۱۴۰۱ و پس 
از 6 فصل رشــد ارزش افزوده بخش معدن به هفت 
دهم درصد و در پاییز ۱۴۰۱ بــا افزایش قابل توجه 
به ۲/6درصد رسید. طرح احیا، فعال سازی و توسعه 
معادن کوچک مقیاس به عنــوان یک طرح اقتصاد 
مقاومتی و با هدف برپایی نهضت فرآوری و بهره وری 
و با همکاری و مشــارکت وزارت صمــت ایمیدرو و 
شرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی از زمان اجرا 
سال )98( تاکنون، نزدیک به یک هزار و ۳۰۰ معدن 
را احیا کرده یا توســعه داده است. همچنین با احیا و 
توسعه معادن کوچک مقیاس بیش از ۵۰ میلیون تن 

مواد معدنی تولید شده است. 

 افزایش 2.9 برابری نرخ رشد تولیدات صنعتی 
در سال ۱4۰۱

رشد تولیدات صنعتی از 3.3 درصد در سال 1400 به 9.5 درصد در سال 1401 رسیده که رشد 2.9 برابری را نشان 
می دهد و حدنصاب جدیدی در 10 سال گذشته است. در سال گذشته همکاری قابل توجهی با اداره کل صمت استان ها منجر 

به فعال سازی و توسعه 434 معدن در استان های مختلف شد.



۳۶

تیرماه 1402ماهنامه تخصصی

در مجمع عمومي عادی سالیانه صاحبان سهام شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملوکه با حضور بیش از88  درصد از 
سهامداران روز چهارشنبه  ۷  تیر ماه سال ۱۴۰۲ در محل 
ســالن تلاش، برگزار شد، ســهامداران حقیقی و حقوق از 
عملکرد چادرملو اعلام رضایت و از مدیران و پرسنل شرکت 

تقدیر کردند.
در این جلســه پس از انتخاب آقاي محمد ابراهیم راعی 
عزآبادی نماینده شرکت  گروه مدیریت سرمایه گذاری امید، 
به عنوان رئیس مجمع و ناظرین آقایان قائمی راد نماینده 
شرکت  سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات و سلحشوری 
نماینده شرکتهای سرمایه گذاری سهام عدالت، خلیل زاده 
نماینده سازمان بورس و اوراق بهادار و بازرس قانونی شرکت، 
مهندس طاهر زاده  به عنوان دبیر مجمع و مدیر عامل شرکت،  
گزارشــي از عملکرد و برنامه هاي اجرایي شامل عملیات 
استخراج ، تولید و فروش محصولات و طرح ها و برنامه های  

سال جاری شرکت به اطلاع حاضران رساند. 
مدیر عامل چادرملو در ســخنرانی آغازین این جلسه با 
موفق ارزیابی کردن عملکرد هیات مدیره در سال ۱۴۰۱و 
کسب موفقیت های فراتر از برنامه و رکوردهای تولید که آثار 
آن در صورتهای مالی ، گزارش عملکرد هیات مدیره و گزارش 
تفسیری مدیریت به طور مفصل برای سهامداران محترم 
تشریح گردیده است گفت: شکرگزاریم که بار دیگر خداوند 
منان در سایة الطاف بي دریغش، توفیق خدمتگزاري را به ما 
عطاء فرمود، تا تمام توان خود را در طبق اخلاص گذاشته و 
در راستاي توسعة  صنعت و معدن و شکوفائي اقتصاد ایران 
عزیزمان، با اتکاء  به حمایت هاي شــما سهامداران محترم، 
گام هاي بزرگي را برداریم. وی افزود: در ســالی که گذشت 
توانستیم با وجود برخی مشکلات ناشی از کاهش قیمت های 
جهانی و محصولات زنجیره ارزش فولاد و محدودیت های 
ناشی از قطع شدن برق و گاز برای واحدهای فولادسازی و 
کمبود نقدینگی حاصل از این رخداد، به درآمدهای عملیاتی 
۴۳۷.۷۳6.۴۲۲ میلیون ریالی و سود خالص ۲۲8.8۷۴.۱۴8 

میلیون ریالی دست پیدا کنیم و ضمن تحقق سود پایه هر 
سهم به میزان ۱.۱9۱ ریال، به برنامه عملیاتی خود پایبند 
باشــیم. مهندس طاهرزاده مهم ترین نتایج عملکرد گروه 
معدني و صنعتي چادرملو )سهامي عام( در سالی که گذشت 

را  به این شرح بیان کرد:
- کسب جایگاه نخست کشور در تولید محصول کنسانتره 
آهن )خشک( در بین شرکت های تولیدکننده این محصول 

به میزان ۱۱.۰۴۲.۲66 تن،
- تحقق رکورد تولید در بخش آهن اســفنجی و فولاد از 

ابتدای بهره برداری کارخانجات،
- پوشــش ۱۰۵ درصدی برنامه تولید )پوشــش ۱۰6 
درصدی تولید کنسانتره، پوشش ۱۰۳ درصدی تولید گندله، 
پوشش ۱۰۴ درصدی تولید آهن اسفنجی و پوشش ۱۱۳ 

درصدی تولید شمش فولادی(،
- تولید ۱۷.۷۰۵.۵۷8 تن محصول در سال ۱۴۰۱

- تحقق درآمد حاصل از فروش محصولات شرکت اصلی 
در ســال ۱۴۰۱ به میزان ۴۰9.۷8۷.۵8۴  میلیون ریال  و 

گروه )تلفیقی( به میزان ۴۷6.۷6۲.۴۴8 میلیون ریال،
- کســب بیش از ۲۱۲.۷8۷.۴۱۰ میلیون ریال ســود 
عملیاتی در شرکت اصلی در سال ۱۴۰۱  و ۱9۴.۴69.۰8۵ 

میلیون ریال سود عملیاتی در گروه،
- تحقق سود خالص شرکت اصلی در سال ۱۴۰۱ به میزان 
۲۲8.8۷۴.۱۴8  میلیون ریــال و گروه )تلفیقی( به میزان 

۲۴۰.۰۳۲.۳۷۰ میلیون،
- ثبت افزایش سرمایه شــرکت از مبلغ ۱۱9.۰۰۰.۰۰۰ 
میلیون ریال به مبلغ ۱9۲.۵۰۰.۰۰۰ میلیون ریال با هدف 
مشارکت در افزایش سرمایة شرکت های سرمایه پذیر، خرید 

دارایی های سرمایه ای و پیش برد طرح های توسعه ای،
- استفاده از صرفه مالیاتی ناشی از افزایش سرمایه از محل 
سود انباشــته مطابق ظرفیت قانون بودجه سال ۱۴۰۱ و 
همچنین معافیت ۱۰ درصدی از میزان افزایش سرمایه از 

حق انتفاع پروانه بهره برداری از معادن،

   در سالی که گذشت 
توانستیم با وجود 

برخی مشکلات ناشی 
از کاهش قیمت های 
جهانی و محصولات 
زنجیره ارزش فولاد و 
محدودیت های ناشی 
از قطع شدن برق و 
گاز برای واحدهای 
فولادسازی و کمبود 

نقدینگی حاصل از این 
رخداد دست پیدا کنیم

امیر علی طاهرزاده: 

اعلام رضایت و تقدیر سهامداران از عملکرد چادرملو
 تقسيم  ۱7۱ هزارو ۳2۵ ميليارد ریال سود بين سهامداران
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- حفظ جایگاه شرکت در بازار ســرمایه از لحاظ ارزش 
بازار در رتبة ششم در پایان ســال ۱۴۰۱ نسبت به پایان 

سال ۱۴۰۰،

برنامه های آینده شرکت �
هیات مدیره شــرکت بر آن اســت تا در راستای نیل به 
توسعه و پیشرفت روز افزون و اعتلای میهن، با رهنمودها 
و حمایت های شما سهامداران محترم، ضمن حفظ و ارتقاء 
ارزش های بنیادی شرکت، به استراتژی های هدف گذاری 

شده به شرح زیر دست یابد:

اهداف کوتاه مدت �
- تولید بالاتر از ظرفیت اسمی کنســانتره سنگ آهن 
)مشابه سال های گذشــته(، تولید گندله، آهن اسفنجی، 

فولاد و تولید برق طبق برنامه مصوب سال ۱۴۰۱
- شــروع عملیات اجرایی احداث کارخانه گندله سازی 

شماره »۲«
- شروع عملیات احداث نیروگاه سیکل ترکیبی به ظرفیت 

۵۴6 مگاوات در شهرستان اردکان
- شروع عملیات طرح احداث کارخانه مجتمع فروآلیاژ 
چادرملو به روش کوره قوس الکتریکی به حداقل 6۵ هزار 
تن )۳۰ هزار تن فروسیلیکو منگنز ۲۰ هزار تن فرو منگنز 

پرکربن و ۱۵ هزار تن فروسیلیس(
- ادامه عملیات اجرایی اکتشافات تفصیلی پهنه معدنی 

D19 آنومالی
- تکمیل مشــارکت در افزایش ســرمایه شرکت های 
سرمایه پذیر بابت شروع عملیات اجرایی طرح های توسعه 

در قالب مشارکت در افزایش سرمایه

اهداف بلند مدت �
در مورد طرح ها و برنامه های آتی این شرکت در دورنمای 
جاری و ۳ الی ۵ ســال آینده، فعالیت هــای ذیل در حال 

برنامه ریزی و اجرا می باشد:

الف( طرح ها و برنامه های درون شرکتی چادرملو
- طرح احداث کارخانه مگامدول آهن اسفنجی به ظرفیت 

۲/۲ میلیون تن در سال
- طرح احداث کارخانه اکسیژن

- طـرح احداث کارخانه تـولید انـواع آجـر نسوزها و اجرام 
نسوز کوره با ظرفیت ۱۴۰ هزار تن، مواد اولیه فرآوری شده 

۳۱۰ هزار تن و قطعات ویژه ۵۰ هزار قطعه در سال 
- طرح احداث نیروگاه ســیکل ترکیبی ۵۴6 مگاواتی 

اردکان 
- طرح احداث نیروگاه سیکل ترکیبی بهاباد ۵۴6 مگاواتی 

 BOT به روش
- طرح راهبری، بهره برداری، تکمیل زیر ساخت و توسعه 

کارخانه فولاد میبد
- طرح احداث کارخانه تولید ورق نورد گرم در اردکان

- احداث نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ مگاواتی
- مشارکت در سرمایه شرکت های سرمایه پذیر مطابق 
با برنامه افزایش سرمایه و متناسب با پیشرفت پروژه های 

شرکت های فرعی و وابسته

ب( طرح ها و برنامه های با مشارکت شرکت های 
فرعی، وابسته چادرملو 

- آماده سازی و انجام اکتشاف مقدماتی، تفصیلی و اجرای 
عملیات باطله برداری دســتیابی به توده معدنی در معدن 
D19 با همراهی و مشارکت شــرکت سنگ آهن مرکزی 

ایران )بافق(
- طرح احداث ۲ واحد ۱۰ مگاواتی نیروگاه خورشیدی 
شرکت در منطقه بهاباد و اردکان در قالب شرکت سی پی 

جی پارس
- طرح کارخانه ممبران با ظرفیت تولید ۵۰.۰۰۰ عدد در 

سال در قالب شرکت سی پی جی پارس
- احداث کارخانه های ذوب، کلاف و آهن اســفنجی به 
ترتیب  به ظرفیت 6۰۰ هزار تن و ۴۵۰ هزار تن  و۱.۲ میلیون 

تن در قالب شرکت  فولاد سرمد ابر کوه
- احداث کارخانه کنسانتره به ظرفیت ۱ میلیون تن در 

قالب شرکت عصر نوین بهاباد
- احداث کارخانه های آهن اسفنجی در شهرستان های 
اقلید، اردبیل، بختگان با مشارکت شرکت های سرمایه گذار
- فرآوری باطله های سنگ آهن مجتمع معدنی چهاربوق

- مشــارکت در حمــل و نقــل ریلــی بــرای تامین 
زیرســاخت های حمل مواد اولیه و محصــولات در قالب 

مشارکت با شرکت های سرمایه پذیر
- مشارکت در پروژه های اکتشــاف و استخراج معادن 
جدید در منطقه و خارج از منطقه به منظور دسترســی به 

منابع معدنی پایدار

پيشنهادات هيات مدیره به مجمع �
در خاتمه هیئت مدیره شــرکت ضمن تقدیر و تشکر از 
حضور شما سهامداران گرامي، حسابرس مستقل و بازرس 
قانوني شرکت، نمایندۀ محترم سازمان بورس و اوراق بهادار 
و نیز کارکنان شرکت، از مجمع محترم تقاضا دارد با تصویب 
پیشنهادات به شرح زیر شرکت را همچون سنوات گذشته 

جهت رسیدن به اهداف تعیین شده یاري رسانند:
- اســتماع گزارش فعالیت هیات مدیــره در خصوص 

عملکرد سال مالي منتهي به ۱۴۰۱/۱۲/۲9
- استماع گزارش حســابرس مســتقل و بازرس قانونی 
شرکت برای عملکرد سال مالی منتهی به ۲9 اسفند ماه ۱۴۰۱
- بررسی و تصویب صورت های مالی شرکت برای سال 

مالی منتهی به ۲9 اسفند ماه ۱۴۰۱
- اتخاذ تصمیم در خصوص تقسیم سود سهام سال مالی 

منتهی به ۲9 اسفند ماه ۱۴۰۱
- انتخاب حسابرس مســتقل و بازرس قانوني )اصلی و 
علی البدل( و تعیین حق الزحمه ایشــان برای سال مالی 

منتهی به ۲9 اسفند ماه ۱۴۰۲
- انتخاب اعضای هیات مدیره

- تعیین حق حضور اعضــاي غیرموظف هیات مدیره و 

حق الزحمه کمیته های تخصصی زیر نظر هیات مدیره برای 
سال مالی منتهی به ۲9 اسفند ماه ۱۴۰۲

- تعیین روزنامه  کثیرالانتشار به منظور درج آگهي هاي 
شرکت 

- تعیین پاداش اعضاء هیات مدیره برای عملکرد سال مالی 
منتهی به ۲9 اسفند ماه ۱۴۰۱

- سایر مواردی که تصمیم گیری آن در صلاحیت مجمع 
عمومی عادی می باشد.

در پایان این مجمع تصميمــات ذیل اتخاذ و مورد  �
تصویب قرار گرفت

۱ - در خصوص عملکرد هیــات مدیره، صورتهاي مالي 
تلفیقی گروه و شرکت اصلی مشتمل بر سود و زیان، صورت 
وضعیت مالی ، صورت تغییرات در حقوق مالکان ، صورت 
جریان های نقدی و یادداشــت های توضیحی پیوست آن 
برای  ســال مالي منتهي به ۱۴۰۱/۱۲/۲9قرائت و مجمع 
پس از اســتماع توضیحات هیات مدیره و بازرس قانوني و 
پس از بحث و تبادل نظر سهامداران در خصوص موضوعات 
مطروحه  به اتفاق آرا ضمن تائیــد عملکرد هیات مدیره ، 
صورتهاي مالي و یادداشت هاي پیوست آن براي سال مالي 

منتهي به ۱۴۰۲/۱۲/۲9 را تصویب نمود. 
۲ - معاملات مشمول ماده ۱۲9 اصلاحیه قانون تجارت 

مورد تائید و تنفیذ قرار گرفت.
۳- در ارتباط با تقســیم ســود ســال مالي منتهي به 
۱۴۰۱/۱۲/۲9 مقــرر گردید از مبلــغ   ۲۲8 هزار و 8۷۴ 
میلیارد ریال کل سود خالص شــرکت در سال ۱۴۰۱ ، به 
میزان  ۷۵ درصد آن معادل  ۱۷۱ هزارو ۳۲۵ میلیارد ریال 

آن به ازای هرسهم  89۰  ریال تقسیم گردد.
۴ - موسســه حسابرســی وانیا نیک تدبیــر  به عنوان 
حســابرس و بازرس اصلی  و موسســه حسابرسی دش و 
همکاران به عنوان بازرس علی البدل برای سال مالی منتهی 
به ۱۴۰۲/۱۲/۲9 انتخاب و قبولی سمت خود را اعلام نمود. 

تعیین حق الزحمه بازرسان به هیات مدیره تفویض گردید.
۵ - روزنامه دنیاي اقتصاد و جهــان صنعت  جهت درج 

آگهي هاي شرکت تعیین گردید. 
6 - حق حضور و پاداش هیات مدیره برای ســال مالی 
۱۴۰۱ مبلغ  ۱۳  میلیارد ریال تعین شد که بر اساس مصوبه 
مجمع در وجه اشخاص  حقوقی هیات مدیره واریز می گردد.
۷ - مجمع مراتب تقدیر خود را از زحمات هیات مدیره و 
کلیه کارکنان شرکت اعلام نمود و به نحو مقتضی از زحمات 

کارکنان ذیربط تقدیر به عمل آورد.

جایگاه شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در زنجيرة شرکت های اصلی توليد کننده فولاد کشور در سال ۱4۰۱

کنسانتره

سهم 2۳.7۰ درصدی

جایگاه اول کشور شرکت های اصلی کشور:  4۶.۵۹4.4۵۳

شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:  ۱۱.۰42.2۶۶

گندله

سهم 7.78 درصدی

جایگاه ششم کشور شرکت های اصلی کشور:  48.42۱.۱۹۱

شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:  ۳.7۶7.۹۳7

آهن اسفنجی

سهم ۵.4۳ درصدی

جایگاه پنجم کشور شرکت های اصلی کشور:  2۹.7۵۰.۰4۵

شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:  ۱.۶۱۵.۰۱۵

شمش فولادی

سهم ۵.22 درصدی

جایگاه هفتم کشور شرکت های اصلی کشور:  22.۶۶7.۱۱۹

شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:  ۱.۱84.278
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از جمله شرکت های همیشه خوش نام بازار سرمایه، 
شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو اســت که امسال 
توانسته است، با اجرای علمی ابزارهای مدیریت هزینه، 
ضمن ثبت فروش ۴۴ همتی در سال ۱۴۰۱، و دستیابی 
به حاشیه ســود بیش از ۵۰ درصدی، سود خالص ۲۳ 
همتی را برای سهامداران خود به ارمغان بیاورد و شعار 
امسال، یعنی رشــد تولید و مهار تورم را جهادگونه به 

منصه ظهور برساند.
در همین راستا، اسماعیل خرم، معاون مالی و سرمایه 
انسانی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در گفتگویی 
ضمن تبیین این موفقیت، افزود: درآمد شرکت در سال 
گذشته بالغ بر ۴۳.۷ همت، سود خالص ۲۲.8 همت و در 

نتیجه حاشیه سود خالص ۵۲ درصد بوده است.
وی همچنین به مهم ترین نتایج عملیاتی شــرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو در ســال گذشته اشاره کرد 

و افزود:
- کســب جایگاه نخست کشــور در تولید محصول 
کنســانتره آهن )خشک( در بین شــرکت های تولید 

کننده این محصول.
- تحقق رکورد تولید در بخش آهن اسفنجی و فولاد از 

ابتدای بهره برداری کارخانجات مربوطه.
- پوشش ۱۰۵ درصدی برنامه تولید محصولات.

- و حفظ جایگاه ششمی شرکت در بازار سرمایه از نظر 
ارزش بازار در پایان سال ۱۴۰۱ از دستاوردهای موفق 

چادرملو بوده است.
اسماعیل خرم تصریح کرد: چادرملو در سال گذشته 

موفق گردید افزایش ســرمایه خود را به میزان ۷.۳۵۰ 
میلیارد تومان به ثبت برســاند که در نتیجه ســرمایه 
شــرکت از مبلغ ۱۱.9۰۰ میلیارد تومان به ۱9.۲۵۰ 

میلیارد تومان افزایش یافت.
معاون مالی و سرمایه انســانی چادرملو یادآور شد: 
اجرای تکنیک های مدیریت هزینه شرکت، محدود به 
عوامل بهای تمام شــده تولید نبوده است بلکه تلاش 
شده، با مدیریتی جامع نگر و مستمر، سایر هزینه های 
عملیاتی و غیرعملیاتی شــرکت نیز کاهش یابد. برای 
نمونه افزایش سرمایه سال گذشته شرکت از محل سود 
انباشته و مطابق با بند »ف« تبصره »۲« قانون بودجه 
سال ۱۴۰۱ صورت گرفت که مشمول نرخ مالیاتی صفر 
بود و این اقدام سبب شد با توجه به قرارداد حق انتفاع 
پروانه بهره برداری از معادن منعقده با ایمیدرو، ۱۰ درصد 
از مبلغ افزایش سرمایه انجام شده از مبلغ کل بدهی کسر 
و ضمن استفاده از معافیت مذکور و کاهش هزینه های 

شرکت، از خروج وجه نقد از شرکت، جلوگیری شود.
خرم افزود: از آن جایی که در ساختار بهای تمام شده 
تولید شرکت های معدنی و صنعتی مثل چادرملو، هزینه 
مواد مستقیم، سهم قابل ملاحظه ای دارد، تلاش شد تا 
با خرید بهینه ی سنگ آهن )هم از نظر کیفیت و هم از 
نظر نرخ( از معادن مختلف کشور، هزینه های تولیدی 

شرکت نیز، کاهش یابد.
وی اجــرای تکنیک ها و ابزارهــای روزآمد در حوزه 
مصرف انرژی را یکی دیگر از دلایل دســتیابی به این 

موفقیت عنوان نمود.

اسماعيل خرم، معاون مالی و سرمایه انسانی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو اعلام کرد

۱ 4 ۰ ۱ ل  ر سا رملو د د فق چا عملکرد مو

   ابزارهای متفاوتی 
در بازار سرمایه مانند 
عرضه اولیه سهام 
شرکت ها، افزایش 
سرمایه شرکت ها، 
انتشار اوراق و نیز 

طراحی شرکت های 
سهامی عام پروژه 

وجود دارد که می توان 
از این روش ها به تامین 

مالی از بازار سرمایه 
اقدام کرد

اسماعیل خرم: 
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اوجی: امروز »توتال« و »شل« انگشت به دهان مانده اند

لید رسید هه به تو 2ما ۰ بی  رس جنو ۱ پا ۱ ز   فا

جواد اوجی چهارشــنبه، هفتم تیرماه در آیین رســمی 
جابه جایی و نصب سکوی طرح توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
با اشــاره به اینکه امروز این پیام خوب را بــه ملت دادیم و 
امیدواریم به زودی به تولید ۵۰ میلیون مترمکعبی گاز غنی 
در روز برسیم، اظهار کرد: این کار با خلاقیت چهار شرکت ملی 
نفت ایران، نفت و گاز پارس، پتروپارس و مهندسی و ساخت 

تأسیسات دریایی انجام شد.
وی افزود: قرارداد توتال برای اجرای طرح توسعه فاز ۱۱ 
حدود ۴.9 میلیــارد دلار بود، اما آنها از ایــن قرارداد خارج 
شدند و باختند، امروز با یاری خدای متعال و تکیه بر نیروهای 

توانمند داخلی کار به نتیجه رسید.
اوجی با اشــاره به بدعهدی توتال و دیگر شــرکت های 
خارجی در طرح فاز ۱۱ پارس جنوبی گفت: امروز توتال و 
شل انگشت به دهان مانده اند که متخصصان ایرانی در ۲۰ ماه 

فاز ۱۱ پارس جنوبی را به بهره برداری رساندند.
وزیر نفت با بیان اینکه در آغاز دولت تأکید شد طرح توسعه 
فاز ۱۱ به بهره برداری برسد، تصریح کرد: با توانی که به خرج 
دادید، بهره برداری از این فاز در شرایط ناترازی گاز در زمستان 
کمک خواهد کرد. اوجی با اشاره به اینکه این بهره برداری اثر 
مثبت بر درآمدهای ارزی در سال »مهار تورم و رشد تولید« 
خواهد داشت، افزود: سالانه درآمد نزدیک ۴ تا ۵ میلیارد دلار 
عایدات این فاز است و تولیدش به کاهش ناترازی گاز کمک 
می کند. نکته مهم آن است که این پروژه در شرایط تحریم 
انجام شد و نشان داد می توانیم و عیدی خوبی هم به مردم بود.

وی ادامه داد: فاز ۱۱ تنها بخش میدان مشــترک پارس 
جنوبی بود که توســعه پیدا نکرده بود و هــر روز که دیرتر 

برداشت می کردیم، طرف مقابل برداشت گاز داشت.
وزیر نفت با اشاره به اینکه جابه جایی سکوی 12c به وزن 
۳۲۰۰ تن لجستیک خاصی می طلبید، گفت: این جابه جایی 
ریسک بالایی داشت، اما موفقیت آمیز بود و اگر در آینده نیاز 

باشد این توانمندی را داریم. اوجی تأکید کرد: امروز آخرین 
فاز دریایی پارس جنوبی به نتیجه رسید و فاز توسعه ای تازه ای 
نداریم و روی همین فازها برای افزایش تولید و فشارافزایی کار 
خواهد شد. وی با اشاره به انتقال کشتی »اوشنیک« به کشور 
برای این جابه جایی گفت: هم زمان پایه های سکو در موقعیت 
فاز ۱۱ نصب شــد و حفاری چاه ها را آغاز کردیم و همه این 

اقدام ها در دولت سیزدهم انجام شد.
وزیر نفت تصریح کرد: طرح توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
به زودی با حضور رئیس جمهوری با تولید اولیه روزانه ۱۲ تا 

۱۵ میلیون مترمکعب به بهره برداری می رسد.
اوجی با اشاره به اینکه با توان متخصصان داخلی همه کار 
توسعه فاز ۱۱ در دولت سیزدهم انجام شد، افزود: در دولت 
سیزدهم پروژه های اولویت دار را طی این ۲۲ ماه انجام دادیم 
که شامل بهره برداری از پالایشگاه آبادان، افتتاح پالایشگاه 
فاز ۱۴، پروژه ان جی ال ۳۲۰۰ هویزه و نصب سکوی فاز ۱۱ 
از جمله آنهاست. وی تأکید کرد: برای جبران ناترازی گاز نیز 
فعالیت های مطلوبی انجام شده است که چالش زمستان را 
حل می کند، پارسال ۱۲ میلیارد دلار پروژه های نیمه تمام 
نفتی به بهره برداری رسید و امسال 68 پروژه نیمه تمام نفتی 

به ارزش ۱۵ میلیارد دلار بهره برداری خواهد شد.
وزیر نفت با بیان اینکه »۳ ســال زودتر از برنامه فاز ۱۱ 
به تولید رســید«، گفت: ۴ حلقه چاه این فاز تکمیل شده و 
طی هفته های آینده با حضور رئیس جمهوری، تولید ۱۲ تا 
۱۵ میلیون متر مکعب از این فاز آغاز می شود و به مرور زمان 

تولید آن به ۵۰ میلیون مترمکعب خواهد رسید. 
اوجی در خصوص آخرین وضعیت فشــارافزایی پارس 
جنوبی گفت: بحث فشارافزایی به صورت جدی شروع شده و 
هم در شرکت ملی نفت و هم با شرکت های خارجی درحال 
مطالعه هستیم و مطالعت آن روبه اتمام است و به زودی وارد 

فاز اجرایی می شویم.

  امروز آخرین فاز 
دریایی پارس جنوبی 
به نتیجه رسید و فاز 
توسعه ای تازه ای 

نداریم و روی همین 
فازها برای افزایش 
تولید و فشارافزایی 

کار خواهد شد

جواد اوجی:
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تیرماه 1402ماهنامه تخصصی

تقسيم سود ۶۵ درصدی گل گهر

آینده گل گهر با طرح های توسعه ای تضمین شده است

در این جلســه پس از انتخاب 
آقایان محمد حســین قائمی راد 
نماینده شرکت ســرمایه گذاری 
توســعه معادن و فلزات به عنوان 
رئیس مجمع و نماینده شرکتهای 
ســرمایه گذاری ســهام عدالت، 
نماینده ســازمان بورس و اوراق 
بهادار و بازرس قانونی شــرکت، 
مدیر عامل شــرکت، گزارشی از 
عملکرد و برنامه های اجرایی این 

شرکت ارئه کرد.
ایمان عتیقی مدیر عامل گل گهر با اشاره به اینکه 
شرکت گل گهر کامل ترین زنجیره فولاد کشور است 
گفت: از تولید سنگ آهن تا ســاخت ورق در یک 
مجموعه وجود دارد. همچنین این مجموعه به دلیل 
نزدیکی به معدن استخراج و نزدیکی به آب های آزاد 

از توان بالای صادراتی  برخوردار است.

درآمد 42 هزار ميلياردی »کگل« از فروش تنها  �
دو رقم از محصولات

وی با اشاره به درآمد گل گهر افزود: در سال ۱۴۰۱ 
این شرکت توانسته با فروش ۱۱ میلیون تن گندله 
حدود ۳۷ هزار میلیارد تومان درآمد کسب نماید. 
همچنین با جمع کنســتانتره و گندله تولیدی در 
این شرکت درآمد آن در مجموع ۴۲ هزار میلیارد 

تومان رسیده است.
مدیر عامل گل گهر تصریح کــرد: فروش گندله 

در سه ماه اخیر نیز ۳۰ درصد افزایش داشته است.
وی تاکید کرد: میانگین قیمت فروش گندله در 
سال گذشته ۳۳۰۰ تومان بوده که در سال ۱۴۰۲ 
طی سه ماهه اول سال ۳۰ درصد بر این قمیت افزوده 
شده است. که بخش نوید بخشی برای سهامداران و 

بخش صنعت است.
عتیقی افزود: در بحث کنستانتره قیمت میانگین 
سال گذشــته ۲۷۰۰ تومان به ازای هر تن بوده که 
به ۳۱۰۰ تومان در تن رسیده که ۱۵ درصد رشد را 

نشان می دهد.

افزایش ۶۰ درصدی فروش در سه ماهه اخير �
وی با اشــاره به وضعیت فروش در ســال جاری 
گفت: فروش امسال نسبت به پارسال طی سه ماه  
6۰ درصد رشد داشته اســت. همچنین شرکت در 
حال ایجاد سه واحد احیا است که در صورت اتمام 

این پروژه ها نیز اضافه مازاد گندله نخواهیم داشت.
وی درخصوص بهره مالکانه به سهامداران گفت: 
نامه ای به مقامات کشور ارسال شــده که در حال 
بررسی تخصصی آن هستند تا اثر منفی این موضوع 
در بورس به حداقل برســد. دوم  اینکــه با توجه به 
خرید ۷۵ درصدی سنگ، این خرید مشمول قانون 
جدید بهره مالکانه نمی شــود. زیــرا ابعاد ۵ درصد 
مشخص نیســت. قرار بر این است که آیین نامه ای 
تدوین  شــود تا ابعاد و اثرات منفی این ۵ درصد در 

تمام شرکت های معدنی بررسی شود.
مدیــر عامــل گل گهر بــا اشــاره بــه حجم 
ســرمایه گذاری های ســال گذشــته تاکید کرد: 
در ۲۰ سال گذشــته این میزان ســرمایه گذاری 
یکجا بی ســابقه بوده و تا دو ســال آینده، ســود 
ســرمایه گذاری ها به خوبی مشــهود خواهد بود. 
سرمایه گذاری ها مربوط به پروژه ورق فولادی است.

وی همچنین از افزایش ســرمایه شرکت توسعه 
آهن و فولاد گل گهر از ۱۴۵ هــزار میلیارد ریال به 
۱9۰ هزار میلیارد ریال گفت و خاطرنشان ساخت: 
بهره برداری از کمپرسور فرایندی بومی سازی شده 
در واحد کوثر و پیشرفت فیزیکی بیش از ۷۴ درصد 
پروژه فولادســازی نورد گرم و پیشــرفت فیزیکی 
بیش از ۷۴ درصــدی پروژه ایلیا ســوم با ظرفیت 
یک میلیــون و ۷۰۰ هزار تن تولید ســالیانه آهن 
اسفنجی بخشــی از عملکرد شرکت توسعه آهن و 

فولاد گل گهر است.
عتیقی تصریح کرد: افزایش سرمایه شرکت جهان 
فولاد سیرجان، پیشــرفت بیش از 6۳ درصدی در 
پروژه احیای شــماره ۲ به ظرفیــت یک میلیون و 
۵۰ هزار تن آهن اسفنجی، پیشــرفت بیش از ۴8 
درصدی در پــروژه احیای مســتقیم مگامدول به 
ظرفیت یک میلیون و ۷6۰ هزار تن آهن اسفنجی 

در ســال، پیشــرفت بیش از ۳۵ 
درصــدی در پــروژه خط کلاف 
به ظرفیــت اســمی تولید ۳۰۰ 
هزار تن تولیــد کلاف میلگرد در 
سال و پیشــرفت 9 درصدی در 
پــروژه افزایش ظرفیــت ذوب و 
ریخته گری شماره ۲ به ظرفیت 
اســمی یک و نیم میلیــون تن 
تولید اســلب در سال نیز، بخشی 
از عملکرد شــرکت جهان فولاد 

سیرجان است.
وی در خصــوص گســترش حمــل و نقــل در 
حوزه های جــاده ای و ریلی ابراز داشــت: تمدید 
گواهینامه ها و توســعه کارگاه ســنگین، افزایش 
واحدهــای تعمیراتــی جهت افزایــش راندمان و 
بهره وری ماشــین آلات، نصب GPS بر روی کلیه 
خودروهای سبک و سنگین نیز بخشی از عملکرد 
شرکت حمل و نقل ترکیبی مواد معدنی گوهر ترابر 

سیرجان است.
وی در رابطه به افزایش سرمایه این شرکت گفت: 
افزایش ســرمایه از رقم ۳۷ هزار میلیــارد ریال به 
6۰ هزار میلیارد ریال، بازدهی 6۱درصدی ســبد 
سرمایه گذاری شرکت در بازار ســرمایه و کنترل 
نظارت بر پروژه های احداث کارخانه تولید مفتول و 
طناب فولادی بخشی از اقدامات و عملکرد شرکت 

سرمایه گذاری و توسعه گل گهر است.
تبدیل »کگل« به هلدینگ در آینده ای نزدیک

وی با اشاره به آینده روشــن این شرکت تصریح 
کرد:  کگل در آینده نزدیــک یکی از هلدینگ های 

بزرگ و قدر صنعت فولاد کشور خواهد شد.
وی ادامــه داد: در ســال جاری نیــز دو مورد از 
احیاهای شــرکت های زیرمجموعه به بهره برداری 
خواهند رسید. همچنین در صورت مناسب بودن 
وضعیت بازار سرمایه قصد داریم تا پایان سال ۱۴۰۲ 
یا ۳ ماهه سال بعد شرکت توسعه آهن و و فولاد را به 

بازار سرمایه معرفی کنیم.
وی درخصوص عوارض صادراتی گفت: عوارض 
صادراتی سال قبل از ۵ درصد به ۲۵ درصد و مجدداً 
به ۵ درصد رسید و الان نیز تقریباً براساس سامانه 

متشکل ارزی همان ۵ درصد است.
در پایان مجمع تصویب 6۵ درصدی سود با رقم 
۳9 ریال تصویب شد و مدیر عامل »کگل«  از  واریز 

سود تا ۱۰ روز آینده به سهامداران خبر داد.

مجمع عادی سالیانه شرکت گل گهر با هدف حسابرسی صورت های مالی منتهی به 29 اسفند 1401 برگزار شد. 
این مجمع با حضور 78 درصد سهامداران، نمایندگان سهامداران حقوقی، اعضای هیات مدیره شرکت، نماینده سازمان 

بورس و نمایندگان حسابرس قانونی برگزار شد.






